
HAVADA, KARADA, AÇIK DENİZLERDE

 “DÜNYANIN REDÜKTÖRÜ”

> Dünyanın tercih ettiği redüktörlerden “Dünya Kadar” 
üretiyor ve tüm dünyanın kullanımına sunuyoruz.  Avrupa’dan 
Asya'ya, Amerika'dan Afrika'ya tüm dünyada 100'den fazla 
ülkeye yaptığımız ihracatla "YILMAZ REDÜKTÖR" adını 
gururla tanıtıyor, ekonomiye değer katıyoruz.

> By producing whole lots of gearboxes as “YILMAZ” and 
exporting to more than 100 countries all over the world from 
Europe to Asia, from America to Africa, we are proud of serving 
the universe and adding value to the economy.

“A World of Gearboxes”
for the universe from “YILMAZ” 
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USD, EUR, GBP cinsinden mevduat hesaplarınızın kur değişimlerinden etkilenmeden TL’ye dönüşümünü sağlamak için İş Bankası’nın Kur Korumalı 
Mevduat Hesabı ürünlerinden açabilirsiniz. Hesap açılışlarınızı İşCep, İnternet Şube ve Şubelerimiz aracılığıyla 3-6-12 ay vadelerden dilediğiniz 
vadeyi seçerek gerçekleştirebilirsiniz. Vade bitiş tarihinde; vade başlangıç tarihindeki ürüne özel ilan edilen TCMB kuru ile vade sonundaki 
TCMB kuru arasındaki değişim hesaplanacak, kur farkı üzerinden hesaplanan getiri ile faiz karşılaştırılacak ve yüksek olan tutar üzerinden 
firmanız getiri elde edilecektir. Bu hesaplardan elde edilen gelirler stopaja tabi tutulmamaktadır. TCMB düzenlemelerine göre; tüzel kişiler 
“31 Aralık 2021 – 31 Aralık 2022” tarihleri arasında Bankamızda USD, EUR, GBP cinsinden mevduat hesaplarında ulaştığı en yüksek bakiye kadar Bankamızda 
hesap açabilmektedir (gerçek kişi tacirler için tarih sınırlaması bulunmamaktadır). Bu tarihlerde diğer bankalarda bulunan bakiyeleriniz ile hesap açmak için 
de Şubelerimiz ile iletişime geçebilirsiniz.

%0
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Döviz mevduatını TL’ye dönüştürecek
Kur Korumalı TL Mevduat 

Hesabı İşCep’te!
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Ekonomik Forum’da yer alan 
yazılar, aksi belirtilmedikçe TOBB’un 
resmi görüşünü yansıtmaz. İmzalı 
yazılarda belirtilen görüşler sadece 
yazarlarına aittir. 
Ekonomik Forum dergisi ayda bir 
yayımlanır. 15 bin adet basılır. Dergi 
ağırlıkla özel seçilmiş adreslere 
gönderilir. Abonelik için yeni 
taleplerin yayin@tobb.org.tr 
adresine yapılması gereklidir. 
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İÇİNDEKİLER

TOBB Ulusal
34 “TOBB olarak her daim demokrasinin, 
 milletin ve devletin yanındayız”

 TOBB Uluslararası
66 Rifat Hisarcıklıoğlu, Avrupa iş dünyasını deprem  
 bölgesinden tedarik sağlamaya davet etti

Çok değil bundan bir yıl önce yani 2023 yılı başladığında ekonomistler ve piyasa analistleri 
yaklaşan durgunluk, stagflasyon ve olası finansal kriz konusunda uyarılarda bulunuyordu. Ancak 
korkunç sayılabilecek tahminler gerçekleşmedi ve dünya ekonomisi 2024’e çok daha umutlu bir 
şekilde girdi. Bugün itibarıyla büyük ekonomilerin çoğu 2024 yılı için yumuşak iniş beklentisine 
sarılmış durumda. Bu noktada genel beklentinin aksine alternatif senaryolar üzerine düşünmek 
mümkün mü? Şüphesiz düşünmek gerekiyor. Özellikle tahminleri bir kenara bırakıp, pek çok 
bilinmeyen parametre içinde başa jeopolitik cepheyi koyarak biçimlendirmek gerekiyor. İşin 
özüne baktığımızda 2024 için ikili bir denklem ortaya koymakta fayda var. Ya ekonomik risklerle 
dolu gergin bir yıl yaşayacağız ya da hakim söyleme inanıp, yumuşak iniş söyleminin peşinden 
gideceğiz. Biz yine de alternatif senaryolar üzerinde duralım.

18

RİSKLER VE JEOPOLİTİK CEPHE SORUNU 

Ekonomik risklerle dolu yeni bir yıl 
mı, yumuşak iniş dönemi mi? 

6 Başyazı 

8 Geçtiğimiz Ay Türkiye

12 Geçtiğimiz Ay Dünya

16  Ayın Sözü
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76

80

84

TÜRKİYE’DE ESG: SÜRDÜRÜLEBİLİRLİK 
VE SÜREKLİLİK ARASINDAKİ FARK VE 
YATIRIMLARDA SÜRDÜRÜLEBİLİRLİĞİN ROLÜ

2024 YILININ EN ÖNEMLİ 10 JEOPOLİTİK 
GELİŞMESİ AÇIKLANDI

TÜRKİYE BEYAZ EŞYA SEKTÖRÜ 2023 
YILINDA İÇ PAZARDAN GÜÇ ALDI 125    Sektör 

Meclisler

◗ Kozmetik ve Temizlik Ürünleri Sanayi Meclisi, 
Kozmetik ürün sektörü mevzuat gelişmeleri ile görüş 
alışverişinde bulundu

◗ Otomotiv Sanayi Meclisi, Revize Bölgesel 
Konvansiyon ve sanayiye etkisini değerlendirdi

◗ Perakendecilik Meclisi, depozito sistemini masaya 
yatırdı

◗ Girişim Sermayesi Meclisi, 2023 yılının ilk dönem 
sektör verilerini istişare etti

◗ İklimlendirme Meclisi, TS 825 standardının mütalaa 
sürecine ilişkin talepleri görüştü

 İKLİM DEĞİŞİKLİĞİ
88 Dünya genelinde şirketler, iklim değişikliği 

stratejilerini eyleme geçirme konusunda yetersiz 
kalıyor

 VERİ ANALİTİĞİ
92 Türkiye’deki şirketlerin yüzde 51’i veri odaklı sorunlar 

yaşıyor

97 ODA VE BORSALARDAN HABERLER
◗ “Deprem bölgesine süper teşvik paketi uygulanmalı”
◗ Akyazı TSO Başkanı Bayraktar’dan Akyazı Gıda OSB’ye 

yatırım çağrısı
◗ Çanakkale TSO’nun turizm ilişkilerini güçlendirme 

çalışmaları devam ediyor
◗ KUTSO’da Kadın Girişimcilik Ofisi açıldı
◗ “Yeni OSB çok cazip ve kıymetli bir sanayi bölgesi 

olacak”
◗ Tarımsal üretimin planlanması Mersin TSO’da masaya 

yatırıldı
◗ Orhangazi TSO’dan BTSO iştiraklerine ziyaret 
◗ K Yetki Belgeleri Alaplı TSO’dan verilebilecek

 ÇALIŞMA HAYATI
110 İşverenler ve çalışanlar iş dünyasının yeni normaline 

farklı bakıyor

 DİJİTAL BECERİ
112 Türkiye’deki çalışanlar, dijital becerilerini geliştirdikleri 

takdirde gelirlerinin %35 artabileceğine inanıyor

 PLASTİK SANAYİ
114 Plastik sektörü 2023 yılında da büyüdü

 YAPAY ZEKA
116 Yapay Zeka, bilim, teknoloji ve geleceğin sınırlarını 

yeniden şekillendiriyor

 BİREYSEL BİRİKİM
118 Harcama yapmadan önce kendinize bunu sorun: İstek mi 

ihtiyaç mı?

  TOBB ETÜ MED
120 “OEM, yüksek lisans kabulü almamda oldukça etkili oldu”
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BAŞYAZI

ASRIN FELAKETİNİ YAŞAYAN 
TÜRK MİLLETİNDEN 
ASRIN DAYANIŞMASI
Büyük felaketler ve büyük acılar aynı zamanda milletlerin birliğinin, beraberliğinin, 
kardeşliğinin, gücünün sınandığı zamanlardır. Milletimiz asrın felaketini asrın 
dayanışmasına dönüştürerek, o zor günlerin aşılmasını sağladı. Devlet ve Millet el 
ele verip, tek yürek olarak tarihe dayanışma ruhumuzu bir kez daha not düştü. 

Dünya tarihindeki en yıkıcı depremlerden birini yaşa-
dık. Meydana gelen büyük ekonomik yıkımın yanı 
sıra yiten canların ve bozulan hayatların hesabını 
yapabilmek mümkün değil. Bu vesileyle yaşamlarını 

kaybeden vatandaşlarımıza bir kez daha Allah'tan rahmet, yaralı-
larımıza acil şifalar diliyorum. Deprem 11 il, 124 ilçe, 7 bine yakın 
köy ve mahallede ağır yıkıma yol açarken, 14 milyon vatandaşı-
mız afetten doğrudan etkilenmiştir. Depremlerden etkilenen 11 
şehirde yapılan hasar tespit çalışmalarına göre 680 bini konut, 
170 bini iş yeri olmak üzere toplam 850 bin bağımsız bölüm 
ağır hasar alarak kullanılamaz hale geldi. 39 bine yakın bina 
yıkılırken 200 binden fazla bina ağır hasarlı durumda. Bölgede 
faaliyet gösteren banka şubelerin yüzde 73'ü, ATM'lerin yüzde 
34'ü deprem nedeniyle hizmet dışı kaldı. Depremden en çok 
etkilenen Adıyaman, Hatay, Kahramanmaraş ve Malatya'daki 
OSB’lerin üretim hacimleri yüzde 70 civarında azaldı. Asrın afe-
tinin tahmini maliyeti 104 milyar dolar civarında.

Birlik ve beraberliğimiz sınandı 
Büyük felaketler ve büyük acılar aynı zamanda milletlerin 

birliğinin, beraberliğinin, kardeşliğinin, gücünün sınandığı 
zamanlardır. Milletimiz asrın felaketini asrın dayanışmasına 
dönüştürerek, o zor günlerin aşılmasını sağlamıştır. Devlet ve 
Millet el ele bütün imkânlarıyla harekete geçmiş, tüm ülke tek 
yürek olmuş depremzede kardeşlerinin yanına koşmuştur. 
Deprem bölgesine 150 bin TIR yardım malzemesi, 20 milyon 
gıda kolisi ve geçici yerleşim için 215 bin konteyner gön-
derilmiştir. Çok ağır kış şartlarının hüküm sürdüğü günlerde 
müthiş bir gayretle deprem bölgesine ulaşan yerli ve yabancı 
kurtarma ekiplerini ve sergiledikleri insanüstü gayretlerini de 
unutmayacağız, hepsine ayrı ayrı teşekkür ediyoruz.

Biz bir olduğumuzda üstesinden 
gelemeyeceğimiz hiçbir engel yok

Bu dev afet vermesi gereken pek çok dersin yanı sıra 
devlet-millet dayanışmasının en üst düzeyde olduğunu 
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göstermiştir. Böylesine vefalı, fedakâr milletin evladı olmakla 
iftihar edilmelidir. Asrın felaketinde bir kez daha gördük ki 
dayanışma içinde milletçe üstesinden gelemeyeceğimiz hiçbir 
zorluk, hiçbir engel yoktur. Her milli meselede olduğu gibi, bu 
deprem sonrasında da Oda ve Borsalarımız, Sektör Meclisleri-
miz, Kadın ve Genç girişimci kurullarımız hızla seferber oldular. 
Hemen harekete geçerek, tüm imkânlarını felaketin yaşandığı 
bölgeye seferber ettiler. 

Kriz masası ile yaraları sardık
TOBB merkezinde depremin yaşandığı günün sabahında 

kurduğumuz bir kriz masasıyla ihtiyaçlar tespit ettik. Acil ihtiyaç 
duyulan arama-kurtarma ekipmanları ile gıda, su, akaryakıt, 
ısınma, battaniye, aydınlatma ve hijyen dahil her türlü ihtiyaç 
malzemesinin temin edilerek deprem bölgesine iletilmesini sağ-
ladık. Geçici barınma için, çadır, konteyner ve ısıtıcı ihtiyaçlarına 
odaklandık.  4 bin 700 TIR, 7 gemi, 6 uçak dolusu yardım sağladık. 
36 bin ton gıda, 3 bin 900 konteyner, 6 bin çadır, 100 binden fazla 
ısıtıcı, 817 bin battaniye ve 530 ton akaryakıt sevk ettik. 551 iş 
makinesi ve mobil vincin de bölgeye sevkini sağladık. 24 noktada 
yemek mutfağı kurarak, 3.5 milyon kişilik sıcak yemek dağıtımı 
gerçekleştirdik. Depremzedelerin tahliyesi için sektör meclisi 
üyelerimizin otobüslerinin tahsis edilmesini sağladık.

İkinci adım barınma ihtiyacı
Sonraki aşamada bölgedeki kalıcı konut ihtiyacının karşılan-

ması için kendi kaynaklarımızla bir kampanya başlattık. Elimizdeki 
tüm maddi kaynakları bu işe aktardık. Ayrıca bölge ekonomisinin 
ve istihdamının yeniden canlandırılması için çeşitli girişimler 
başlattık. İlk olarak Tedarikçim Deprem Bölgesinden Programı ile: 
Deprem bölgesinden mal almak isteyen firmaları, deprem böl-
gesindeki üreticiler ile eşleştirdik. Ulusal gıda perakendecilerini, 
deprem bölgesinden tedarik sağlamaya yönlendirdik: Deprem 
bölgesinde elde, depoda, tarlada kalan tarım ve gıda ürünlerinin 
ulusal zincir market tarafından satın alınmasını sağladık. E-Ticaret 
pazar yerlerinden deprem bölgesindeki üreticilere destek verme-

M. Ri fat 
HİSARCIKLIOĞLU

lerini temin ettik. Deprem bölgesindeki satıcıların e-ticaret pazar 
yerlerinde komisyonsuz satış yapmasını sağladık.

İnsanımızı üretim ve ticaretle 
yeniden ayağa kaldırmalıyız 

Deprem bölgesindeki insanlarımızın şimdi üretim ve ticaret 
yaparak kendi ayakları üzerinde durmaya ihtiyacı var. Ocak ayı 
itibariyle depremden etkilenen 11 ilden 4'ü ihracatını artırırken, 
7'sinin ihracatında ise düşüş var. Buralardaki ekonomik faaliyet 
deprem öncesini yakalayabilmiş değil. Şehirlerde meydana ge-
len fiziki yıkım büyük ölçüde temizlendi. Şimdi sıra insanların ve 
işletmelerin normal hayatlarına dönmelerini sağlamaya gelmiştir. 
Depremden etkilenmiş şehirlerimizi ayağa kaldırmalıyız. İnsanlara 
kendi ayakları üzerinde yaşamlarına devam edebilmelerini sağ-
layacak bir ortam sunmalıyız. Ekonomik aktiviteyi tekrar canlan-
dırmalıyız. Bu da yıkılmış evlerin ve işyerlerinin yeniden imarıyla 
mümkün olacaktır. 

Deprem bölgesinden tedarik yapın
Bu vesileyle herkesi, deprem bölgesinden tedarik sağlamaya 

davet ediyorum. Onlar için yapabileceğimiz en güzel destek 
budur. Yaralarımızı saracağız, depremden etkilenmiş şehirlerimizi 
tekrar ayağa kaldıracağız. Unutmayalım ki, bizler el ele verdiğimiz-
de, aşamayacağımız zorluk yoktur.

Elbette bu güzel vatanımızın bir deprem ülkesi olduğu gerçe-
ğini asla unutmamamız gerekiyor. Türkiye ciddi bir deprem riski 
ile karşı karşıya. Bilimin, liyakatin, vicdanın, ahlakın, denetim ek-
sikliğinin yol açtığı büyük kayıplar ve acılar yaşadık. Ama gördük 
ki aynı hatalar yapılmaya devam ediyor. Oysa deprem ve doğal 
afetler nedeniyle yaşanan can kayıpları ve hasarı azaltabilmemiz 
mümkün. Depremden ölmek kader değil ve deprem öldürmez, 
bina öldürür gerçeği hep akılda tutulmalı. Yaşadıklarımızdan ve 
hatalarımızdan ders alırsak, bilim insanlarının uyarılarını dikkate 
alıp eksiklerimizi tamamlarsak imar affı ve varışı gibi popülist 
uygulamalardan uzak durursak, dirençli ve akıllı şehirler kurarsak 
gücümüz depreme yeter.

TOBB Baş ka nı 

Avrupa Ticaret ve Sanayi Odaları Birliği 

(Eurochambres) Başkan Yardımcısı

İslam Ticaret, Sanayi ve Tarım Odası (ICCIA) Başkan Yardımcısı ve 

Asya Pasifik Ticaret ve Sanayi Odaları Konfederasyonu (CACCI) Başkan Yardımcısı

baskanlik@tobb.org.tr

/@Rhisarciklioglu
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GEÇTİĞİMİZ AY TÜRKİYE

T ürkiye İstatistik Kurumu ve Ticaret Bakanlığı işbirliğiyle oluşturulan haziran ayına 
ilişkin geçici dış ticaret verileri açıklandı. Buna göre, Genel Ticaret Sistemi (GTS) 

kapsamında ihracat, haziranda geçen yılın aynı ayına kıyasla yüzde 10.5 azalarak 20 
milyar 904 milyon dolar, ithalat yüzde 17.5 düşerek 26 milyar 64 milyon dolar olarak 
gerçekleşti. Dış ticaret açığı haziranda geçen yılın aynı ayına göre yüzde 37.3 azalarak 8 
milyar 236 milyon dolardan 5 milyar 160 milyon dolara geriledi. İhracatın ithalatı karşı-
lama oranı, Haziran 2022'de yüzde 73.9 iken geçen ay yüzde 80.2'ye yükseldi. Ocak-ha-
ziran döneminde ise geçen yılın aynı dönemine kıyasla ihracat yüzde 1.9 azalarak 123 
milyar 341 milyon dolar, ithalat yüzde 4.1 artarak 184 milyar 576 milyon dolar oldu.

Dış ticaret açığı 1.5 yıl sonra ilk kez daraldıDış ticaret açığı 1.5 yıl sonra ilk kez daraldı

U luslararası Para Fonu (IMF) yayımladığı “Dünya Eko-
nomik Görünüm Güncellemesi” raporunda büyüme 

tahminlerini revize etti. Fon Türkiye için 2023 yılı büyüme 
tahminini 0.3 puan artırarak yüzde 3'e yükseltirken 2024 
büyüme tahmini yüzde 2.8'e çekti.  IMF, Dünya Ekonomik 
Görünümüne ilişkin son güncellemesinde, Nisan ayındaki 
değerlendirmesinde yüzde 2,8 olan 2023 küresel büyüme 
tahminini 0,2 puan artırarak yüzde 3'e çıkardı. IMF 2024 
büyüme tahminini ise değiştirmeyerek yüzde 3'te tuttu. 
Raporda bu son gelişmelerin finans sektöründe karmaşa 
yaşanma riskini azalttığının altı çizildi.

İşsizlik tek haneye 
geriledi

T ürkiye İstatistik Kurumu (TÜİK) tarafından yapılan 
açıklamada, Hanehalkı İşgücü Araştırması sonuç-

larına göre; 15 ve daha yukarı yaştaki kişilerde işsiz 
sayısının 2023 yılı Mayıs ayında bir önceki aya göre 193 
bin kişi azalarak 3 milyon 328 bin kişi olduğu belirtildi. 
İşsizlik oranı ise 0.5 puan azalarak yüzde 9.5 seviyesin-
de gerçekleşti. İşsizlik oranı erkeklerde yüzde 7.7 iken 
kadınlarda yüzde 13 olarak tahmin edildi. İstihdam 
edilenlerin sayısı 2023 yılı Mayıs ayında bir önceki aya 
göre 63 bin kişi artarak 31 milyon 716 bin kişi, istihdam 
oranı ise değişim göstermeyerek yüzde 48.5 oldu. Bu 
oran erkeklerde yüzde 66 iken kadınlarda yüzde 31.4 
olarak gerçekleşti.

D öviz kurlarının sert yükseldiği Haziran ayında aylık tüketici enflasyonu yüzde 3.92 
arttı, yıllık tüketici enflasyonu da baz etkisiyle yüzde 38.21’e geriledi. Yıllık TÜFE 18 

ayın en düşük seviyesine indi, 8 aydır yıllık enflasyonda üst üste düşüş sürdü. Ekono-
mistler Cumhurbaşkanlığı seçimleri sonrasında Haziranda döviz kurlarında TL’ye karşı 
görülen yüzde 25 seviyesindeki sert yükselişin haziran aylık enflasyonunda etkili olmasını 
bekliyordu. Aylık enflasyonun beklentilerin altında gelmesini de ekonomistler hizmet fi-
yatlarında kur geçişkenliğinin beklenilen dereceğe fiyatlara yansımaması olarak gösterdi. 

Enflasyon, HazirandaEnflasyon, Haziranda
yüzde 38.2'ye gerilediyüzde 38.2'ye geriledi

IMF, Türkiye için büyüme IMF, Türkiye için büyüme 
beklentilerini güncelledibeklentilerini güncelledi
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T ürkiye İstatistik Kurumu (TÜİK), Temmuz ayına ilişkin hizmet, 
perakende ticaret ve inşaat güven endekslerini açıkladı. Buna 

göre, mevsim etkilerinden arındırılmış güven endeksi Temmuzda 
aylık bazda hizmet sektöründe yüzde 0.6, perakende ticaret sek-
töründe yüzde 2.6 ve inşaat sektöründe yüzde 0.9 azalış gösterdi. 
Mevsim etkilerinden arındırılmış hizmet sektörü güven endeksi 
haziranda 118.1 iken Temmuzda 117.3'e geriledi. Hizmet sektö-
ründe geçen aya göre, son üç aylık dönemde iş durumu yüzde 
0.4 artarken gelecek üç aylık dönemde hizmetlere olan talep 
beklentisi yüzde 1.7 ve son üç aylık dönemde hizmetlere olan 
talep yüzde 0.4 azaldı.

T ürkiye Cumhuriyet Merkez Bankası (TCMB) 
tarafından açıklanan verilere göre, bir önceki 

hafta 176 milyar 336.3 milyon dolar olan yurt içi 
yerleşiklerin döviz mevduatı 23 Haziran ile sona eren 
haftada 167 milyar 952.3 milyon dolara geldi. Böyle-
ce 25 Ocak 2019 tarihinde görülen 165 milyar 991.7 
milyon dolar verisinin ardından en düşük seviyeye 
geldi. Gerçek kişilerin döviz mevduatları bir önceki 
haftaya göre 2 milyar 991.2 milyon dolar azalarak 
101 milyar 947.9 milyon dolar, tüzel kişilerin döviz 
mevduatı 5 milyar 392.9 milyon dolar azalarak 66 
milyar 4.3 milyon dolar oldu.

Güven endeksi Temmuzda üç sektörde de düştüGüven endeksi Temmuzda üç sektörde de düştü

Türk lirasıyla dış ticaretTürk lirasıyla dış ticaret
hacmi 349.5 milyar lira olduhacmi 349.5 milyar lira oldu

Döviz mevduatı 4.5 yılın
en düşüğüne geriledi

T icaret Bakanlığı verilerine göre, dış ticaret hacmi geçen ay yüzde 14.1 
azalışla 47 milyar 198 milyon dolara düşerken Ocak-Haziran döneminde 

ise yüzde 1.7 artışla 308 milyar 172 milyon dolara ulaştı. Türk lirasıyla dış ticaret 
de Türkiye'nin dış ticaret hacmindeki gelişmelere paralel seyir izledi. Buna göre, 
Türk lirasıyla ihracat Ocakta 14 milyar 745 milyon lira, ithalat 30 milyar 738 mil-
yon lira olurken dış ticaret hacmi 45 milyar 483 milyon liraya çıktı. Türk lirasıyla 
dış ticaret hacmi ise geçen yılın aynı ayına göre yüzde 94 artarak 62 milyar 430 
milyon liraya çıktı.

U ludağ Otomotiv Endüstrisi İhracatçıları Birliği ve Türkiye İhracatçılar 
Meclisi kayıtlarından yapılan derlemeye göre sektör, Ocak-Haziran dö-

neminde 190'dan fazla ülke, özerk ve serbest bölgeye ürün sattı. Otomotiv 
endüstrisinin ihracatı ilk yarıda, 2022'nin aynı dönemine kıyasla yüzde 14 
artarak 15 milyar 250 milyon 785 bin dolardan 17 milyar 337 milyon 288 
bin dolara çıktı. Sektör, 6 aylık dönemde Türkiye'nin 123 milyar 376 milyon 
635 bin dolar olan toplam ihracatından yüzde 16.1 pay aldı. AB bölgesi, bu 
yılın ocak-haziran döneminde Türkiye'nin otomotiv ihracatında yüzde 69.2 
payla ilk sırada yer aldı.

AB ülkelerine otomotiv ihracatı yüzde 20 arttıAB ülkelerine otomotiv ihracatı yüzde 20 arttı
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İ ngiliz Ulusal İstatistik Ofisi (ONS) verilerine göre, Mayısta yüzde 
8.7 olan yıllık enflasyon, Haziranda yüzde 7.9 olarak ölçüldü. 

Beklenti, enflasyonun haziranda yüzde 8.2 olacağı yönündeydi. 
Yakıt fiyatlarındaki gerileme enflasyondaki düşüşe en büyük katkı-
yı yaparken, Haziranda gıda fiyatlarında yükseliş kaydedildi. Çekir-
dek enflasyon Haziranda yüzde 6.9'a geriledi. Çekirdek enflasyon, 
mayısta yüzde 7.1 ile Mart 1992'den beri en yüksek seviyesini 
görmüştü. Hizmet sektörü enflasyonu ise Haziranda yüzde 7.2 
oldu. Mayısta, hizmet sektörü enflasyonu yüzde 7.4 olarak kayıtlara 
geçmişti. Haziranda yüzde 17.3 olan gıda enflasyonu da Mayıstaki 
yüzde 18.3 seviyesine göre sınırlı düşüş kaydetti.

İngiltere'de enflasyon beklentilerin üzerinde gerilediİngiltere'de enflasyon beklentilerin üzerinde geriledi

K ırgızistan'da enerji sektörünü krizden çıkarmak için 3.5 yıllığına 
olağanüstü hal ilan edildi. Kırgızistan Cumhurbaşkanı Sadır 

Caparov, enerji sektöründe olağanüstü hal ilan edilmesine ilişkin 
kararnameyi imzaladı. Enerji Bakanlığı, olağanüstü hal durumundan 
kaynaklanan yenilenebilir enerji kaynaklarının kullanımına uygun 
arazi belirleme ve tahsis hakkını kullanacak. Yenilenebilir enerji 
kaynaklarının kullanımına uygun arazi envanteri çıkaracak olan ba-
kanlık, amaç dışı kullanılan arazileri tespit ederek, enerji sektöründeki 
tesislerin inşasına yönelik kullanıma açacak.

Çin'den dev 
yatırım hamlesi

G eçmiş yıllara oranla ekonomik büyümesi fren 
yapan Çin'den dev yatırım hamlesi geldi. Dün-

yanın iki numaralı ekonomisi Çin, 701 milyar yuan 
büyüklüğündeki 91 sabit varlık yatırımına onay verdi. 
Çin Ekonomik Kalkınma ve Reform Komisyonu bu 
yılın ilk 6 ayında toplam 701.1 milyar büyüklüğündeki 
91 sabit varlık yatırımını onayladı. Komisyon yaptığı 
açıklamada, özel sektör yatırımlarının artırılması, özel 
sektör şirketlerinin gelişimi için pozitif ortam oluştu-
rulması için çalışılacağını belirtirken, faaliyetlerinde 
karşılaştıkları zorlukları öğrenmek için özel sektör ile 
iletişimi devam ettireceklerini de vurguladı.

R usya, dost olmayan ülkelerden ha-
zır balık ve deniz ürünleri alımını 

yasakladı. Rusya Ekonomik Kalkınma Ba-
kanlığı'ndan yapılan açıklamada, Batılı 
ülkelerin yaptırımlarına yönelik ilave karşı 
adımların atılmasına devam edildiği kay-
dedildi. Bu kapsamda, dost olmayan ül-
kelerden hazır balık ve deniz ürünlerinin 
ithalatının yasaklandığı bilgisine yer ve-

rilen açıklamada, söz konusu ülkelerden 
şarap ithalatındaki gümrük vergisinin de 
yüzde 12.5'ten yüzde 20'ye çıkartılma-
sına karar verildiği bildirildi. Açıklama-
da, AB, ABD ve Norveç'ten söz konusu 
ürünlerin ithalatının durdurulmasıyla yerli 
üreticilerin pazarda yaşanacak boşluğu 
dolduracakları vurgulandı.

Rusya, hazır balık ve denizRusya, hazır balık ve deniz
ürünleri ithalatını yasakladıürünleri ithalatını yasakladı

Kırgızistan'da enerji sektöründe Kırgızistan'da enerji sektöründe 
olağanüstü hal ilan edildiolağanüstü hal ilan edildi
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A BD'de Senato, 886 milyar dolar değerindeki savunma har-
camaları yasa tasarısını 86'ya karşı 11 oyla kabul etti. Ancak 

tasarı, bu ayın başlarında Temsilciler Meclisi tarafından kabul edilen 
Ulusal Savunma Yetkilendirme Yasası (NDAA) versiyonundan farklı 
olduğu için Kongre'nin iki kanadının tasarının nihai metni üzerinde 
anlaşması gerekecek. Cumhuriyetçilerin çoğunlukta olduğu Temsil-
ciler Meclisi tarafından onaylanan NDAA, daha önce var olan kürtaj 
politikalarını, transseksüel sağlık hizmetlerini ve Savunma Bakanlığı 
tarafından yürütülen çeşitlilik programlarını sınırlayan tartışmalı 
hükümler içeriyordu. Bu önlemler Senato'yu az farkla kontrol eden 
Demokratlar tarafından reddedildi. 

Kakao ihracatı 
sekteye uğradı

Y erel basında çıkan haberlerde, Fildişi Sahili'nde aşırı 
yağışın kakao ağaçlarına zarar vermesi nedeniyle 

2023-2024 dönemi ihracat sözleşmelerinin durduruldu-
ğu belirtildi. Bu sezon 2.2 milyon ton olarak tahmin edilen 
kakao çekirdeği üretiminde de yağışların verdiği zarar 
yüzünden ciddi düşüş beklendiği kaydedildi. Güneybatı 
ve güneydoğudaki kakao tarlalarının sular altında kaldığı 
belirtilirken sağanak nedeniyle ekimde alınacak ilk ha-
satta ciddi azalma bekleniyor. Geçen yıl 2.4 milyon ton 
kakao çekirdeği ile dünyanın en büyük kakao üreticisi 
olan Fildişi Sahili, tek başına dünyadaki kakao talebinin 
yüzde 44'ünü karşılıyor.

A lmanya Savunma Bakanı Boris Pistorius, ordunun mühimmat ve 
cephane ihtiyacı için 8 yılda 20 milyar euroluk yatırım yapmayı hedef-

lediklerini söyledi. Pistorius, Spiegel dergisine yaptığı açıklamada, ordunun 
mühimmat tedarikinin en yüksek önceliklerden biri olduğunu ifade etti. 
“Mühimmat olmadan en modern silah sistemleri, avluda harekete hazır 
olsalar bile işe yaramaz” diyen Pistorius, “2031 yılına kadar cephane ve 
mühimmat için 20 milyar euronun üzerinde yatırım yapmalıyız ve yapmak 
istiyoruz” dedi. Basında çıkan haberlerde, ordunun 230 bin mermisi olması 
gerekirken bu sayının 20 bin civarında olduğu ileri sürüldü. 

Almanya'dan savunmasına 20 milyar euro yatırımAlmanya'dan savunmasına 20 milyar euro yatırım

ABD’de 886 milyar dolarlık savunma bütçesine onayABD’de 886 milyar dolarlık savunma bütçesine onay

T arihinin en ağır ekonomik kriziyle mücadele eden Sri Lanka, Hindistan rupisinin 
yerel işlemlerde kullanılmasına izin vermeyi değerlendirdiklerini açıkladı. Sri 

Lanka Dışişleri Bakanı Ali Sabry, Devlet Başkanı Ranil Wickremesinghe ile Hindistan'ı 
ziyaretinin ardından basına açıklamalarda bulundu. Sabry, komşularının (Hindistan) 
para biriminin ülke içi işlemlerde kullanılmasına izin verme hamlesinin, “Hindistan ve 
diğer bölgelerden gelen turistlerin, birden fazla para birimi dönüştürme zahmetine 
girmeden Sri Lanka'da doğrudan rupi kullanmalarına” olanak sağlayacağını söyledi. İki 
ülke arasındaki ticaret açığının Hindistan'ın lehine olduğuna işaret eden Sabry, Hindis-
tan rupisini kullanmanın Sri Lanka için bir avantaj olacağına dikkati çekti. 

Sri Lanka, Hindistan rupisi
kullanımını değerlendiriyor



A M E R İ K A  B İ R L E Ş İ K  D E V L E T L E R İ ’ N D E  
T İ C A R İ  V E  B İ R E Y S E L  G AY R İ M E N K U L  YAT I R I M I

Av. Alper KESRİKLİOĞLU

 Antroya Danışmanlık ve Hukuk Bürosu
Kurucu Ortağı
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              Amerika Birleşik Devletleri Virginia eyaletinde ilk şubesini açan Antroya Danışmanlık ve Hukuk Bürosu kurucu ortağı Avukat 
Alper Kesriklioğlu ile Amerika’da gayrimenkul yatırımları üzerine söyleşi yaptık.

              Avukat Alper Kesriklioğlu tüm yabancı gerçek ve tüzel kişilerin Amerika’da gayrimenkul yatırımı yapabileceklerini belirterek 
bu yatırımların birçok avantajı beraberinde getirdiğini ifade ediyor.

            Avantajlardan ilki kira garantili gayrimenkul yatırımlarının olması. Alper Kesriklioğlu, gayrimenkul alırken uygun bir danışmana 
müracaatla kira garantili mülklerin değerlemelerinin yapılasının önem taşıdığına dikkat çekiyor. Ticari veya bireysel gayrimenkullerin 
kira gelirlerinin değerleme raporları ile belirlenmesi ve devamında uygun sigorta koşulları ile sigortalanması nın büyük önem 
taşıdığına işaret eden Alper Kesriklioğlu bu sayede kimsenin yapmış olduğu yatırımın karşılığını almakta tereddüt etmesine 
gerek olmadığını ifade ediyor.

         Unutmamak gerekiyor ki satın almak istediğiniz bireysel veya ticari mülklerin satın alım bedeli ve gelir karşılaştırmasında 
avantajlı olması en önemli etken. Bu aşamada gelir ve harcama dağılımın doğru şirketler eliyle belirlenmesi önemli hale geliyor.

             Bir diğer avantaj ise vergilendirme ve hukuki altyapı için verilen tüm hizmetlerin ana dilde olması. Alper Kesriklioğlu 
başvurulacak olan danışman şirketin Türkiye’de olması halinde mesleki sorumluluk sigortası ile tüm işlemlerin sigortalı olmasının 
ve tüm hizmetlerin anadilde olmasının faydalarının altını çiziyor. Bu sayede olası bir gecikme ve hataya maruz kalmadan işlemler 
tek bir merkezden sonuçlanmakta ve siz Amerika’ya gitmeden Türkiye’den garantili ve güvenilir şekilde sonuçlandırılıyor.

         Otel, alışveriş merkezi, ofis binası, mağaza gibi ticari mülkleri satın alarak yatırım yapmak isteyen tüm iş adamları için ise 
birçok finansman, vize, vergi avantajları mevcut olan sistemde, satış bedeli ödeme riskinin de yediemin hesapları vasıtası ile 
ortadan kalktığını belirten Alper Kesriklioğlu, bu tedbirleri alabilen uluslararası danışmanlık şirketleri ile bu süreçlerin yönetiminin 
önemli olduğunu işaret ediyor.

             Sistemin önemli avantajlarından bir diğeri ise ticari veya bireysel gayrimenkullere kiracı temini, kiracılarınızın ödemelerinin 
denetimi, kirasını ödemeyen kiracılar ile ilgili işlemlerin yapılası, kiracıların tahliyesi sonrası gayrimenkule bakım onarım gibi 
hizmetlerin verilmesi ve diğer tüm işletme faaliyetinin bizzat o eyalette bulunan yönetim şirketlerince yürütülmesi. Siz bu şirket-
lere oldukça makul aylık hizmet bedelleri ödeyerek hizmet alabiliyorsunuz.  Alper Kesriklioğlu bu noktada Amerika Birleşik 
Devletleri’nde şubesi bulunan Türk şirketlerinin büyük avantaj sağladığını ve tıpkı yurtiçindeymiş gibi kolaylıkla tüm süreçlerin 
yönetilebildiğini belirtiyor.

           Sistemde alım gibi satım işlemlerinin de kolaylıkla yapılabildiğini, hatta bazı gayrimenkullerde geri alım garantisi ile gayrimenkul 
edinmenin mümkün olduğunu ifade eden Alper Kesriklioğlu, ihtiyacınız olması halinde bireysel veya ticari gayrimenkullerinizin 
kısmen veya tamamen nakde çevrilmesinin hızla mümkün olabildiğinin önemine değiniyor.

           Bireysel ve ticari gayrimenkul yatırımlarında Amerika Birleşik Devletleri pazarının cazip tekli�er ve fırsatlar ile dolu olduğunun 
altını çizen Avukat Alper Kesriklioğlu gayrimenkul yatırımı düşünen herkesi bu konuda profesyonel ve uluslararası danışmanlardan 
bilgi almaya davet ediyor.

TURK I Y E -ABD

Shareholder
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WILLIAM JAMES

Mutlu olduğumuz için 
gülmeyiz. Aksine güldüğümüz 

için mutluyuzdur.

 (11 Ocak 1842 - 26 Ağustos 1910)
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RİSKLER VE JEOPOLİTİK CEPHE SORUNU

Ekonomik risklerle 
dolu yeni bir yıl 
mı, yumuşak iniş 
dönemi mi? 

EKONOMİK FORUM18

KAPAK

Çok değil bundan bir yıl önce yani 2023 yılı 
başladığında ekonomistler ve piyasa analistleri 
yaklaşan durgunluk, stagflasyon ve olası finansal kriz 
konusunda uyarılarda bulunuyordu. Ancak korkunç 
sayılabilecek tahminler gerçekleşmedi ve dünya 
ekonomisi 2024’e çok daha umutlu bir şekilde girdi. 
Bugün itibarıyla büyük ekonomilerin çoğu 2024 yılı 
için yumuşak iniş beklentisine sarılmış durumda. 
Bu noktada genel beklentinin aksine alternatif
 senaryolar üzerine düşünmek mümkün mü? Şüphesiz
 düşünmek gerekiyor. Özellikle tahminleri bir kenara 
bırakıp, pek çok bilinmeyen parametre içinde başa 
jeopolitik cepheyi koyarak biçimlendirmek gerekiyor. 
İşin özüne baktığımızda 2024 için ikili bir denklem 
ortaya koymakta fayda var. Ya ekonomik risklerle dolu 
gergin bir yıl yaşayacağız ya da hakim söyleme inanıp, 
yumuşak iniş söyleminin peşinden gideceğiz. Biz yine 
de alternatif senaryolar üzerinde duralım. 
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K üresel ekonomi gibi oldukça 
geniş ufuklara sahip bir kavra-
mın nasıl bir yıl geçireceğine dair 
öngörüde bulunurken elbette 

tahminlere gereğinden fazla önem ver-
mememiz gün gibi aşikar. Çünkü içinde 
bulunduğumuz dönemde jeopolitik cep-
hede ufukta gizlenen bilinmeyenlerden 
söz etmek gerekiyor. Enflasyona bağlı risk-
leri değerlendirirken tahmincilerin parasal 
büyüme, enflasyon beklentileri ve ücret 
artışı gibi faktörleri yakından takip etmesi 
gerekiyor.

JEOPOLİTİK ŞOKLAR 
BÜYÜMEYİ ENGELLER

Bugün itibarıyla piyasalarda mevcut 
ve cesaret verici bir fikir birliği durumu söz 
konusu. Fakat başta jeopolitik olmak üzere 
birçok faktör küresel ekonomiyi raydan 
çıkaracak bir konumda bulunuyor. Elbette 
kredi ve borç krizine yol açacak ciddi bir 
durgunluk da dahil olmak üzere en kötü 
senaryolar pek olası görünmese de ABD 
ve Çin arasındaki yeni gerilimlerden kay-
naklanacak jeopolitik şoklar büyümeyi en-
gelleyebilir.

Yeri gelmişken 2024 yılından güçlü bir 
küresel büyüme beklemek realist bir yakla-
şım anlamı taşıyor mu? Açıkçası bu pek ola-
sı görünmüyor. Çünkü bugün piyasalarda 
oluşan iyimser hava büyük ölçüde merkez 

bankalarının, ABD ekonomisi için yumuşak 
inişlerin en yumuşak olduğu dönemde 
agresif bir şekilde faiz oranlarını düşürme-
si beklentilerinden kaynaklanıyor. Ancak 
merkez bankası politikalarının tek başına 
küresel ekonominin karşı karşıya kaldığı 
olumsuzlukları ekarte edip, gerekli büyüme 
ivmesini yaratmaya yeterli olamayacağı da 

bir gerçek. Bu tezimizi güçlendirecek birkaç 
örnek de vermek gerekiyor. ABD’de reses-
yon olasılığı hala normal yıllardaki yüzde 
15’e kıyasla yüzde 30 civarında. Ayrıca Çinli 
liderlerin yıllık yüzde 5’lik ekonomik büyü-
meyi yeniden sağlamaya yönelik önemli 
çabaları birçok göz korkutucu zorluğun 
doğması anlamına geliyor. 

Merkez bankası politikalarının tek 
başına küresel ekonominin karşı 
karşıya kaldığı olumsuzlukları 

ekarte edip, gerekli büyüme 
ivmesini yaratmaya yeterli 

olamayacağı da bir gerçek. Bu 
tezimizi güçlendirecek birkaç 

örnek de vermek gerekiyor. 
ABD’de resesyon olasılığı hala 

normal yıllardaki yüzde 15’e 
kıyasla yüzde 30 civarında. Ayrıca 

Çinli liderlerin yıllık yüzde 5’lik 
ekonomik büyümeyi yeniden 

sağlamaya yönelik önemli çabaları 
birçok göz korkutucu zorluğun 

doğması anlamına geliyor.
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EN FAZLA TEHLİKE ALTINDA 
OLANLAR GELİŞEN PİYASALAR 

Bugünün konjonktüründe en fazla teh-
like altında olanları ise gelişen piyasalar 
meydana getiriyor. Eğer küresel büyüme 
beklentileri karşılayamazsa bir krizi önlemek 
için gelişen piyasaların mücadele ettiği bir 
döneme tanıklık edeceğiz. Farklı bir ifadeyle 
zayıf küresel büyüme, gelişmekte olan eko-
nomiler için yıkım demek. Eğer bu ülkeler 

değişimi tersine çevirecekse politikalarını 
geniş çapta faydalı bir yatırım patlama-
sı yaratmaya odaklanmalılar. Çoğunlukla 
ekonomik ilerlemeyi raydan çıkaran ve istik-
rarsızlığa katkıda bulunan türden mali po-
litikalardan kesinlikle kaçınmak gerekiyor. 

Bugün itibarıyla dünyanın karşı karşıya 
olduğu dört büyük zorluğu da heybemiz-
de tutmamız gerekiyor. Bunlar; iklim geçişi, 
iyi işler sorunu, ekonomik kalkınma krizi ve 

Zayıf küresel büyüme, gelişmekte 
olan ekonomiler için yıkım demek. 

Eğer bu ülkeler değişimi tersine 
çevirecekse politikalarını geniş 

çapta faydalı bir yatırım patlaması 
yaratmaya odaklanmalılar. 

Çoğunlukla ekonomik ilerlemeyi 
raydan çıkaran ve istikrarsızlığa 

katkıda bulunan türden mali 
politikalardan kesinlikle kaçınmak 

gerekiyor.

2024’ÜN SORULARI
Uzun vadeli enflasyona göre 
düzeltilmiş faiz oranları ne 
olacak? 

Emlak sektöründeki 
çalkantılar ve yerel yönetim 
borçlarının yüksek seviyeleri 
göz önüne alındığında, 
Çin daha dramatik bir 
yavaşlamayı önleyebilir mi? 

20 yıldır sıfıra yakın faiz 
oranlarını koruyan Japonya 
Merkez Bankası (BOJ), 
sistemik mali ve borç krizlerini 
tetiklemeden faiz oranlarını 
normalleştirebilir mi? 

Merkez Bankası'nın faiz 
artırımlarının gecikmiş etkileri 
sonunda ABD'yi resesyona mı 
sürükleyecek? 

Gelişmekte olan piyasalar 
istikrarı bir yıl daha 
koruyabilir mi? 

Son olarak, jeopolitik 
istikrarsızlığın bir sonraki 
ana kaynağını hangi olay 
tetikleyecek? 

Çin'in Tayvan'a uyguladığı 
abluka mı, eski Başkan 
Donald Trump'ın Kasım 
ayındaki ABD başkanlık 
seçimlerini kazanması mı, 
yoksa öngörülemeyen bir olay 
tetikleyici olabilir mi?
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küreselleşmenin daha yeni, daha sağlıklı 
bir biçime kaydırılma arayışı şeklinde özet-
lenebilir.  Küresel ekonominin önündeki 
zorluklar aşılabilir mi? Kesinlikle aşılabilir 
ancak bir arada hareket edip, topyekün bir 
mücadeleyi benimsediğimizde. Artık yer-

leşik düşünme biçimlerini geride bırakıp, 
yaratıcı uygulanabilir çözümler aramanın 
zamanı geldi. Bu çbalar ilk etapta koordi-
nesiz ve deneysel olmalı ki ardından gelen 
hamleler arzu edilen başarıyı sağlasın. 

ENFLASYON GÖRÜNÜMÜ 
ZORLUĞU ARTIRACAK 

Ö te yandan,  yat ı r ım kuruluş lar ı 
2024'te daha fazla yavaşlama bekliyor. Açık-
çası yatırım kuruluşlarındaki birçok analist 
halihazırda büyük bir düşüş yaşamamış 
olmamız karşısında şaşkınlık yaşıyor. Elbette 
2024 yılı için enflasyon görünümü daha da 
büyük bir zorluk teşkil ediyor. Geçtiğimiz 
birkaç yıl enflasyonun, en azından manşet 
bazında, belirsizliklerden ve bilinmeyen-
lerden büyük ölçüde etkilenebileceğini 
gösterdi. 

Enflasyon görünümüne ilişkin ha-
raretli bir tartışma devam ediyor; son 
derece saygın ve deneyimli bazı iş adam-
ları, merkez bankalarının sorunu kont-
rol altına aldığına dair şüphelerini dile 

getiriyor. Euro Bölgesi, Amerika Birleşik 
Devletleri ve Birleşik Krallığa ilişkin en son 
tüketici fiyat verileri manşet enflasyon 
eğilimleri hakkında bazı cesaret verici ha-
berler sunuyor ancak çekirdek enflasyon 
(dalgalı enerji ve gıda fiyatları hariç) mer-
kez bankalarının hedef oranlarının rahat-

Euro Bölgesi, Amerika Birleşik 
Devletleri ve Birleşik Krallığa 

ilişkin en son tüketici fiyat 
verileri manşet enflasyon 

eğilimleri hakkında bazı cesaret 
verici haberler sunuyor ancak 

çekirdek enflasyon (dalgalı enerji 
ve gıda fiyatları hariç) merkez 
bankalarının hedef oranlarının 

rahatsız edici derecede üzerinde 
kalıyor.

Küresel ekonominin önündeki 
zorluklar aşılabilir mi? Kesinlikle 
aşılabilir ancak bir arada hareket 

edip, topyekün bir mücadeleyi 
benimsediğimizde. Artık yerleşik 

düşünme biçimlerini geride 
bırakıp, yaratıcı uygulanabilir 

çözümler aramanın zamanı geldi. 
Bu çbalar ilk etapta koordinesiz 
ve deneysel olmalı ki ardından 

gelen hamleler arzu edilen başarıyı 
sağlasın.
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alındığında, diğer ülkelerdeki benzer de-
neyimlere bakılırsa, zorlukların uzayacağı 
varsayılabilir. Ancak daha az karamsar bir 
bakış açısı da Çinli politika yapıcıların, daha 
önceki vakalar ve çeşitli yorumcuların bir 
süredir yayınladıkları uyarılar nedeniyle, bu 
konuların tamamen farkında gibi duruyor.

Çin yerel faktörlerine ek olarak, Çin ta-
lebinin büyük etkisi olmaya devam edecek 
olan küresel emtia fiyatlarına ilişkin eği-
limleri de dikkate almak gerekiyor. Burada, 
2023'ün sonuna doğru gelen haberler pek 
çok kişinin beklediğinden daha cesaret 
verici ve birçok ülkede manşet enflasyonun 
önümüzdeki aylarda daha da düşebile-
ceğini öne sürüyor. Ortadoğu'daki kaosa 
ve Ukrayna'daki savaşa rağmen ham pet-
rol fiyatlarının yumuşak kalması pek çok 
analisti şaşırttı; bu pazarın öngörülemez 
olmasa bile hiçbir şey olmadığını bilmesi 
gerekenler de var.

sız edici derecede üzerinde kalıyor.
Elbette dünyanın ikinci büyük ekonomi-

si Çin'de bu sorun yok gibi görünüyor. Tam 
tersine, en son tüketici fiyatı verileri, çe-
kirdek tüketici fiyat endeksinin düşme-
siyle deflasyon yaşadığını gösteriyor. Bir 
zamanlar pek çok analistin, Çin'in özellikle 
düşük maliyetli imalat ihracatı ve dış pazar-
larda artan pazar payı yoluyla dünyanın geri 
kalanına deflasyonist baskılar aktardığından 
şüphelendiği bir dönem vardı. Eğer hâlâ o 
dönemde olsaydık, mevcut enflasyonist 
korkuların bir kısmı azalabilirdi. Ama öyle 
görünüyor ki o günler geride kaldı.

ÇİN’İN İÇ EKONOMİK SORUNLARI 
DEVASA BİR SORU BOYUTUNDA 

Çin'in iç ekonomik sorunlarının boyutu 
(deflasyon da dahil) kendi yorumunu hak 
eden devasa bir sorudur. Emlak piyasasının 
karşı karşıya olduğu sorunlar göz önüne 

Birçok ekonomide parasal büyüme 
keskin bir şekilde zayıfladı. Bu 

durum, mevcut emtia fiyatlarındaki 
eğilimlerle birleştiğinde 

oldukça güven verici. En ateşli 
monetaristlerin (parasalcılar) 

dışında herhangi birinin para arzının 
her zaman doğrudan enflasyona 
bağlı olduğunu iddia etmesinden 

bu yana uzun zaman geçmiş olsa da 
son birkaç yıl, parasal büyümenin 

radikal bir şekilde hızlanması 
durumunda (ABD'de 2020 sonu ve 

2021 başında olduğu gibi)  enflasyon 
yükselebilir.
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PARASAL BÜYÜME KESKİN 
BİR ŞEKİLDE ZAYIFLADI

Araştırmamızda irdelenen faktörlerin 
yanı sıra dikkat çeken üç konuyu da irdele-
mek gerekiyor. Birincisi, birçok ekonomide 
parasal büyüme keskin bir şekilde zayıfla-
dı. Bu durum, mevcut emtia fiyatlarındaki 
eğilimlerle birleştiğinde oldukça güven 
verici. En ateşli monetaristlerin (parasalcı-
lar) dışında herhangi birinin para arzının 
her zaman doğrudan enflasyona bağlı ol-
duğunu iddia etmesinden bu yana uzun 
zaman geçmiş olsa da son birkaç yıl, parasal 
büyümenin radikal bir şekilde hızlanması 
durumunda (ABD'de 2020 sonu ve 2021 
başında olduğu gibi)  enflasyon yükselebilir.

İkincisi ve belki de emtia ve parasal 
eğilimlerle uyumlu olarak, kilit ülkelerdeki 
enflasyon beklentilerine ilişkin son ölçüm-
ler güven verici duruyor. Özellikle Michi-
gan Üniversitesi'nin tüketicilerin beş yıllık 
görünümüne ilişkin son araştırması düşüş 
eğilimini destekliyor. Son ve belki de en 
zor soru, merkez bankalarının nasıl tepki 
vereceğidir. ABD Merkez Bankası, piyasa-
lara yönelik son ileriye yönelik rehberinde, 
faiz oranlarının 2024'te 75 baz puan indi-
rileceğini öne sürdü. Ancak diğer merkez 
bankaları, özellikle Avrupa'daki, finansal 
piyasaların faiz oranlarının düşürüleceği 
yönündeki iddiasını geri çekiyor gelecek yıl, 

Çekirdek enflasyonun hâlâ 
hedefin üzerinde olması , reel 

ücretlerin artması ve üretkenlik 
artışına dair güçlü kanıtların 

hiçbir yerde görülmemesi 
nedeniyle merkez bankacıları 
yakın zamanda faiz indirimine 

yanaşmayacak. Ancak 
rehberlikleri ve kamuoyuna 

yaptıkları açıklamalarla piyasaları 
etkilemeye çalıştıkça, piyasaların 

kendilerinin görmediği şeyleri 
görebileceğini kabul etmek 
zorunda kalacaklar. Veriler 

olumlu yönde keskin bir dönüş 
yaparsa muhtemelen tutumlarını 

değiştirecekler.

ancak piyasalar bu notu almış gibi görün-
müyor. Çekirdek enflasyonun hâlâ hedefin 
üzerinde olması , reel ücretlerin artması ve 
üretkenlik artışına dair güçlü kanıtların hiç-
bir yerde görülmemesi nedeniyle merkez 
bankacıları yakın zamanda faiz indirimine 
yanaşmayacak. Ancak rehberlikleri ve ka-
muoyuna yaptıkları açıklamalarla piyasaları 
etkilemeye çalıştıkça, piyasaların kendileri-
nin görmediği şeyleri görebileceğini kabul 
etmek zorunda kalacaklar. Veriler olumlu 
yönde keskin bir dönüş yaparsa muhteme-
len tutumlarını değiştirecekler.

Ücret artışı önemli bir değişken olma-
ya devam ediyor. Bazı ülkelerde, özellikle 
de Birleşik Krallık'ta , sonunda tüketici fiyat 
artışını geride bıraktı. Politika yapıcılar içgü-
düsel olarak bu eğilimin ders kitaplarındaki 
ücret-fiyat sarmalını tetikleyeceğinden en-
dişe edecekler. Ancak yakın zamandaki reel 
ücret artışının, finansal getirilerin yeniden 
dengelenmesi ve uzun zamandır beklenen 
pozitif üretkenlik artışının geri dönüşüyle     
haklı kılınması hoş olmaz mıydı? Kısacası 
yeni yılla birlikte yeni bir umut dalgası da 
geliyor.

PEKİ KÜRESEL EKONOMİ 
NEREYE GİDECEK?

Gelelim önemli bir noktaya. Bundan bir 
yıl önce ekonomistlerin ve piyasa analist-
lerinin yaklaşık yüzde 85'i ABD ve küresel 
ekonominin durgunluk yaşayacağını bek-
liyordu. Düşen ancak hala yapışkan olan 
enflasyon, resesyonun başlamasıyla birlikte 
hızla gevşemeden önce para politikasının 
daha da sıkılaşacağını gösterdi. Borsalar 
düşecek ve tahvil getirileri yüksek kala-
caktı. Bunun yerine çoğunlukla tam tersi 
oldu. Enflasyon beklenenden fazla düştü, 
resesyondan kaçınıldı, borsalar yüksel-
di, tahvil getirileri yükseldikten sonra 
düştü. Bu nedenle herhangi bir 2024 
tahminine alçakgönüllülükle yaklaşıl-
malı. Yine de temel görev aynıdır: Bir 
temel, bir olumlu ve bir olumsuz 
senaryoyla başlayın ve ardından 
her birine zamanla değişen ola-
sılıklar atayın.

Hepsi olmasa da birçok 
ekonomist ve analist için 
mevcut temel, yumuşak bir 
iniş: ABD başta olmak üze-
re gelişmiş ekonomiler 
resesyondan kaçınıyor, 

ancak büyüme potansiyelin altında ve enf-
lasyon 2025 yılına kadar yüzde 2 hedefine 
doğru düşmeye devam ediyor. Merkez 
bankaları bu yılın ilk veya ikinci çeyreğinde 
politika faizlerini düşürmeye başlayabi-
lir. Bu senaryo, halihazırda bu beklentiyle 
toparlanmaya başlayan hisse senedi ve 
tahvil piyasaları için en iyi senaryo olarak 
görebilir.

SENARYOLARI HAZIRLAMAK 
VE HAZIRLANMAK ÜZERİNE  

Olumlu diğer bir bir senaryo ise "inişin 
olmaması" hali. Bu durumda  büyüme ABD 
de potansiyelin üzerinde kalıyor ve enflas-
yon piyasaların ve Fed’in bek-
lediğinden daha az düşü-
yor. Faiz indirimleri Fed'in, 
diğer merkez bankalarının 
ve piyasaların şu anda bekle-
diğinden daha geç ve daha 
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Elbette kredi ve borç krizine yol 
açacak daha ciddi bir durgunluk 
da yaşanabilir. Ancak Rusya'nın 

Ukrayna'yı işgali ve ABD ile 
Avrupa'daki bazı banka iflasları 

nedeniyle emtia fiyatlarında 
yaşanan artış nedeniyle bu senaryo 

geçen yıl oldukça muhtemel 
görünse de toplam talebin zayıflığı 
göz önüne alındığında bugün pek 

olası görünmüyor. 

Gazze'deki çatışmadan 
kaynaklanan enerji fiyatlarında 
ani bir artış gibi yeni ve büyük 

bir stagflasyonist şokun meydana 
gelmesi, özellikle de Hizbullah 

ve İran'ın dahil olduğu ve İran'ın 
petrol üretimini ve ihracatını 

sekteye uğratan daha geniş 
bir bölgesel savaşa dönüşmesi 
durumunda ise kredi ve borç 
krizinden söz etmek pekala 

mümkün. 

Elbette kredi ve borç krizine yol açacak 
daha ciddi bir durgunluk da yaşanabilir. An-
cak Rusya'nın Ukrayna'yı işgali ve ABD ile 
Avrupa'daki bazı banka iflasları nedeniyle 
emtia fiyatlarında yaşanan artış nedeniyle 
bu senaryo geçen yıl oldukça muhtemel 
görünse de toplam talebin zayıflığı göz 
önüne alındığında bugün pek olası görün-
müyor. Gazze'deki çatışmadan kaynaklanan 
enerji fiyatlarında ani bir artış gibi yeni ve 
büyük bir stagflasyonist şokun meydana 
gelmesi, özellikle de Hizbullah ve İran'ın 
dahil olduğu ve İran'ın petrol üretimini ve 
ihracatını sekteye uğratan daha geniş bir 
bölgesel savaşa dönüşmesi durumunda ise 
kredi ve borç krizinden söz etmek pekala 
mümkün. 

yavaş bir hızda gerçekleşecek. Paradoksal 
olarak, iniş yapmama senaryosu, şaşırtıcı 
derecede güçlü büyümeye rağmen hisse 
senedi ve tahvil piyasaları için kötü bin an-
lam teşkil ediyor. Çünkü bu, faiz oranlarının 
daha uzun bir süre daha yüksek kalacağı 
anlamına geliyor.

Mütevazı bir aşağı yönlü senaryo, enf-
lasyonu merkez bankalarının beklediğin-
den daha hızlı bir şekilde aşağıya iten kısa, 
sığ bir resesyonla birlikte dalgalı seyir sonra-
sı iniş anlamına geliyor. Daha düşük politika 
faiz oranları daha erken gelebilir ve Fed'in 
sinyalini verdiği üç adet 25 baz puanlık 
indirim yerine, piyasaların şu anda fiyatla-

dığı altı faiz indirimi olabilir.
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ABD’DEKİ BAŞKANLIK 
SEÇİMLERİ BÜYÜK BİR 
DALGA ŞOKU YARATIR MI?

ABD ile Çin arasındaki yeni gerilimler 
gibi diğer jeopolitik şoklar, ticaret büyük 
ölçüde kesintiye uğramadığı veya Tayvan'ın 
çip üretimi ve ihracatı bozulmadığı sürece 
muhtemelen daralmadan (düşük büyüme 
ve düşük enflasyon) daha az stagflasyonist 
(düşük büyüme ve yüksek enflasyon) söz 
edeceğiz. Bir başka büyük şok ise Kasım 
ayındaki ABD Başkanlık seçimleriyle gele-
bilir. Ancak oylama öncesinde büyük bir 
iç istikrarsızlık olmadığı sürece bu, 2025 
görünümüne daha fazla etki edecek. An-
cak yine de ABD'deki siyasi çalkantılar sta-
gflasyondan ziyade durgunluğa katkıda 
bulunacaktır.

Küresel ekonomi açısından bakıldığın-
da, hem iniş yapmama senaryosu hem de 
sert iniş senaryosu, ABD için iniş yapmama 
olasılığı diğer gelişmiş ekonomilere göre 
daha yüksek olsa bile şu anda düşük olası-
lıklı kuyruk riskleri gibi görünüyor. Yumuşak 
iniş mi yoksa inişli çıkışlı iniş mi olacağı ül-
keye veya bölgeye bağlı bir seyir izleyecek. 

Örneğin ABD ve diğer bazı gelişmiş 
ekonomiler yumuşak iniş yapabilecek gibi 
görünüyor. Daha sıkı para politikasına rağ-
men 2023'te büyüme, potansiyelin üzerin-
de gerçekleşti ve pandemi dönemindeki 
negatif toplam arz şoklarının azalmasıyla 
enflasyon hâlâ düşüyor. Buna karşılık, Euro 
Bölgesi ve Birleşik Krallık son birkaç çeyrekte 
sıfıra yakın veya negatif potansiyelin altında 
bir büyüme kaydetti; zira enflasyon düştü 

ve zayıf büyümeye katkıda bulunan fak-
törler devam ederse 2024'teki daha güçlü 
performansı kaçırabilir.

Gelişmiş ekonomilerin çoğunun yumu-
şak mı yoksa inişli çıkışlı bir iniş mi yapacağı 
birçok faktöre bağlı. Başlangıç   olarak, gecik-
meli olarak işleyen para politikası sıkılaştır-
masının 2024'te 2023'e göre daha büyük 
bir etkisi olabilir. Üstelik borçların yeniden 
finansmanı, birçok firma ve hane halkını bu 
yıl ve önümüzdeki yıl önemli ölçüde daha 
yüksek borç ödeme maliyetleriyle karşı 
karşıya bırakabilir. Buna ilave gelişmekte 
olan ekonomilerde eğer jeopolitik bir şok 
yeni bir enflasyon krizini tetiklerse, merkez 
bankaları faiz indirimlerini ertelemek zorun-
da kalacak. Enerji fiyatlarını yükseltmek ve 
merkez bankalarını mevcut görünümlerini 

Bir başka büyük şok ise 
Kasım ayındaki ABD 

Başkanlık seçimleriyle 
gelebilir. Ancak oylama 
öncesinde büyük bir iç 
istikrarsızlık olmadığı 

sürece bu, 2025 
görünümüne daha fazla 

etki edecek. Ancak 
yine de ABD'deki 
siyasi çalkantılar 

stagflasyondan ziyade 
durgunluğa katkıda 

bulunacaktır.

Gelişmekte olan ekonomilerde eğer 
jeopolitik bir şok yeni bir enflasyon 
krizini tetiklerse, merkez bankaları 
faiz indirimlerini ertelemek zorunda 

kalacak. Enerji fiyatlarını yükseltmek 
ve merkez bankalarını mevcut 
görünümlerini yeniden gözden 

geçirmeye zorlamak için Ortadoğu'daki 
çatışmanın fazla tırmanması 

gerekmeyecek. Çünkü orta vadeli 
ufukta birçok stagflasyonist mega 

tehdit, büyümeyi aşağıya, enflasyonu ise 
yukarıya itebilir.

Gelişmiş ekonomilerin çoğunun 
yumuşak mı yoksa inişli çıkışlı 

bir iniş mi yapacağı birçok faktöre 
bağlı. Başlangıç   olarak, gecikmeli 

olarak işleyen para politikası 
sıkılaştırmasının 2024'te 2023'e 

göre daha büyük bir etkisi 
olabilir. Üstelik borçların yeniden 
finansmanı, birçok firma ve hane 
halkını bu yıl ve önümüzdeki yıl 
önemli ölçüde daha yüksek borç 

ödeme maliyetleriyle karşı karşıya 
bırakabilir. 
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yeniden gözden geçirmeye zorlamak için 
Ortadoğu'daki çatışmanın fazla tırman-
ması gerekmeyecek. Çünkü orta vadeli 
ufukta birçok stagflasyonist mega tehdit, 
büyümeyi aşağıya, enflasyonu ise yukarıya 
itebilir.

ÇİN’DE BÜYÜME ENDİŞESİ
Bir de zaten inişli çıkışlı bir iniş yaşa-

yan Çin var. Yapısal reformlar olmadan (ki 
bu pek yakında görünmüyor), büyüme 
potansiyeli önümüzdeki üç yılda yüzde 
4'ün altında olacak ve 2030'da yüzde 3'e 
yaklaşacak. Çinli yetkililer bu yıl fiili büyü-
menin yüzde 4'ün altında kalmasını kabul 
edilemez bulabilir; ancak yüzde 5'lik bir 
büyüme oranına, halihazırda yüksek olan 
kaldıraç oranlarını tehlikeli seviyelere çıka-

racak devasa bir makro teşvik olmaksızın 
ulaşılamaz.

Çin büyük olasılıkla 2024'te büyümeyi 
yüzde 4'ün biraz üzerine çıkarmaya yete-
cek ılımlı bir teşvik uygulayacak. Bu arada, 
büyümenin önündeki yapısal engeller de 
(toplumsal yaşlanma, borç ve emlak yükü, 
devletin ekonomiye müdahalesi, sermaye 
eksikliği) var. Güçlü sosyal güvenlik ağı de-
vam edecek. Sonuçta Çin, ciddi bir borç ve 
mali krizle birlikte tam ölçekli bir sert inişten 
kaçınabilir; ancak hayal kırıklığı yaratan bir 
büyüme ile birlikte inişli çıkışlı bir iniş yaşa-
ması muhtemel gibi görünüyor.

Varlık fiyatları, hisse senetleri ve tahviller 
için en iyi senaryo yumuşak iniştir ancak 
bu artık kısmen fiyatlandırılmış olabilir. İniş 
yapmama senaryosu reel ekonomi için iyi 

ancak hisse senedi ve tahvil piyasaları için 
kötüdür çünkü merkez bankalarını engel-
leyecektir. Öte yandan, dalgalı bir iniş, en 
azından kısa ve sığ resesyon dibe vurmuş 
gibi görünene kadar hisse senetleri için 
kötü, tahvil fiyatları için ise iyi olur çünkü 
faizlerin daha erken ve daha hızlı düşü-
rülmesi anlamına gelir. Son olarak, daha 
ciddi bir stagflasyon senaryosu, hem hisse 
senetleri hem de tahvil getirileri açısından 
en kötü senaryo anlamına geliyor. Şimdilik 
en kötü senaryolar en düşük ihtimal gibi 
görünüyor. Fakat jeopolitik gelişmeler başta 
olmak üzere pek çok faktör bu yılın tahmin-
lerini bozabilir.

DAVRANIŞSAL İKTİSATÇILIK 
VE ‘YENİLİK YANLILIĞI’ TERİMİ  

Davranışsal iktisatçılar, daha önceki 
olaylarla karşılaştırıldığında en son olay-
lardan orantısız bir şekilde etkilenme eği-
limimizi tanımlamak için “yenilik yanlılığı” 
terimini popüler hale getirdiler. Bu bilişsel 
olgu, birçok analistin neden 2024 yılı için 
dünya ekonomisine oldukça iyimser baktı-
ğını açıklayabilir mi? Yoksa küresel büyüme-

Çinli yetkililer bu yıl fiili 
büyümenin yüzde 4'ün altında 

kalmasını kabul edilemez 
bulabilir; ancak yüzde 5'lik bir 

büyüme oranına, halihazırda 
yüksek olan kaldıraç oranlarını 
tehlikeli seviyelere çıkaracak 

devasa bir makro teşvik olmaksızın 
ulaşılamaz.

Varlık fiyatları, hisse senetleri 
ve tahviller için en iyi senaryo 
yumuşak iniştir ancak bu artık 

kısmen fiyatlandırılmış olabilir. 
İniş yapmama senaryosu reel 
ekonomi için iyi ancak hisse 

senedi ve tahvil piyasaları için 
kötüdür çünkü merkez bankalarını 

engelleyecektir.
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nin önündeki bariz ve artan zorlukları den-
geleyen gerçekten olumlu eğilimler var mı?

Financial Times'ın  yakın tarihli bir baş-
yazısı, hakim iyimserliği yansıtıyordu ve 
şunu ilan ediyordu: "Bu yılki dirençli per-
formansın ardından, gelecek yılın da ger-
çeğinin beklenenden daha iyi olması ih-
timali var." Küresel ekonominin 2023'teki 
beklenmedik direncini destekleyen eğilim-
ler, "2024'e iyimser olmak için de pek çok 
neden sunuyor." Bu iyimser hava finansal 
piyasalara da sıçradı. Giderek artan sayıda 
yorumcu, hisse senedi piyasalarının yıl sonu 
dikkate değer yükselişiyle desteklenen, za-
ten yüksek olan 2023 seviyelerinin üzerinde 
tamamlayacağını tahmin etti. 

Bugünün iyimser havası, Bloomberg 
Economics'in ABD'nin resesyona girme 
ihtimalinin yüzde 100 olduğunu iddia et-
tiği 2023'e doğru hakim olan korkunç tah-
minlerle tam bir tezat oluşturuyor. Aynı 
zamanda bir dizi ekonomik, finansal, jeopo-
litik ve politik gelişmeyle de çelişiyor. Özel-
likle, ağırlıklı olarak tek bir faktörden kay-
naklanıyor gibi görünüyor: ABD ekonomisi 
için yumuşak inişlerin en yumuşak olduğu 
bir dönemde merkez bankaları agresif bir 
şekilde faiz oranlarını düşürüyor.

LİKİDİTE EKONOMİSİ ÜSTÜNE
Elbette merkez bankalarının finansal pi-

yasa duyarlılığı üzerinde muazzam bir etkisi 
var. 2008 küresel mali krizinden bu yana, 
merkez bankacıları dünyanın önde gelen 
politika yapıcıları olarak hareket ettiler; faiz 

oranlarını ayarladılar, ekonomileri likiditeye 
boğdular, neredeyse tüm varlık sınıflarında 
büyük kazanımları körüklediler ve zenginlik 
dağılımında en zenginlerin yararına olan 
kayda değer bir değişimi kolaylaştırdı-
lar. Ancak bu eğilim, 2022'de Fed liderli-
ğindeki merkez bankalarının şimdiye ka-
darki en agresif faiz artırım döngülerinden 
birine girişerek artan enflasyona gecikmeli 
olarak tepki vermesiyle tersine döndü. Hem 
yüksek riskli hem de düşük riskli varlıklarda 
daha sonra yaşanan kayıplar, konsensüs 
tahmini önemli oran indirimlerine doğru 
kayana ve "Fed'in faiz artırımına" ilişkin söy-
lentiler yenilenene kadar 2023'te de devam 
edecek gibi görünüyordu.

GÜVERCİN MİSALİ UÇARI 
POLİTİKALAR VE REALİZM

Merkez bankalarının piyasa güveni 
üzerinde önemli bir etkisi olsa da, gerçek 
ekonomik sonuçlar üzerindeki etkileri sı-
nırlı kaldı. 2010'lardaki güvercin misali 
realizmden uzak uçarı politikaları küresel 
ekonominin ayakta kalmasına yardımcı 

oldu fakat genel büyüme hayal kırıklığı 
yaratacak kadar düşük, eşitsiz ve hâlâ ik-
lim gerçeklerinden kopuk kaldı. 2022'de 
daha sıkı para politikalarına geçişin daha 
yüksek işsizliğe ve yavaş büyümeye yol 
açması bekleniyordu; bunun yerine ABD 
işsizlik oranı 2023'ü yüzde 3.7 gibi olduk-
ça düşük bir seviyede tamamladı. Üstelik 
agresif faiz artırımlarının enflasyonun dü-
şürülmesine ne ölçüde katkıda bulunduğu 
ekonomistler arasında tartışma konusu 
haline geldi. Bu gelişmeler, tek başına 
merkez bankası politikalarının (yatırımcı-
lar şu anda Fed'in faiz oranlarının yıl içinde 
yaklaşık 1.5 puan düşürmesini bekliyor ) 
küresel ekonominin karşı karşıya olduğu 
olumsuzluklara karşı koymak için gerekli 
büyüme ivmesini yaratmaya yeterli olma-
yabileceğini gösteriyor.

Aslına bakılırsa, 2024'te hızlı bir büyü-
meye hazır, sistemik olarak önemli bir eko-
nomi bulmakta zorlanacağız. Çin, azalan 
getiriler sağlayan bir ekonomik modelin 
yükünü sürdürürken, yetkililer büyüme 
oranının yurt içi verimsizliklerden dolayı 

Davranışsal iktisatçılar, 
daha önceki olaylarla 

karşılaştırıldığında en son 
olaylardan orantısız bir şekilde 

etkilenme eğilimimizi tanımlamak 
için “yenilik yanlılığı” terimini 

popüler hale getirdiler. Bu bilişsel 
olgu, birçok analistin neden 

2024 yılı için dünya ekonomisine 
oldukça iyimser baktığını 

açıklayabilir mi? Yoksa küresel 
büyümenin önündeki bariz ve artan 

zorlukları dengeleyen gerçekten 
olumlu eğilimler var mı?
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sınırlandığını kabul etti. Aşırı borç, artan 
küresel parçalanmanın yanı sıra Batı'nın 
ticaret ve yatırımı silah haline getirmesi 
ise durgunluğu baki kıldı. Avrupa'nın ise 
özellikle küresel imalattaki durgunluk ve Al-
manya'daki ekonomik durgunluk göz önü-
ne alındığında, geçen yılki beklenmedik 
derecede güçlü performansı tekrarlaması 
pek mümkün görünmüyor.

SON BİR YILDA KÖPRÜNÜN 
ALTINDAN ÇOK SU AKTI

Yorumcular bir kez daha umutlarını 
ABD'nin ekonomik istisna haline bağlamış 
görünüyorlar. Ancak son bir yılda işler değiş-
ti. Yani köprünün altından çok fazla su aktı. 
Pandemi döneminde düşük hane halkı ta-
sarrufları ve yüksek borçlar, Amerika'nın son 
derece çevik ve dirençli ekonomisine ters 
etki yapıyor. Dahası, son faiz oranlarındaki 
artışların yeni hane halkı ipoteklerini, 2025'te 
vadesinin dolması beklenen kurumsal borç 
dağında gezinen şirketleri ve zararlarıyla 
uğraşan yüksek kaldıraçlı banka dışı kuruluş-
ları kısıtlamaya devam edecek.

Mevcut jeopolitik iklim de güçlü bir bü-
yümeye elverişli değil. Hamas'ın 7 Ekim'de 
İsrail'e yönelik, İsrail'in Gazze'nin çoğunu yok 
ettiği ve çoğu sivil olmak üzere 25 binden 
fazla Filistinliyi öldürdüğü bildirilen acımasız 
saldırısının yıkıcı sonuçları, krizin kontrol 
altına alınması umutlarına meydan oku-
du. İsrail ve İran destekli Lübnanlı milis grubu 
Hizbullah, daha büyük düşmanlıklara doğru 
gidiyor gibi görünüyor ve Yemenli Husilerin 

Kızıldeniz'deki ticari gemilere yönelik saldırı-
ları, halihazırda küresel ekonomi üzerindeki 
stagflasyonist baskıları yenileyecek şekilde 
küresel ticareti sekteye uğratıyor.

Bu koşullar göz önüne alındığında, 
2024'te güçlü bir küresel büyüme şansı za-
yıf görünüyor. Ancak giderek kırılganlaşan 
ekonomik ve jeopolitik ortamın oluşturdu-
ğu tehditleri hafifletmenin iki yolu var. İlk 
olarak, politika yapıcıların yarının büyüme 
ve üretkenlik motorlarını geliştirmeyi amaç-

Çin, azalan getiriler sağlayan 
bir ekonomik modelin yükünü 

sürdürürken, yetkililer büyüme 
oranının yurt içi verimsizliklerden 

dolayı sınırlandığını kabul 
etti. Aşırı borç, artan küresel 

parçalanmanın yanı sıra Batı'nın 
ticaret ve yatırımı silah haline 
getirmesi ise durgunluğu baki 

kıldı. 

Pandemi döneminde düşük hane 
halkı tasarrufları ve yüksek 

borçlar, Amerika'nın son derece 
çevik ve dirençli ekonomisine 
ters etki yapıyor. Dahası, son 

faiz oranlarındaki artışların yeni 
hane halkı ipoteklerini, 2025'te 

vadesinin dolması beklenen 
kurumsal borç dağında gezinen 

şirketleri ve zararlarıyla uğraşan 
yüksek kaldıraçlı banka dışı 

kuruluşları kısıtlamaya devam 
edecek.

Mevcut jeopolitik iklim de güçlü bir 
büyümeye elverişli değil. Hamas'ın 
7 Ekim'de İsrail'e yönelik, İsrail'in 

Gazze'nin çoğunu yok ettiği ve 
çoğu sivil olmak üzere 25 binden 

fazla Filistinliyi öldürdüğü 
bildirilen acımasız saldırısının 
yıkıcı sonuçları, krizin kontrol 

altına alınması umutlarına meydan 
okudu. İsrail ve İran destekli 

Lübnanlı milis grubu Hizbullah, 
daha büyük düşmanlıklara doğru 
gidiyor gibi görünüyor ve Yemenli 

Husilerin Kızıldeniz'deki ticari 
gemilere yönelik saldırıları, 
halihazırda küresel ekonomi 

üzerindeki stagflasyonist baskıları 
yenileyecek şekilde küresel ticareti 

sekteye uğratıyor.
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layan yapısal reformlara odaklanarak büyük 
ekonomi politikası revizyonları başlatması 
gerekiyor. İkincisi, çatışma bölgeye daha da 
yayılmadan ve bölgenin ötesindeki jeopoli-
tik kargaşayı körüklemeden önce, uluslara-
rası toplumun Ortadoğu'daki zulmü sona 
erdirmek için daha iyisini yapması gereki-
yor. Bu müdahaleler olmazsa, günümüzün 
iyimserleri yıl sonunda fena halde hayal kı-
rıklığına uğrayacak.

JAPONYA’NIN GERİATRİK 
POLİTİKASI BİLE ŞAŞIRTTI 

Biraz da Japonya’dan küresel ekonomiye 
dair 2024 tahminleri ve senaryolarını derin-
leştirelim. Küresel ekonomi 2023'te sürpriz-
lerle doluydu. Faiz oranlarındaki keskin yük-
selişe rağmen ABD resesyondan başarıyla 
kurtuldu ve gelişmekte olan başlıca piyasalar 
borç krizine sürüklenmedi. Japonya'nın geri-
atrik (yaşlı) ekonomisi bile baş döndürücü bir 
canlılık sergiledi. Buna karşılık Avrupa Birliği, 
Çin'in 40 yıllık hiper büyüme döneminin 
aniden sona ermesinin ardından Alman 
büyüme motorunun durması nedeniyle 
geride kaldı.

ABD'de yaşanacak bir durgunluk küresel 
faiz oranlarında önemli bir düşüşe neden 
olabilir ancak bu yalnızca geçici bir rahatla-
ma sağlayabilir. Sonuçta, olağanüstü yüksek 
borç seviyeleri, yavaş yavaş küreselleşmeden 
uzaklaşma, ivmelenen popülizm, savunma 
harcamalarını artırma ihtiyacı ve yeşil geçiş 
gibi çeşitli faktörler, muhtemelen uzun vade-
li faiz oranlarını 2012-2021'deki ultra düşük 
seviyelerin oldukça üzerinde tutacak. Bunu 
önümüzdeki 10 yıl beklemek için hayli güçlü 
nedenler var.

ÇİN GALİBA ACIYI YAYIYOR
Bu arada, Çinli liderlerin yıllık yüzde 5'lik 

ekonomik büyümeyi yeniden sağlamaya 
yönelik önemli çabaları, birçok göz korkutu-
cu zorluklarla karşı karşıya. Başlangıç   olarak, 
hükümet girişimciliği engellemeye devam 
ederken Çinli teknoloji firmalarının nasıl re-
kabetçi kalabileceğini anlamak zor. Çin'in 
borcunun GSYH'ye oranı ise 2014'teki yüzde 
40'tan 2023'te yüzde 83'e yükseldi ve hükü-
metin açık uçlu kurtarma paketleri sağlama 
yeteneğini kısıtlıyor. 

Yüksek yerel yönetim borcu ve aşırı kal-
dıraçlı emlak sektörüyle mücadelede hükü-
met desteğinin hayati önem taşıdığı göz 
önüne alındığında, Çin'in ortaya çıkan planı 

acıyı yaymak gibi görünüyor. Bu, ulusal fon-
ların eyaletlere tahsis edilmesini, ardından 
bankaların borcunu ödeyemeyen firma-
lara piyasanın altında faiz oranlarıyla kredi 
vermeye zorlanmasını ve son olarak yerel 
yönetimlerin yeni borçlanmalarının engel-
lenmesini gerektiriyor.

Ancak Çin ekonomisinin tüm silindirleri 
çalıştırırken aynı zamanda yeni kredilere kı-
sıtlamalar getirmesi zor olacak. Her ne kadar 
Çin halihazırda gayrimenkulden yeşil ener-
jiye ve elektrikli araçlara (Alman ve Japon 
otomobil üreticilerini dehşete düşürecek 
şekilde) geçiş yapıyor olsa da gayrimenkul 
ve altyapı hâlâ Çin GSYİH'sinin yüzde 30'un-
dan fazlasını oluşturuyor. Dolayısıyla yüzde 
5’lik büyüme beklentisi şimdilik biraz daha 
ertelenecek gibi duruyor.

ABD enflasyonu yükselse bile 
2021'in başından bu yana Japon 

Yen'inin dolardan neredeyse yüzde 
40 daha düşük kaldığı göz 

önüne alındığında, BOJ'un bu 
değişimi daha fazla ertelemeye 

gücü yetmez. Japon politika 
yapıcılar öylece durup küresel 

faiz oranlarındaki düşüşün Japon 
Yen’ini artıracağını ve sorunlarını 
çözeceğini ummayı tercih etseler 

de bu uzun vadeli sürdürülebilir bir 
strateji değil.
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JAPONYA 2024’TE FAİZ 
ORANI POLİTİKASINA 
GÖRE ŞEKİL ALACAK

Japonya geçen yıl güçlü ekonomik bü-
yümeyi sürdürürken, Uluslararası Para Fonu, 
Japon ekonomisinin 2024'te yavaşlaması-
nı bekliyor. Ancak Japonya'nın yumuşak bir 
iniş gerçekleştirme yeteneği büyük ölçüde 
BOJ'un ultra düşük faiz seviyesinden kaçı-
nılmaz ama riskli geçişi nasıl ele aldığına 
bağlı. Faiz oranı politikası inişin yumuşaklı-
ğını belirleyecek.

ABD enflasyonu yükselse bile 2021'in 
başından bu yana Japon Yen'inin dolardan 
neredeyse yüzde 40 daha düşük kaldığı 
göz önüne alındığında, BOJ'un bu de-
ğişimi daha fazla ertelemeye gücü yet-
mez. Japon politika yapıcılar öylece durup 

küresel faiz oranlarındaki düşüşün Japon 
Yen’ini artıracağını ve sorunlarını çözece-
ğini ummayı tercih etseler de bu uzun va-
deli sürdürülebilir bir strateji değil. BOJ'un 
faiz oranlarını artırması gerekmesi veya 
uzun süredir hareketsiz olan enflasyonun 
yükselmeye başlaması, finansal sistem ve 
halihazırda yüzde 250'yi aşan borç/GSYH 
oranını koruyan Japon hükümeti üzerinde 
ciddi bir baskı oluşturması ihtimali daha 
yüksek.

RESESYON OLASILIĞI ABD 
İÇİN DAHA YÜKSEK ORANDA

Her ne kadar ABD ekonomisi, çoğu 
analistin beklentilerinin aksine, 2023'te re-
sesyona girmemiş olsa da normal yıllardaki 
yüzde 15'e kıyasla, resesyona girme ihtimali 

hala yüzde 30 civarında. Faiz oranlarındaki 
dalgalanmaların öngörülemeyen uzun va-
deli etkilerine rağmen Başkan Joe Biden yö-
netimi genişlemeci bir maliye politikası 
izlemeye devam ediyor. Ekonomi tam istih-
damda çalışmasına rağmen, GSYH'nin payı 
olarak açık şu anda yüzde 6 veya Biden'ın 
öğrenci kredisi bağışlama programını da 
eklersek yüzde 7 seviyesinde. Bölünmüş 
bir Kongre'nin bile seçim yılında harcama-
ları önemli ölçüde kısması pek mümkün 
görünmüyor. Geçtiğimiz üç yılın yüksek 
kümülatif enflasyonu, devlet borçlarında fii-
li olarak yüzde 10'luk bir temerrüt anlamına 
geliyordu; bu, ciddi sonuçlar doğurmadan 
yakın zamanda tekrarlanamayacak tek se-
ferlik bir olaydı.

Ekonomik ve siyasi şokların olağa-
nüstü birleşiminin ortasında, gelişmekte 
olan piyasalar 2023'te bir krizi önlemeyi 
başardı. Bu büyük ölçüde politika yapıcı-
ların nispeten Ortodoks makroekonomik 
stratejileri benimsemesinden kaynaklansa 
da bazı ülkeler artan jeopolitik gerilimler-
den yararlandı. Örneğin Hindistan, büyük 
miktarda indirimli Rus petrolünü güvence 
altına almak için Ukrayna'daki savaştan 
yararlanırken Türkiye, yaptırıma tabi Avrupa 
mallarının Rusya'ya taşınmasında kilit bir 
kanal olmuştu.

Jeopolitik gerilimler artarken ve an-
ketler Trump'ın ABD başkanlık seçimlerini 
kazanmanın favorisi olduğunu gösterirken, 
2024 küresel ekonomi için yine çalkantılı 
bir yıl olmaya hazırlanıyor. Bu özellikle ge-
lişmekte olan pazarlar için geçerli ancak 
2024'ün herkes için zorlu bir yıl olması ha-
line de pek şaşırmamak gerekiyor.

Jeopolitik gerilimler artarken 
ve anketler Trump'ın ABD 

başkanlık seçimlerini kazanmanın 
favorisi olduğunu gösterirken, 

2024 küresel ekonomi için 
yine çalkantılı bir yıl olmaya 

hazırlanıyor. Bu özellikle 
gelişmekte olan pazarlar için 

geçerli ancak 2024'ün herkes için 
zorlu bir yıl olması haline de pek 

şaşırmamak gerekiyor.
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HENÜZ VİRAJ DÖNÜLMEDİ
Dünya Bankası'nın en son Küresel Eko-

nomik Beklentileri, çoğu ekonominin (ge-
lişmiş ve gelişmekte olan) 2024 ve 2025'te, 
COVID-19'dan önceki 10 yıla kıyasla çok 
daha yavaş büyüyeceğini gösteriyor. Kü-
resel büyümenin üst üste üçüncü yılda da 
yavaşlayarak yüzde 2.4'e düşmesi, ardından 
2025'te yüzde 2.7'ye yükselmesi bekleniyor. 
2023 ve 2024'te kişi başına yatırım büyüme-
sinin ortalama yüzde 3.7 olması, yani önceki 
ortalamanın ancak yarısı olması bekleniyor. 

2020'ler fırsatların boşa harcandığı bir 
dönem olarak şekilleniyor. 2024'ün sonu, 
kalkınma için dönüştürücü bir 10 yıl olması 
gereken dönemin, yani aşırı yoksulluğun 
ortadan kaldırılacağı, başlıca bulaşıcı has-
talıkların ortadan kaldırılacağı ve sera gazı 
emisyonlarının neredeyse yarıya indirilece-
ği zamanın yarı noktasını işaret edecek. Bu-
nun yerine, sefil bir kilometre taşı gibi gö-
rünen şey: 1990'dan bu yana son yarım 10 
yılın en zayıf küresel büyüme performansı; 
gelişmekte olan ülkelerin dörtte birinde kişi 
başına ortalama gelirin 2024'ün sonunda, 
COVID-19 arifesinde olduğundan daha 
düşük olması bekleniyor. 

ÇÖZÜM BEKLEYEN EVRENSEL 
SORUNLAR YİNE HALININ 
ALTINA SÜPÜRÜLEBİLİR 

Zayıf ekonomik büyüme, birçok kü-
resel zorunluluğun altını oyma tehlikesi 
taşıyor ve gelişmekte olan ekonomilerin 
iklim değişikliğiyle mücadele etmek, sağ-
lık ve eğitimi iyileştirmek ve diğer temel 
önceliklere ulaşmak için gereken yatırımı 
üretmesini zorlaştırıyor. Bu, en fakir ekono-
mileri felce uğratan borç yükleriyle baş başa 
bırakacaktır. Bu, gelişmekte olan ülkelerde 
gıda güvensizliği çeken neredeyse her üç 
kişiden birinin sefaletini uzatacaktır. İşte bu 
tarihi bir başarısızlık anlamına gelir. Sadece 
birkaç ülke için değil, dünya için kayıp bir 
10 yıla imza atılmış olur. 

Durumu tersine çevirmek hâlâ müm-
kün. Gelişmekte olan ekonomilerin çoğu-
nun 2020'lerin ikinci yarısındaki performan-
sının, iki şeyi yapmaları halinde en azından 
COVID öncesi 10 yıldan daha kötü olama-
yacağını gösteriyor. İlk olarak, politikalarını 
geniş çapta faydalı bir yatırım patlaması 
yaratmaya odaklamaları gerekiyor. Böylece  
üretkenlik artışını, gelirleri artırmayı, yok-
sulluğu azaltmayı, daha yüksek gelirleri ve 

işgücüne katılım konularında en iyi 10 yıllık 
performanslarını tekrarlarsa, bu kalan açı-
ğın çoğunu kapatacaktır. Gelişmekte olan 
ekonomilerin 2020'lerdeki potansiyel bü-
yümesi 2010'lardakine daha yakın olacaktır.

Ayrıca emtia ihracatına dayalı geliş-
mekte olan ekonomilerin üçte ikisi için ek 
bir seçenek daha mevcut . Hipokrat ilkesini 
maliye politikasına uygulayarak, daha iyisini 
yapabilirler: Önce, zarar verme anlayışı son 
bulmalı. Bu ekonomiler halihazırda zayıflatı-
cı yükseliş ve düşüş döngülerine eğilimlidir 
(çünkü emtia fiyatları aniden yükselebilir 
veya düşebilir) ve maliye politikaları genel-
likle işleri daha da kötüleştirir.

Örneğin emtia fiyatlarındaki artışlar bü-
yümeyi  yüzde 1 artırdığında, hükümetler 
harcamaları büyümeyi ek yüzde 0.2 artı-
racak şekilde yükseltiyor. Genel olarak iyi 
zamanlarda maliye politikası ekonomiyi 

diğer birçok iyi şeyi teşvik etmiş olurlar. İkin-
cisi, genellikle ekonomik ilerlemeyi raydan 
çıkaran ve istikrarsızlığa katkıda bulunan 
maliye politikalarından kaçınmak elzem. 

İkinci Dünya Savaşı'ndan bu yana ge-
lişmiş ve gelişmekte olan ekonomiler-
den elde edilen kanıtlar, doğru politika 
bileşiminin, küresel ekonomi güçlü ol-
madığında bile yatırımı artırabileceğini 
gösteriyor. Dünyanın dört bir yanındaki 
ülkeler, kişi başına yatırım artışının yüzde 
4 veya daha fazla hızlandığı ve altı yıldan 
fazla bir süre orada kaldığı dönemlerde 
beklenmedik yatırım patlaması yaratmayı 
başardı. Bu dönemlerde hem kamu hem 
de özel yatırımlarda artış yaşandı. Böylesi 
dönemlerin gizli tarifini ise hükümet ma-
liyesini konsolide eden, ticareti ve finansal 
akışları genişleten, mali ve finansal kurum-
ları güçlendiren ve özel girişim için yatırım 
ortamını iyileştiren kapsamlı bir politika 
paketi meydana getiriyor. 

TAM POTANSİYELE ULAŞMAK 
HİÇ OLMADIĞI KADAR ÖNEMLİ 

2000'li ve 2010'lu yıllarda böyle bir yatı-
rım patlaması yaratan gelişmekte olan eko-
nomilerin her biri aynı başarıyı 2020'lerde 
tekrarlasaydı, gelişmekte olan ekonomiler 
tam ekonomik potansiyellerine üçte bir 
oranında yaklaşacaklardı. Eğer gelişmekte 
olan ekonomilerin tümü sağlık, eğitim ve 

aşırı ısıtma eğilimindedir. Kötü zamanlarda 
çöküşü derinleştirir. Bu “döngüsellik” emtia 
ihraç eden gelişmekte olan ekonomilerde 
diğer gelişmekte olan ekonomilere göre 
yüzde 30 daha güçlüdür. Bu ekonomilerde 
maliye politikaları diğer gelişmekte olan 
ekonomilere göre yüzde 40 daha değişken 
olma eğilimindedir.
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MALİ DİSİPLİNİN ÖNEMİ
Sonuç, büyüme beklentileri üzerinde 

kronik bir sürüklenmedir. Bu engel, diğer 
şeylerin yanı sıra hükümet harcamalarını di-
sipline edecek mali çerçeveler oluşturarak, 
esnek döviz kuru sistemlerini benimseyerek 
ve uluslararası sermaye hareketleri üzerin-
deki kısıtlamalardan kaçınarak azaltılabi-
lir. Bu politika önlemleri bir paket halinde 

uygulamaya konulsaydı, emtia ihracatçısı 
gelişmekte olan ekonomiler, kişi başına 
düşen GSYİH büyümesinde her 4-5 yılda bir 
yüzde 1'lik bir artış elde edebilirdi.

Şu ana kadar 2020’li yıllar verilen söz-
lerin tutulmadığı bir dönem oldu. Hükü-
metler 2030 yılına kadar ulaşmayı vaat 
ettikleri benzeri görülmemiş hedeflerin 
gerisinde kaldı. Her yerde yoksulluğu ve 

açlığı sona erdirmek; ülkeler içindeki ve 
arasındaki eşitsizliklerle mücadele etmek, 
gezegenin ve doğal kaynaklarının kalıcı 
olarak korunmasını sağlamak gibi abartılı 
sözler yerine maalesef getirilmedi. Ancak 
2030'a hâlâ yarım 10 yıldan fazla zaman 
var. Bu, gelişmekte olan piyasaların ve 
gelişmekte olan ekonomilerin kaybet-
tikleri zemini yeniden kazanmaları için 
yeterince uzun bir süre. Gerekli politikaları 
uygulamak için derhal harekete geçen 
hükümetler herkesin kutlaması için bir 
neden yaratabilir. Sonuç olarak hiçbir şey 
için geç değil. 

Şu ana kadar 2020’li yıllar verilen 
sözlerin tutulmadığı bir dönem 
oldu. Hükümetler 2030 yılına 
kadar ulaşmayı vaat ettikleri 

benzeri görülmemiş hedeflerin 
gerisinde kaldı. Her yerde 
yoksulluğu ve açlığı sona 

erdirmek; ülkeler içindeki 
ve arasındaki eşitsizliklerle 

mücadele etmek, gezegenin ve 
doğal kaynaklarının kalıcı olarak 

korunmasını sağlamak gibi abartılı 
sözler yerine maalesef getirilmedi. 
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TOBB ULUSAL

15 Temmuz Demokrasi ve Milli Birlik Günü dolayısıyla bir mesaj yayımlayan 
TOBB Başkanı M. Rifat Hisarcıklıoğlu, TOBB ve Oda-Borsa Camiası olarak, 

her zaman demokrasinin, milletin ve devletin yanında olduklarını belirtti.  
TOBB Başkanı Hisarcıklıoğlu mesajında şu ifadelere yer verdi: “15 Temmuz 
2016 hain darbe girişiminin 7’nci yıldönümündeyiz. Ülkemizin istiklaline 
ve istikbaline yapılan bu alçakça saldırıyı unutmadık ve unutmayacağız. 

Hain darbe girişiminin ortaya çıkmasıyla birlikte, TOBB ve Oda-Borsa 
camiası olarak tepkimizi ilk anda ortaya koyduk. Darbe girişimine karşı ilk 

harekete geçen, ilk inisiyatif alan meslek örgütü olduk. Daha darbe bildirisi 
okunur okunmaz, çıktık; ‘Milletin iradesi ve demokrasi dışında hiçbir iradeyi 
tanımıyoruz. Gün demokrasiye sahip çıkma günüdür’ dedik. TOBB ve Oda-

Borsa Camiası olarak, demokrasinin, milletimizin ve devletimizin yanındayız. 
Bu demokrasi mücadelesinde hayatını kaybeden, milli direnişin kahraman 
şehitlerine Allah’tan rahmet, kıymetli ailelerine sabırlar diliyor, gazilerimizi 

minnetle anıyoruz.”

“TOBB olarak her daim 
demokrasinin,

milletin ve devletin 
yanındayız”
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“Ticari krediler aniden “Ticari krediler aniden 
ve çok sert bir şekilde ve çok sert bir şekilde 
kesilmemeli”kesilmemeli”

TOBB Başkanı M. Rifat Hisarcıklıoğlu, KOBİ kredilerinde yaşanan daralmanın zincirleme etkiyle 
ülkenin ve sektörlerin tamamına olumsuz yansıdığını belirterek, “Türkiye'nin önceliği mevcut 
üretim kapasitesini korumak olmalı. Ticari krediler aniden ve çok sert bir şekilde kesilmemeli. Reel 
sektörün finansmana erişim taleplerine toptancı bir şekilde olumsuz bakılmamalı” dedi. 
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İSTANBUL

İ stanbul Sanayi Odası (İSO) Meclisi’nin 
temmuz ayı olağan toplantısı, ‘Sanayi-
mizin ve Üretim Hayatımızın Sorunları-

nın Çözümünde Çatı Örgütümüz TOBB’un 
Rolü, Önemi ve Beklentilerimiz’ ana günde-
mi ile Odakule Fazıl Zobu Meclis Salonu’nda 

gerçekleştirildi. Toplantıya TOBB Başkanı 
M. Rifat Hisarcıklıoğlu, İSO Yönetim Kurulu 
Başkanı Erdal Bahçıvan ve Meclis Üyeleri 
katıldı. Toplantıda konuşan M. Rifat Hisar-
cıklıoğlu, milli gelir içinde sanayinin payının 
yüzde 27’ye geldiğini ve son 20 yılın en 

yüksek düzeyine ulaştığını söyledi. Sanayi 
yatırımlarındaki gelişmenin bir göstergesi 
niteliğindeki OSB sayısının son 20 senede 
191'den 393'e yükseldiğini bildiren Hisar-
cıklıoğlu, OSB’si olmayan il kalmadığını, 
imalat sanayi yıllık ihracatının 240 milyar 
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TOBB ULUSAL

doları aşarak rekor kırdığını ifade etti. Tüm 
bu başarılarda en büyük payın sanayicilere 
ait olduğunu belirten Hisarcıklıoğlu, “Yine 
sizlerin gayretleriyle, İstanbul Sanayi Oda-
mız, faaliyetlerini ve kurumsal kapasitesini 
her geçen sene genişletiyor. İnovasyondan 
çevreye, teknolojiden üniversite-sanayi iş 
birliğine kadar pek çok alanda, kapsamlı 
çalışmalar yaparak sanayicimize yeni ufuk-
lar ve imkânlar kazandırıyor. KOBİ'lerimizin 
gelişmesine ve büyümesine destek oluyor. 
İşte tüm bunlar, sanayinin baş şehrine ya-
kışan, çağdaş bir hizmet anlayışıdır” ifade-
lerini kullandı.

“Togg gibi en az 5 sivil teknoloji
yatırmını ülkemize kazandırırsak
teknolojide çok büyük atılım yaparız”

Uzun vadeli yatırım finansman imkânla-
rının çoğaltılması gerektiğini dile getiren M. 
Rifat Hisarcıklıoğlu, Merkez Bankası yatırım 
kredilerinin devam ettirilmesi gerektiğini, 
hatta teknoloji projeleri için de kapasitesi-
nin artırılması gerektiğini dile getirdi. Cari 
açığı azaltmak, küresel tedarik zincirlerin-
den daha büyük bir pay almak için dev 
ölçekli kilit teknoloji yatırımlarına ihtiyaç 
olduğunun altını çizen Hisarcıklıoğlu, “Teş-
vik sistemimizi de buna göre yeniden tasar-
lamalıyız. Togg benzeri en az 5 sivil teknoloji 
yatırımını ülkemize kazandırırsak, teknoloji-
de çok büyük atılım yapacağımız kanaatin-

deyiz” değerlendirmesinde bulundu.
Hisarcıklıoğlu, 6 yıl önce Türkiye’nin 

Otomobili projesini başlattıklarını hatırlata-
rak, “Kimse ortaya çıkmazken, 5 babayiğiti 
bir araya getirip yola çıktık. Tarihimizde ilk 
defa, fikri mülkiyet haklarının tamamı ülke-
mize ait olan otomobili ürettik. 60 yıllık yerli 
ve milli otomobil rüyamızı hayata geçirdik” 
şeklinde konuştu. Togg ile sadece otomobil 
üretmekle kalınmadığını, elektrikli, akıllı 
ve otonom teknolojilerle dönüşen yeni 
mobilite ekosistemine de öncülük edildi-
ğini söyleyen Hisarcıklıoğlu, Togg’un mart 
ayında başlayan yurt içi satışlarda, üretimin 
6 katından fazla talep geldiğini aktardı. 
Bunun da halkın teveccühünü ve inancını 
gösterdiğini belirten Hisarcıklıoğlu, “Seneye 
inşallah ihracata başlayacak ve bayrağımızı 
dünya pazarlarına taşıyacağız. Bu hayal he-
pimizindi, gerçekleştirmenin gururunu da 
hep birlikte yaşayacağız” şeklinde konuştu.

 
“Reeskont kredilerinin hacmi
ve KOBİ’lere ayrılan pay artırıldı”

İş dünyasının öngörülebilirlik istediğini 
ve geleceğe dair yol haritası beklediğini 
işaret eden M. Rifat Hisarcıklıoğlu, iş planları 
yapmanın, önünü görmenin ve böylece 
güven içinde ilerlemek için kamu tarafın-
dan ekonomiye ilişkin orta ve uzun vade-
li planların kamuoyuyla paylaşılmasının 
önemli olduğunu kaydetti. Bu kapsamda 

da Cumhurbaşkanı Yardımcısı sayın Cev-
det Yılmaz ile bir araya geldiklerini akta-
ran Hisarcıklıoğlu, ekonominin yol haritası 
niteliğindeki ve eylül ayında açıklanması 
beklenen Orta Vadeli Program'a dair öne-
rilerini ilettiklerini anlattı. Sanayinin ayakta 
kalması ve büyümeye devam etmesi için, 
makroekonomide istikrarın ve güvenin sağ-
lanmasının ön şart olduğunu vurgulayan 
Hisarcıklıoğlu, “Yeni ekonomi yönetiminin 
bu yönde hareket ederek, para politikasın-
da başlattığı normalleşme adımlarını mem-
nuniyetle karşıladık” dedi.

Özellikle KOBİ kredilerinde yaşanan 
daralmanın, zincirleme etkiyle ülkenin ve 
sektörlerin tamamına olumsuz yansıdığını 
ifade eden Hisarcıklıoğlu, “Buna dikkat edil-
mesi gerekiyor. Türkiye'nin önceliği mevcut 
üretim kapasitesini korumak olmalı. Ticari 
krediler aniden ve çok sert bir şekilde kesil-
memeli. Reel sektörün finansmana erişim 
taleplerine toptancı bir şekilde olumsuz 
bakılmamalı” ifadelerini kullandı. Bu kap-
samda önemli bir gelişme yaşandığını da 
belirten Hisarcıklıoğlu, reeskont kredile-

Rifat Hisarcıklıoğlu, Türkiye'de vergi 
sisteminin reforma ihtiyacı olduğuna 
dikkati çekerek, çok karmaşık bir vergi 
sistemimiz olduğundan söz etti. Üstelik 
bu sistemin her geçen yıl daha da kar-
maşık hale getirildiğini söyleyen Hisar-
cıklıoğlu, “Suistimal eden az sayıda kötü 
örnek yüzünden, milyonlarca mükelle-
fin hayatını daha da zorlaştırıyoruz. Bu 
da vergi uyuşmazlıklarını giderek artırı-
yor. Bu yaklaşımı değiştirmemiz lazım” 
diye konuştu. KDV sisteminin de özel 
sektör için bir finansman sorunu haline 
geldiğini dile getiren Hisarcıklıoğlu, 
indirilemeyen KDV’nin her yıl sonunda 
iadesinin sağlanması gerektiğini, birik-
miş-devreden KDV stokuna mahsup 
imkanı getirilmesi gerektiğini ve KDV 
iadesinde daha basit bir sisteme geçi-
lerek iade süreçlerinin hızlandırılması 
gerektiğini kaydetti. Ayrıca gelir vergisi 
basamaklarının, geçmiş enflasyon dik-
kate alınarak yeniden düzenlenmesi 
gerektiğini belirtti.

“Vergi sisteminin 
reforma ihtiyacı var”
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rinin hacminin ve KOBİ’lere ayrılan payın 
artırıldığı, erişim şartlarının kolaylaştırıldığı 
bilgisini verdi. Yüzde 30’luk ilave döviz satış 
zorunluluğunun kaldırıldığını söyleyen Hi-
sarcıklıoğlu, tüm bu sadeleştirme adımlarını 
olumlu karşıladıklarını ve devam etmesini 
temenni ettiklerini dile getirdi.

“AB ile yaşanan sorunların çözüm
yoluna girmesi en büyük temennimiz”

İSO Başkanı Erdal Bahçıvan’ın ise büyü-
me, fiyat istikrarı ve finansal istikrar amaç-
ları arasında çelişkilerin arttığı ve manevra 
alanının daraldığı bir ortamda, para politi-
kası hataları ve sistemik finansal dalgalan-
maların temel riskler olarak öne çıktığını 
küresel faizlerdeki artışın tüm ekonomiler 
üzerindeki baskıyı artırdığını ifade etti. Tür-
kiye'de iç tasarrufların büyümeyi finanse et-
mekte yetersiz kaldığını belirten Bahçıvan, 
“Uluslararası sermaye girişlerinin kalıcı ve 
sağlıklı bir yapı arz etmesi, bilhassa doğ-
rudan nitelikli yatırımların finansmandaki 
payının artırılması, her zamankinden daha 
önemli. Bu bağlamda geçtiğimiz günler-
de Körfez ülkelerine gerçekleştirilen resmi 
ziyaretler kapsamında savunma sanayi, 
teknoloji, yenilenebilir enerji gibi pek çok 
alanda yatırım, ticaret ve dış finansmana 
yönelik sağlanan anlaşmalar ülkemiz adına 
umut verici” değerlendirmesinde bulundu. 
İsveç’in NATO’ya katılımına ilişkin sağlanan 
uzlaşmanın da ülkemizin dış ilişkilerde bir 
normalleşmenin işaretini vermesi bakımın-
dan kıymetli olduğunu söyleyen Bahçıvan, 
oluşan bu pozitif iklimin de desteğiyle, baş-

ta Gümrük Birliği’nin güncellenmesi olmak 
üzere, AB ile yaşanan sorunların çözüm 
yoluna girmesinin en büyük temennileri 
olduğunu belirtti. Bilhassa iş insanları için 

son dönemde en ciddi engellerden biri 
haline gelen vize sorunu konusunda acil 
rahatlatıcı adımlar atılması gerektiğini de 
yeniden hatırlattı.
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“Adaletin terazisi “Adaletin terazisi 
doğru tartmalı, doğru tartmalı, 
kılıcı doğru kılıcı doğru 
ve zamanında ve zamanında 
kesmelidir”kesmelidir”
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Yargı ve İş Dünyası Sempozyumu’na katılan TOBB Başkanı M. Rifat Hisarcıklıoğlu, “Adaletin terazisi 
doğru tartmalı, adaletin kılıcı doğru ve zamanında kesmelidir. Hukuk sistemimizi daha sağlıklı hale 
getirme konusunda ne kadar başarılı olursak, ülkemiz ve ekonomimiz de o kadar güçlenecektir” dedi.

ADANA

A dalet Bakanlığı, TOBB ve Adana 
Sanayi Odası iş birliğinde düzenle-
nen sempozyumda konuşan TOBB 

Başkanı M. Rifat Hisarcıklıoğlu, iş dünyasının 
en az bir araya geldiği kesimin yargı camiası 
olduğunu belirterek, Adalet Bakanı Yılmaz 
Tunç'a organizasyon için teşekkür etti. Yargı 
camiasının destekleriyle tahkim ve arabulu-
cuk gibi yargıda iş yükünü azaltan, adaletin 
zamanında tecelli etmesini sağlayacak yön-
temlerin yaygınlaşmasına gayret ettiklerini 
anlatan Hisarcıklıoğlu, TOBB olarak bütün 
işverenlere 'Önce bunları kullanıp sorunu 
çözmeye çalışın' dediklerini belirtti. Millet 

olarak bu konuya da yabancı olmadığımızı 
söyleyen Hisarcıklıoğlu, “Asırlar önce ec-
dadımız bunu uygulamaya başlamıştı ve 
dünyaya da rol model olmuştu. O da borsa 
camiamızın temelini oluşturan ahilikte çö-
zülürdü. Sonra biz bunu unuttuk. Bunu Batı 
bizden aldı, geliştirdi. İşte şimdi bu kadim 
değerimizi biz şimdi yeni keşfetmeye baş-
ladık” diye konuştu.

“Türkiye genelinde 4 milyona yakın
dosya anlaşmayla sonuçlandı”

TOBB bünyesinde “Arabuluculuk ve 
Uyuşmazlık Çözüm Merkezi” (TOBBUYUM) 

kurduklarını anımsatan TOBB Başkanı M. 
Rİfat Hisarcıklıoğlu, Odaların bu konuyu 
sahiplendiğini, kendi bünyelerinde merkez-
ler açarak arabuluculuğun yaygınlaşmasını 
sağladıklarını aktardı. Bugün 65 ilde 120 
Oda ve Borsa bünyesinde uyum koordi-
nasyonunda çalışan 120 arabuluculuk ve 
tahkim merkezi bulunduğundan söz eden 
Hisarcıklıoğlu, bu merkezlerde yaklaşık bin 
200 personelin görev yaptığını, bu sayede 
bu sistemin kullanımının her geçen gün 
daha çok arttığını ifade etti. Bugüne ka-
dar arabuluculukta Türkiye genelinde 4 
milyona yakın dosyanın, anlaşmayla so-

M. Rifat Hisarcıklıoğlu, bilirkişilik siste-
mindeki yığılmanın yargılama sürecinin 
uzamasına ve daha masraflı hale gelme-
sine neden olduğunu belirtti. Bu nedenle 
hakimlerimizin beşeri sermayelerinin ge-
liştirilmesine, ihtisaslaşmasına önem ve-
rilmesi gerektiğini söyleyen Hisarcıklıoğlu, 
fiziki şartlar kadar yargı camiasının özlük 
haklarının da iyileştirilmesi gerektiğinin, 
zira adaleti sağlamanın ön şartının yargı 
bağımsızlığı ve tarafsızlığı olduğunun al-
tını çizdi. Adalet olmadığı zaman özellikle 
bir ülkede güçlü yönetimin de olamayaca-
ğını belirten Hisarcıklıoğlu, bütün bunları 
ayakta tutanın da adalet olduğunu vurgu-
ladı. “Adaletin terazisi doğru tartmalı, ada-
letin kılıcı doğru ve zamanında kesmelidir” 
diyen Hisarcıklıoğlu, “İşte o zaman hak 
arama ve hakkına kavuşma noktasında 
inancı, yani sisteme olan güveni de kuv-
vetlendirecektir. Hukuk sistemimizi daha 
sağlıklı hale getirme konusunda ne kadar 
başarılı olursak, ülkemiz ve ekonomimiz 
de o kadar güçlenecektir. Dolayısıyla reel 
sektör olarak yargı sistemini güçlendire-
cek, kapasitesini ve etkinliğini artıracak her 
düzenlemeyi destekledik. Desteklemeye 
de devam edeceğiz” değerlendirmesinde 
bulundu.

“Adalet olmadan güçlü
yönetim de olmaz”
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nuçlandığına dikkat çeken Hisarcıklıoğlu, 
“Her dosyanın en az iki tarafı olduğuna 
göre 8 milyon vatandaşımız mahkemeye 
gitmeden el sıkışarak anlaştı. Aslında, bizim 
kültürümüzde var olan helalleşme sağlandı” 
diye konuştu. Eskiden yıllar süren davala-
rın, şimdi günler, haftalar içinde biter hale 
geldiğini dile getiren Hisarcıklıoğlu, “Yani 
adalete erişim de hızlandı. Gelen dosyaların 
yüzde 70'inde de uzlaşma sağlandı ancak 
yüzde 30'u mahkemelere gidiyor. Bu sa-
yede yargının üzerindeki büyük bir yük de 
azaltıldı” ifadelerini kullandı.

“Singapur Konvansiyonu 
arabulucuğun gelişmesi açısında 
önemli bir adım oldu”

Ticari hayatta zamanın en önemli ser-
maye olduğunu belirten M. Rifat Hisarcık-
lıoğlu, ticareti kolaylaştıracak, ekonomiyi 
ve yargı sistemini güçlendirecek her dü-
zenlemenin önemli ve değerli olduğunun 
altını çizdi. Gelişmiş ekonomilerde ticari 
uyuşmazlıkların yüzde 75'inin alternatif çö-
züm yöntemleriyle sonuçlandırıldığını dile 
getiren Hisarcıklıoğlu, standart adli yargıya 
4 ihtilaftan sadece birinin gittiğini, hükü-
metin arabuluculuğun gelişmesi için büyük 
bir vizyonla Singapur Konvansiyonu'nda da 
taraf olduğunu ifade etti. Bundan dolayı 
kendilerine teşekkür eden Hisarcıklıoğlu, 
“Böylece arabuluculuk sonucunda imza-
lanan sulh anlaşmalarının taraf ülkelerde 
de ilave bir mahkeme veya hakem kararı-
na gerek kalmaksızın icrası mümkün hale 
gelmiştir. Bu vesileyle arabuluculuğun ge-
lişmesini sağlayan Adalet Bakanlığımıza, 
Genel Müdürümüz Sayın Hakan Öztatar'a 
teşekkür ediyorum” şeklinde konuştu.

 
“Haklının güçlü olması için 
çalışmalıyız”

İş dünyası olarak hukuk güçlü olursa 
insanların birbirine, kurumlara ve sisteme 
olan güvenin artacağına inandıklarını ifa-
de eden Hisarcıklıoğlu, kültürümüzde de 
inancımızda da hukukun yerinin çok önem-
li olduğuna değindi. Mülkün temelinde 
adaletin olduğuna inanan bir millet oldu-
ğumuzu söyleyen Hisarcıklıoğlu, “Güçlünün 
haklı olduğu değil, haklının güçlü olduğu 
bir Türkiye istiyoruz. İşte bu yüzden adalet 
terazisinin dengesini korumalıyız. Haklının 
güçlü olması için çalışmalıyız” diye konuş-
tu. Diğer taraftan zaman zaman yanlış bir 

yaklaşımla da karşılaştıklarını anlatan Hi-
sarıklıoğlu, “Bir taraf zayıf, öbür taraf güçlü” 
diye bir taraftan tavır koymanın adalet ol-
madığını, hakkın güçlü olduğu bir Türkiye 
istediklerini vurguladı.

 
“Devletlerin varlığı da
devamı da adalete bağlıdır”

İş ve yatırım ortamının en önemli un-
surlarından birinin sözleşmelerden kay-
naklı yükümlülüklerin garanti altına alın-
ması olduğunu vurgulayan Hisarcıklıoğlu, 
piyasa ekonomisinin tam işleyebilmesi 
için devletin, kişilerin yaşama, mülkiyet 
ve serbest girişimcilik haklarını garanti et-
mesi gerektiğini ifade etti. Hem demokrasi 
hem piyasa ekonomisinin, temel hak ve 
özgürlüklere dayandığını dile getiren Hi-
sarcıklıoğlu, rekabete dayalı piyasa ekono-
misinde mülkiyet hakkı, ticaret özgürlüğü, 
sözleşme serbestliği, kanun önünde eşitlik 
ilkelerinin vazgeçilmez koşulu olduğunu 
belirtti. Hisarcıklıoğlu konuşmasını şöyle 
sürdürdü: “Benim sevdiğim bir söz var, her 
ortamda da bunu söylüyorum; adalet 'Ku-
tup Yıldızı' gibi yerinde durur, geride kalan 
her şey onun etrafındadır. Zira bireysel 
ve toplumsal hayatın en önemli erdemi 
adalettir. Devletlerin varlığı da devamı da 
adalete bağlıdır. Bu nedenle adalet tarih 
boyunca hem dinlerin hem de seküler 
ideolojinin merkezinde yer almıştır. Her 

medeniyette adaletsiz ve haksız şekilde 
hükmetmenin ağır bir vebal olduğuna 
dair kuvvetli bir inanış vardır. Adaletin bu 
önemi, onu tecelli ettirmekle görevli hâ-
kimlerin omuzlarına ağır bir yük olarak da 
yüklenmiştir.”

Ticari hayatın ihtiyaçlarına cevap 
veren, hızla uzmanlaşmış, esnek ve 
daha az masraflı bir yargı hizmeti su-
nan tahkim uygulamasının yaygın-
laşmasını sağladıklarını anlatan Hi-
sarcıklıoğlu, şöyle konuştu: “Eskiden 
Türkiye'ye doğrudan yabancı serma-
ye yatırımı 1 milyar doları geçmezdi. 
Hep hayalimiz 10 milyar dolara ulaş-
maktı. Sonra hükümetimiz tahkimi, 
ulusal mevzuatımıza ekledi. Bunun 
da etkisiyle Türkiye'deki yatırımcılar 
nezdinde de Türkiye'nin cazibesi art-
tı. Gelen doğrudan yabancı sermaye 
800 milyon dolar civarındayken 25 
milyar dolara çıktı. Biz hayalimizdeki 
yabancı sermayeyi ancak böyle çeke-
bildik. 10 milyar dolarlık ortalamayı 
yakalayabildik.”

“10 milyar dolarlık yabancı 
sermaye ortalamasını 
yakalayabildik”
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Kira, kat mülkiyeti ve komşuluk
uyuşmazlıklarında zorunlu
arabuluculuk uygulaması başlayacak

Adalet Bakanı Yılmaz Tunç da Kahra-
manmaraş merkezli 6 Şubat'taki deprem-
lerden Adana'nın da etkilendiğini hatırla-
tarak, depremin yaralarının sarılması ve 
şehirlerin yeniden ayağa kaldırılması için 
çalışmaların hız kesmeden sürdüğünü dile 
getirdi. Yılmaz Tunç, yargının deprem böl-
gelerinde delillerin toplanmasında büyük 
bir çalışma gösterdiğini belirtti. Hukuk ve 
ekonomi ilişkisinin önemine işaret eden 
Tunç, yatırımcının öngörülebilirlik istediği-
ni, hukuk devletinin en belirgin özelliğinin 
hukuki güvenlik ve hukuki verimlilik ilkesi 
olduğunu kaydetti. Yatırımcının da kendini 
güvende hissedeceğini, keyfi uygulama-
larla karşılaşmayacağı ortam isteyeceğini 
söyleyen Bakan Tunç, ekonominin dayan-
dığı ana sütunun güven olduğunu be-
lirtti. Arabuluculuğu geliştirmeye devam 
edeceklerini belirten Tunç, kira, kat mül-
kiyeti, ortaklığın giderilmesi ve komşuluk 
uyuşmazlıklarında zorunlu arabuluculuk 
uygulamasının 1 Eylül'de başlayacağını 
hatırlattı.

Yılmaz Tunç, arabulucuya giden dosya-
ların yüzde 70'inde anlaşma sağlandığını 
bildirdi. Adalete güveni daha da yükseklere 
taşımanın gayreti içerisinde olacaklarını 
ifade eden Tunç, şunları kaydetti: “Yargının 
daha adil, etkin, hızlı işleyebilmesi anlamın-
da reform süreci devam edecek. Şu anda 
yine bir İnsan Hakları Eylem Planı hazırlı-
ğımız var. Türkiye Yüzyılı'nın İnsan Hakları 
Eylem Planı'nı hazırlayacağız. Türkiye Yüzyılı 

adaletin de yüzyılı olsun diyoruz. Adalet 
Bakanlığı olarak adalete güveni daha da 
artırmanın gayretiyle hukuki öngörülebi-
lirliğin, hukuki güvenliğin tam anlamıyla 
sağlanabildiği bir ortamı oluşturmak için 
Türkiye Büyük Millet Meclisi'ne mevzuat 
düzenlemelerinde teknik destek vermeye 
devam edeceğiz.”

“Yargı sistemi ve iş dünyası
arasındaki ilişki kritik öneme sahip”

Adana Sanayi Odası Başkanı Zeki Kı-
vanç da hukukun güven, üretim ve yatırım 
demek olduğunu ifade etti. Reel sektörün 
güven duygusu olduğunda daha kolay 
risk alıp yatırım ve üretim yapabileceğini, 
bunun oluşturacağı istihdamla da ülke refa-
hına katkılar sağlanacağını anlatan Kıvanç, 
yargı sistemi ve iş dünyası arasındaki ilişki-
nin, toplumun adalet anlayışını ve hukukun 
üstünlüğünü güçlendirmede kritik bir rol 
oynadığını ifade etti. İş dünyasının etkin 
ve adil bir yargı sistemine olan güveninin, 
ekonomik büyümenin ve sürdürülebilir 
kalkınmanın temel taşlarından bir tanesi 
olduğunu dile getiren Kıvanç, yargı ve iş 
dünyası arasındaki ilişkiyi daha da güçlen-
dirmek ve ortak çözümler bulmak için bir 
araya gelmenin son derece önemli oldu-
ğunu vurguladı. 

Bu sempozyumda yargı sistemindeki 
güncel sorunların ele alınacağını, mevzuat 
düzenlemeleriyle değerlendirileceğini ve iş 
dünyasının karşılaştığı zorluklara odaklana-
cağını aktaran Kıvanç, “Aynı zamanda yeni 
gelişmeleri de dikkate alarak iş dünyasının 
ihtiyaçlarına nasıl cevap verilebileceği araş-

tırılacak, karşılıklı anlayışları arttırmak için bir 
fırsat yaratacağız” ifadelerini kullandı.

“Tüm paydaşların iletişim kurarak
birbirlerini anlamaları amaçlandı”

Adalet Bakanlığı Hukuk İşleri Genel 
Müdürü Hakan Öztatar ise iş dünyasının 
sorunlarını tespit ederek, çözümlerini ge-
liştirmek amacıyla toplantının düzenlendi-
ğini söyledi. Bu kapsamda ilk adımı Adana 
Sanayi Odasının (ADASO) destekleriyle 
Adana'dan attıklarını belirten Öztatar, tüm 
tarafların katılımıyla yargı ve iş dünyasının 
bir araya gelmesini, karşılıklı fikir alışveri-
şini, yargı süreçlerinin uzaması ve bunlara 
ilişkin çözüm önerilerinin tartışılmasını, 
hukuk uyuşmazlıklarında arabuluculuk, 
tahkim gibi alternatif uyuşmazlık çözüm 
yöntemlerinin kullanılmasının arttırılması-
na yönelik yapılacakların tespiti ve çözüm 
önerilerinin tartışılmasını, mevzuat veya 
uygulama nedeniyle yaşanan aksaklıkların 
tespiti amacıyla bunların ortadan kaldırıl-
masını önemsediklerini dile getirdi. 

Öztatar, “Bu düşünceden hareketle 
sempozyum programı oluştururken yargı 
ve iş dünyasının karşılıklı sorunlarını tespit 
ederek bu sorunlara ilişkin çözüm yolları 
bulunabilmesi için değerli çalışmalara imza 
atmış akademisyenler ile kanun uygula-
yıcıları ve konunun muhatabı konumun-
daki değerli aktörlerin de görüş, bilgi ve 
deneyimlerini paylaşabileceği bir ortam 
yaratarak, tüm paydaşların doğrudan bu-
luşturulması ve daha da önemlisi tarafların 
iletişim kurmaları ve birbirlerini anlamaları-
nı sağlamak amaçlandı” dedi.
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Hisarcıklıoğlu, Ankara Hisarcıklıoğlu, Ankara 
Sanayi Odası Meclis Sanayi Odası Meclis 
Toplantısına katıldıToplantısına katıldı

TOBB Başkanı M. Rifat Hisarcıklıoğlu, 
Ankara Sanayi Odası'nın (ASO) Temmuz ayı 
meclis toplantısına katıldı. Hisarcıklıoğlu 
konuşmasında, Ankara'nın savunma, 
sağlık teknolojilerinde, iş ve inşaat 
makinelerinden yüksek nitelikli üretime 
kadar her alanda adından söz ettiren bir 
konuma geldiğini belirtti. 

ANKARA

A SO katkılarıyla ortaya çıkan 140 Ar-Ge, 37 tasarım 
merkezi, 11 Teknopark, 13 OSB'nin Türkiye'nin 
gurur kaynağı haline geldiğini ifade eden TOBB 

Başkanı M. Rifat Hisarcıklıoğlu, ASO'nun mesleki eğitim-
de Türkiye'de rol model olacak çalışmalara imza attığına 
işaret ederek, söz konusu okulların elde ettiği başarıların 
da kendilerini gururlandırdığını söyledi. Togg gibi yapı-
lan iyi işlerin sahibinin sanayiciler olduğunu vurgulayan 
Hisarcıklıoğlu, “Biz sadece otomobil üretmedik. Akıllı, 
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otonom teknolojilerle dönüşen yeni mo-
bilite ekosistemine de öncülük ediyoruz. 
TOBB ETÜ Teknoloji Merkezi'ni önümüzdeki 
dönemde 600-700 mühendisin çalıştığı 
en büyük teknoloji ve mühendislik şirketi 
haline getirmeye çalışıyoruz. Geliştirdiğimiz 
teknolojileri Ankara'dan dünyaya ihraç ede-
ceğiz” değerlendirmesini yaptı.

“Sanayicilerin vize sorunu çözülmeli”
Togg'un ihracatının da yapılacağını, 

2024 yılsonunda ilk çıkacakları pazarın 
Avrupa olacağını ve sonra dünyaya açıla-
caklarını söyleyen M. Rifat Hisarcıklıoğlu, 
ilerleyen dönemde kredi miktarında daral-
ma olabileceğini öngördüklerini ifade etti. 
Bu dönemde reel sektör ile kamu arasında 
daha fazla diyaloğa ihtiyaç olacağını vur-
gulayan Hisacıklıoğlu, sanayicilerin vize 
sorununun çözülmesi gerektiğinin altını 

çizerek, Ankara'dan Avrupa'ya direkt uçuş-
ların sayısının da artırılmasını istedi. Ankara 
Sanayi Odası (ASO) Başkanı Seyit Ardıç da 
inovasyon ve teknolojinin ekonomiler için 
en önemli güç ve zenginlik kaynağı oldu-
ğunu, çığır açan teknolojilerde ABD'nin 
gerisinde olan Avrupa'nın, üstünlüğü yeşil 
dönüşümle sağlamayı hedeflediğini anlattı. 
Karbon emisyonunu azaltma stratejilerinin 
birinci derecede önemli hale geldiğini be-
lirten Ardıç, “Avrupa ülkeleri bu dönüşümde 
bayrağı en önde taşıyarak gücünü artırmayı 
amaçlıyor” dedi.

“Yurt içi ulaştırma ve
taşımacılığı da geliştirmeliyiz”

Çağın en önemli sorununun küresel ik-
lim değişikliği olduğuna vurgu yapan ASO 
Başkanı Seyit Ardıç, bunun yakın gelecekte 
ülkeler arası ilişkileri yeniden biçimlendi-

recek önemli olgular arasında yer aldığını 
söyledi. Dünyada tedarik zincirlerinin çe-
şitlendirilmesi ve bölgeselleştirilmesi ara-
yışlarının Türkiye adına çok büyük bir fırsat 
olduğuna işaret eden Ardıç, Türkiye’nin 
jeopolitik ve jeostratejik konumu itibarıyla 
Avrupa'nın ve Asya'nın lojistik üssü haline 
gelebilecek, eşsiz bir potansiyele sahip ol-
duğunu belirtti. Uluslararası taşımacılıkla 
beraber, yurt içi ulaştırma ve taşımacılığı 
da geliştirmek gerektiğinin altını çizen Ar-
dıç, “Şehirlerimizin merkezleri ile üretim 
alanlarını bağlamalıyız. Anadolu sanayisini 
limanlara, dış pazarlara bağlayacak ulaştır-
ma ve altyapı yatırımlarını hızlandırmalıyız” 
şeklinde konuştu.

“Enerji dönüşümünde uzun 
vadeli ve sağlam arz güvenliği 
stratejileri gerekiyor”

Karbon nötr olma hedefine ulaşmak 
için enerji dönüşümünü hızlandırmak ge-
rektiğini belirten Seyit Ardıç, “Devletimizin, 
milletimizin, iş dünyamızın topyekun bir 
çaba içinde olması önemlidir. Uzun vadeli 
ve sağlam arz güvenliği stratejilerine ihti-
yacımız olacak” ifadelerini kullandı. Ardıç, 
Ankara sanayisinin gelişmesi için önemli 
gördükleri konulara da değinerek, başken-
tin, savunma, makine, medikal, ulaştırma, 
elektrik ve madencilik sanayi ile müteahhit-
lik gibi güçlü sektörleriyle ön plana çıktığını 
dile getirdi. Kente direkt uluslararası uçuş 
sayısının artırılması gerektiğini kaydeden 
Ardıç, havalimanına metro projesinin haya-
ta geçirilmesi gerektiğini söyledi.
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Modernize edilen PazarkuleModernize edilen Pazarkule
Gümrük Kapısı hizmete açıldıGümrük Kapısı hizmete açıldı
Pazarkule Gümrük Kapısı, TOBB Başkanı M. Rifat Hisarcıklıoğlu ve 
Ticaret Bakanı Prof. Dr. Ömer Bolat’ın katıldığı tören ile hizmete 
açıldı.  Hisarcıklıoğlu, ekonominin temel kuralının ticaret varsa 
para, para varsa zenginlik, zenginlik varsa huzur olduğunu ve TOBB 
olarak bu vizyonla hareket ettiklerini söyledi.

A K Parti hükümetinin olumlu yakla-
şımıyla dünyada bir ilki gerçekleş-
tirerek sınır kapılarını Yap-İşlet-Dev-

ret (YİD) modeliyle modernize ettiklerini 
ifade eden TOBB Başkanı M. Rifat Hisarcık-
lıoğlu, yenilemeleri yaparken devlete mali-

yet yüklemediklerinin altını çizdi. Bugüne 
dek 12 sınır kapısını en ileri teknolojiyi kul-
lanarak tamamen yenilediklerini ifade eden 
Hisarcıklıoğlu, modernize ettikleri kapılarda, 
bekleme süreleri yarı yarıya azaldığını, geçiş 
hacminin katlanarak arttığını kaydetti. Bü-
tün bunlar için, Oda-Borsa camiası olarak, 
tam 650 milyon dolarlık yatırım yaptıklarını 
anlatan Hisarcıklıoğlu, “Yani devleti bu ka-
dar para harcamaktan kurtardık. Bu kapılar-
dan elde edilen gelirden de devletimiz 340 
milyon dolar daha fazla vergi geliri sağladı. 
Demek ki Oda-Borsa camiası olarak, devle-
timizin kasasına 1 milyar dolar kazandırmış 
olduk. Bundan da sadece devlet değil, özel 
sektörümüz ve üyelerimiz de kazandı” diye 
konuştu. Ülkemizden karayoluyla yapılan 
ihracatın yüzde 85’i modernize edilen ka-
pılardan geçtiğini söyleyen Hisarcıklıoğlu, 
yeni kapılar sayesinde, mal taşıyan TIR’ların 
bekleme sürelerinin kısaldığını, özel sek-
törün navlun masrafından tasarruf etti-
ğini, ayrıca ülkemize gelirken, Türkiye’nin 
görünen ilk yüzü olan çağdaş, güvenli ve 
konforlu tesislerle ülkemizin prestijini de 
yükselttiğini kaydetti.

“Ticaret ve turizm hız kazanacak, 
Kapıkule'nin yükü azalacak”

Kamu ve özel sektör ortaklığıyla hayata 
geçirdikleri bu projenin dünyada da büyük 
beğeni topladığına dikkat çeken M. Rifat 
Hisarcıklıoğlu, Birleşmiş Milletler tarafından 

EDİRNE
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ilk defa, Türkiye’nin bir projesinin dünya 
çapında en iyi örnek olarak seçildiğini ifade 
etti. Bütün dünyaya “Eğer sınır geçişlerinizi 
hızlı hale getirecekseniz, güvenli hale ge-
tirecekseniz, Türkiye’nin yaptığı gibi yapın” 
dediklerini aktaran Hisarcıklıoğlu, “Tecrübe 
ve bilgimizi dünyaya ihraç etme noktasına 
geldik. İslam Ticaret-Sanayi Odası ile birlik-
te yeni bir girişim başlattık. İslam İşbirliği 
Teşkilatı üyesi olan 57 İslam ülkesindeki 
kara gümrük kapılarını modernize etmeyi 
amaçladık. Yakında faaliyete geçecek bu 
ortak iştirakimizle birlikte küresel piyasalar-
da da ismimizi duyurmuş olacağız” şeklinde 
konuştu. Hisarcıklıoğlu, modernize edilen 
Pazarkule Sınır Kapısı ile ticaret ve turizmin 
hız kazanacağını, Kapıkule'nin yükünün 
azalacağının altını çizdi.

“Yap-İşlet-Devret Modeli'yle gümrük
kapılarının yenilenmesine yönelik
yatırımlara devam ediyoruz”

Ticaret Bakanı Ömer Bolat, Bakanlık 
olarak Türkiye'nin 2023 yılı hedefleri ve 
"Türkiye Yüzyılı" vizyonu çerçevesinde, ti-
caret politikalarını belirlediklerini, küresel 
gelişmeleri takip ettiklerini, iç ticareti dü-
zenlemek ve ihracatı artırmak için çalıştık-
larını söyledi. Türkiye'nin doğu-batı ticaret 
ekseninde kıtaları birbirine bağlayan kara, 
hava, deniz ve demir yolu ticaret koridorları 
üzerinde yer aldığını anımsatan Bolat, Türki-
ye'nin bu avantajlı konumundan hak ettiği 
faydayı sağlaması, liman ve taşıma altyapı-
larının kapasitesinin artırılmasına, gümrük 
işlem ve geçişlerinin kolaylaştırılmasına 
bağlı olduğuna dikkati çekti. Bolat, geçen 
yıl Türkiye'nin ihracatının yüzde 59'unun 
deniz, yüzde 31'inin kara ve yüzde 8'inin 
hava yoluyla yapıldığına işaret etti.

Bolat, Kapıkule, Hamzabeyli ve İpsala sı-
nır kapılarında 2021 yılında giriş-çıkış yapan 
toplam ticari araç sayısının 1 milyon 485 bin 
iken geçen yıl bu sayının 1 milyon 638 bine 
ulaştığını belirtti. Yüksek hacimli trafiğin 
hızlı ve güvenli şekilde yönetilebilmesi ve 
gümrük kapılarında oluşan yığılmaların 
önüne geçilmesinin sağlanabilmesi, güm-
rük kapılarında yeni bir anlayışın hayata 
geçirilmesini gerekli kıldığını dile getiren 
Bolat, bu doğrultuda gümrük hizmetlerinin 
daha hızlı ve güvenli gerçekleştirilebilmesi 
amacıyla, değişen ticari koşulları da dikka-
te alarak, bütçe imkânları yanında Yap-İş-
let-Devret Modeli'yle de (YİD), gümrük ka-
pılarının yenilenmesine yönelik yatırımlara 
devam ettiklerinin altını çizdi.

 
“Gürbulak Sınır Kapısı'nın
modernizasyonu 2024'te 
tamamlanacak”

TOBB Gümrük ve Turizm İşletmeleri AŞ 
Başkanı Arif Parmaksız da Pazarkule Sınır 
Kapısı modernize çalışmasının 100 milyon 
liralık bütçeyle yapıldığını belirtti. Ardahan 

Türközü Sınır Kapısı'nın modernizasyonu-
nun tamamlandığını, kısa sürede açılışının 
yapılacağını ifade eden Parmaksız, Gür-
bulak Sınır Kapısı'nın modernizasyonun 
da 2024'te tamamlanacağını belirtti. Par-
maksız, İstanbul Erenköy Gümrük Müdür-
lüğünün Tuzla ilçesine taşınmasına ilişkin 
proje çalışmalarının da başladığını sözlerine 
ekledi. Edirne'nin merkeze bağlı Karaağaç 
Mahallesi'nde bulunan sınır kapısında iki 
yıl önce Aralık ayında başlatılan moderni-
zasyon çalışmaları bu yılın Mayıs ayında 
tamamlandı. Modernizasyon sonrası sınır 
kapısında bir giriş ve bir çıkış olan peron 
sayısı, 3 giriş ve 3 çıkış olmak üzere 6'ya çı-
karıldı. Gümrük sahasının 4 bin metrekarelik 
kullanım alanı da 22 bin metrekareye kadar 
genişletildi. Yenileme çalışmaları sonrası 
modern görünüme kavuşan Pazarkule'de 
arama hangarı, sosyal donatılar, personel 
binalarının yanı sıra yolcu binasında idari 
üniteler, zemin katta mağazalar yer alıyor. 
Sınır kapısında, X-Ray ofisi, mobil X-Ray ve 
köpek eğitim merkezi, Kaçakçılık ve İstihba-
rat Müdürlüğü binası da bulunuyor.
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UMAT İpsala İbrahim GirginUMAT İpsala İbrahim Girgin
TIR Parkı hizmete açıldıTIR Parkı hizmete açıldı

Türkiye'den Yunanistan'a açılan İpsala Sınır Kapısı yakınındaki 400 TIR ve 100 
küçük araç kapasiteli UMAT İpsala İbrahim Girgin TIR Parkı, TOBB Başkanı M. Rifat 
Hisarcıklıoğlu ve Ticaret Bakanı Ömer Bolat'ın katılımıyla açıldı. 

EDİRNE

A çılışta konuşan TOBB Başkanı M. 
Rifat Hisarcıklıoğlu, İpsala'nın Tür-
kiye'nin Avrupa'ya açılan kapısı 

olduğunu belirterek, burasının aynı za-
manda verimli tarım alanlarıyla Türkiye'yi 
doyuran, kıymetli ve bereketli bir yer ola-
rak öne çıktığını söyledi. Türkiye'deki çeltik 
ekiminin 3'te birinin burada yapıldığını ve 
sofraların en çok tercih edilen pirinci bal-
donun burada yetiştirildiğini dile getiren 
Hisarcıklıoğlu, “Biz de ulaşımın ve tarımın 
merkezi İpsala'ya yakışan eserler kazan-
dırmak için çalıştık. İpsala Sınır Kapısı'nı 
modernize etmek üzere, Trakya'daki Oda 

ve Borsalarımızda birlikte, 2001'de UMAT'ı 
kurduk. Sonrasında tam 150 günde, İpsala 
Sınır Kapısı'nı modernize ettik ve 2002'de 
hizmete açtık. Hem şehrimize ve hem 
de ülkemize kazandırdık” diye konuştu. 
Hisarcıklıoğlu, İpsala Gümrük Kapısı'nın 
2012'de Dünya Gümrük Örgütü'nden “Li-
yakat Sertifikası” aldığını, bundan büyük 
onur duyduklarını kaydederek, 2018'de ar-
tan ticaret hacmini karşılamak üzere kapıyı 
yeniden modernize etmeye başladıklarını, 
sonrasında bir TIR parkı ilave ettiklerini ve 
İpsala'yı en modern gümrük kapılarından 
biri haline getirdiklerini anlattı.

“Gümrük kapılarındaki
modernizasyon ihracatta 
rekor getirdi”

Rifat Hisarcıklıoğlu, Türkiye'nin ihracatı-
nın 3'te birini kara yoluyla yaptığını belirtti. 
Uzun yıllardır sınır kapılarının ihmal edildiğini 
söyleyen Hisarcıklıoğlu, kilometrelerce uza-
yan kamyonları hep beraber seyrettiklerini, 
İpsala'da sağlanan başarının örnek olduğu-
nu ve yol açtığını ifade etti. Daha sonra diğer 
kara gümrük kapıları modernizasyonunun, 
İpsala'da yazılan başarı hikayesi sayesinde 
ortaya çıktığını dile getiren Hisarcıklıoğlu, 
şöyle devam etti: “İpsala'da tecrübemiz ve 
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hükümetimizin olumlu yaklaşımı ve onayıyla 
dünyada bir ilki gerçekleştirdik. Tüm kara 
gümrük kapılarını modernize etmeye başla-
dık. Bunu yaparken devlete tek kuruş maliyet 
yüklemedik. Tersine, daha etkin ve hacimli 
çalışan kapılar sayesinde devletimizin vergi 
gelirleri katlanarak arttı. 12 sınır kapımızı, en 
ileri teknolojiyi kullanarak tamamen yeni-
ledik ve ülkemize kazandırdık.” Modernize 
edilen sınır kapılarında araç ve yolcu geçiş 
hacminin katlanarak arttığına dikkat çeken 
Hisarcıklıoğlu, bekleme sürelerinin yarıya in-
diğini, böylece ihracatta yakalanan rekorların 
geldiğini vurguladı.

 
“En hızlı işleyen gümrük
kapıları Türkiye'de”

 Ticaret Bakanlığı olarak ihracatı artır-
maktan, ülkeye döviz kazandırmaktan ve 
dış ticareti dengelemekten sorumlu olduk-
larını belirten Ticaret Bakanı Ömer Bolat, 
dış ticareti yaparken gümrük kapılarının 
kullanıldığını söyledi. Türkiye'de şu anda 
toplamda 170 gümrük kapısının bulun-
duğunu, bunun 152'sinin fiilen işlediğini 
dile getiren Bolat, “Bugün burada açılışını 
yapacağımız gümrük kapısı ve TIR parkı Av-
rupa'ya Türkiye'nin yaptığı ihracatın yüzde 
40'ının geçtiği önemli kapılarımız. Dola-

yısıyla ticareti artırmak bizim birinci göre-
vimiz. İç ticarette rekabetçi, adil, istikrarlı 
piyasa oluşumunu sağlayarak tüketicilerin 
zarar görmemesi, mağdur olmaması yine 
çok önemli bir görevimiz” ifadelerini kul-
landı. Bolat, son 20 yılda Cumhurbaşkanı 
Recep Tayyip Erdoğan liderliğinde Türki-
ye'nin her alanda büyük bir modernleşme 
başarısı sağladığını, ulaştırma ve altyapıda 
en modern ülkeleri arasında geldiklerini 
kaydederek, bu modernleşmenin önemli 
adımlarından birisinin de gümrük kapıla-
rında gerçekleştirildiğini anlattı.

Gümrük kapılarındaki değişime işa-
ret eden Bolat, şu açıklamalarda bulundu: 
“Avrupa ülkelerine gidebilirsiniz, komşu 
ülkeleri görebilirsiniz. Batıda, doğuda, gü-
neyde, kuzeyde en modern, en hızlı işleyen 
ve vatandaşımıza kalite ve konfor sağlayan 
gümrük kapıları Türkiye'de. Bu noktada 
hem Ticaret Bakanlığı olarak bizim yaptığı-
mız çalışmalar hem de TOBB’un bünyesin-
de GTİ (Gümrük ve Turizm İşletmeleri) ve 
UMAT ile yaptığımız çalışmalar çok başarılı 
iş birliği projeleri olarak tarihe geçmiştir. 
Bakın İpsala dünyanın en modern kapısı 
olarak ödül aldı.” Bolat, bu modelin yapılan 
çalışmalar sayesinde tüm İslam ülkelerinde 
uygulanacağını söyledi. 

TOBB Başkanı M. Rifat 
Hisarcıklıoğlu, kamu ve özel sektör 
ortaklığıyla hayata geçirilen bu 
uygulamanın dünyada da büyük 
beğeni topladığını, BM tarafından 
ilk defa Türkiye'nin bir projesinin 
dünya çapında “en iyi örnek-
best practise” seçildiğini söyledi. 
BM'nin, bütün dünyaya “Eğer 
sınır geçişlerinizi hızlı ve güvenli 
hale getirecekseniz, Türkiye'nin 
yaptığı gibi yapın” dediklerini 
aktaran Hisarcıklıoğlu, tüm bunları 
Oda ve Borsa Başkanlarının 
bir araya gelerek başardığını, 
birlikte rahmet ve bereket, 
olduğunu dile getirdi. Artık çevre 
coğrafyadaki komşu ülkelere de 
bu modeli anlattıklarını kaydeden 
Hisarcıklıoğlu, “Özellikle Türk 
Cumhuriyetleri ve İslam ülkeleri 
ile yakın çalışıyoruz. Geçmişte, 
“Oda ve Borsalar ne yapar?' diye 
sorarlardı. O günler geride kaldı. 
İşte Odalar ve Borsalar, Türkiye'nin 
geleceğine böyle yatırım yapar, 
devletine kazandırır, üyesine 
kazandırır. Bu başarının mimarları 
bugün burada bulunmaktadır. Bu 
yatırımda imzası olan oda-borsa 
başkanlarıma teşekkür ediyorum” 
değerlendirmesinde bulundu. 

Şimdi de modern TIR parkını 
İpsala'ya kazandırdıklarını 
belirten Hisarcıklıoğlu, sözlerini 
şöyle tamamladı: “Çok hoşuma 
giden bir şey var, ahde vefanızı 
da gösterdiniz. Önceki dönem 
İpsala Ticaret Borsası Başkanımız, 
aziz arkadaşımız, rahmetli 
İbrahim Girgin'in ismini verdiniz. 
Burayı başlatan aslında İbrahim 
kardeşimizdi. Allah kendisinden 
razı olsun, makamı cennet olsun. 
TIR parkımızın Edirne'ye, Trakya 
bölgemize, ülkemiz ekonomisine, 
tüccar ve sanayicilerimize, hayır ve 
bereket getirmesini diliyorum.”

Dünya çapında “en iyi
örnek best practise” seçildi
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“700 milyar dolarlık dış ticareti
gümrük kapılarından yönetiyoruz”

Ticaret Bakanı Ömer Bolat, Türkiye'nin 
geçen yıl 254 milyar dolarlık ihracata başa-
rısı elde ettiğini, 20 yılda yaklaşık 7 ihracat 
artışı sağladıklarını belirterek, gelişmek, 
modernleşmek ve zenginleşmek için yatı-
rıma ve üretime ihtiyacın olduğunu söyledi. 
“Ticaret ne kadar artarsa büyüme ve refah 
o kadar artar” diyen Bolat, ticaretin artması 
için uğraştıklarını, bu yıl ulaşacakları yaklaşık 
700 milyar dolarlık dış ticaretin gümrük ka-
pılarından yönetildiğini, bu nedenle güm-
rüklerin çok önemli olduğunu vurguladı. 
Gümrüklerde çalışanların ülke adına çok kri-
tik bir çalışma yürüttüklerini söyleyen Bolat, 
“Biz onlara güveniyoruz, onlardan ümitliyiz. 
Bu dış ticaretin etkili, hızlı ve ticareti sekteye 
uğratmayacak bir şekilde yapılması için Ba-
kanlık olarak bütün gücümüzle çalışıyoruz. 
İşte gümrük kapılarımızın modernleşmesi 
ve yenilenmesi de bu amaca matuf olarak 
yapılıyor” diye konuştu. Türkiye'nin Güney 
Avrupa'ya ve Güney Balkanlara açılan en 
önemli kapısının İpsala olduğunu belir-
ten Bakan Bolat, şu bilgileri verdi: “Burada 
2021'de günlük 481 ticari araç yani TIR’lar 
giriş çıkış yaparken bu rakam 2022'de 
550'ye yükseldi ve geçen yıl 4 milyar dolar 
ihracatımızı İpsala sınır kapısından yapmayı 
başardık. 2021'de günlük 375 yolcu aracı 
giriş-çıkış yaparken bu sayı, 2022 yılında 
bin 200 araca çıktı. Özellikle bayramlarda 
ve tatillerde bu sayı artıyor. Yap-işlet-dev-
ret modeliyle İpsala Gümrük Kapısı'nın 
modernizasyonu UMAT'ın çok güzel çalış-
malarıyla 2021 Haziran'da tamamlandı ve 

modern tesisler meydana geldi.”
Zaman zaman kilometrelerce uzayan 

araç kuyruklarını önlemek için TIR parkı-
nın eksik kaldığını kaydeden Bolat, bunu 
da UMAT'ın üstlendiğini söyledi. Toplam 
100 dönümlük alanda çok modern bir TIR 
parkının hayata geçirildiğini vurgulayan 
Bolat, “TIR şoförlerimizin bütün ihtiyaçla-
rını karşılayacak güzel bir TIR parkı tesisi 
de açılarak halka tamamlanmış oldu. 400 
TIR ve 100 yolcu aracı alan bu TIR parkına 
da büyük hizmetler vermiş İpsala Ticaret 
Borsası Başkanı İbrahim Girgin kardeşimi-
zin ismi verilmiş. Kendisini rahmetle yad 
ediyorum. Allah mekanını cennet eylesin” 
ifadelerini kullandı.

 
“Karmaşanın önüne geçilecek”

UMAT AŞ Yönetim Kurulu Başkanı Se-
fer Kaya Üzen de İpsala Sınır Kapısı'nda 
yapılan modernizasyon çalışmalarından 
bu sınır kapısına yakın bölgede hayata ge-
çirilen TIR parkından bahsetti. Üzen, TIR 
parkı sayesinde bekleme sürelerinin insani 
şartlarda geçirilmesinin sağlanacağını, TIR 
ve otomobillerin rastgele park yapmala-
rının önleneceğini, kargaşa yaşanmasının 
önüne geçileceğini söyledi. Konuşmala-
rın ardından TIR parkının açılış kurdelesini 
kesen Bakan Bolat, tesiste incelemeler-
de bulundu. Çeşitli sosyal alanlar, market, 
kafeterya, lokanta, yöresel ürünler pazarı, 
mescit, berber, döviz bürosu, duş alanları ve 
çamaşırhaneyle hizmet verecek TIR parkına, 
geçirdiği rahatsızlık sonucu 2021 yılında 
vefat eden İpsala Ticaret Borsası Başkanı 
İbrahim Girgin'in ismi verildi.

Ticaret Bakanı Ömer Bolat 
da 2023 hedefleri ve Türkiye 
vizyonu çerçevesinde hükümet 
olarak politikaları belirlediklerini, 
küresel gelişmeleri takip ettiklerini, 
iç ticareti düzenlediklerini ve 
ihracatı artırmak için uğraştıklarını 
belirterek, bu çerçevede bugün çok 
hayırlı ve önemli bir açılış için bir 
arada olduklarını söyledi. Bundan 
birkaç yıl önce gümrük kapılarının 
yenilenmesi ve modernleşmesi 
konusunda hükümetin aldığı karar 
çerçevesinde Türkiye'nin en önemli 
13 gümrük kapısının TOBB tarafından 
yenilendiğini ve modernleştirildiğini 
anlatan Bolat, bugün Güney Avrupa'ya 
ve Güney Balkanlara açılan en 
önemli kapı olan İpsala Gümrük 
Kapısının yenilenmiş haliyle tekrar 
hizmete açılması ve bu çerçevede 
çok büyük bir TIR parkının rahmetli 
İbrahim Girgin'in adı verilen TIR 
parkının hizmete alınması törenlerini 
birlikte gerçekleştirdiklerini ifade 
etti. TIR parkının hayırlı uğurlu 
olması temennisinde bulunan Bolat, 
“Bu vesileyle ülkemizin ticaretine, 
ihracatının artmasına önemli katkılar 
yapmasını niyaz ediyorum. Siz değerli 
ticaret dünyası temsilcilerine, kıymetli 
taşımacılarımıza, şoförlerimize de 
büyük kolaylıkla sağlamasını temenni 
ediyorum” şeklinde konuştu.

En önemli 13 gümrük kapısı 
TOBB tarafından yenilendi 
ve modernleştirildi 
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TOBB Başkanı M. Rifat Hisarcıklıoğlu, Hazine ve Maliye Bakanı Mehmet Şimşek başkanlığında gerçekleştirilen toplantıya 
katıldı.  Türkiye Cumhuriyet Merkez Bankası (TCMB) Başkanı Hafize Gaye Erkan ve ekonomi bürokrasisi ile bir araya gelen 

Hisarcıklıoğlu, toplantıya ilişkin sosyal medya hesabından yaptığı açıklamada, “Yeni makroekonomi politikaları konusunda 
istişarelerde bulunduk. Reel sektörümüzün talep ve beklentilerini ilettik” dedi.

TOBB Başkanı M. Rifat Hisarcıklıoğlu, Çevre, Şehircilik ve 
İklim Değişikliği Bakanı Mehmet Özhaseki ile görüştü.  

Görüşmede Hisarcıklıoğlu, Bakan Özhaseki’ye kamuya iş yapan 
üyelerin başta fiyat farkı ve tasfiye hakkı verilmesi olmak üzere 
taleplerini ve sıkıntılarını aktardı.

TOBB Başkanı M. Rifat Hisarcıklıoğlu, Dışişleri Bakan 
Yardımcısı ve Avrupa Birliği (AB) Başkanı Büyükelçi 

Mehmet Kemal Bozay ile bir araya geldi. 

Hisarcıklıoğlu, Bakan Şimşek ve Hisarcıklıoğlu, Bakan Şimşek ve 
TCMB Başkanı Erkan ile bir araya geldiTCMB Başkanı Erkan ile bir araya geldi

TOBB Başkanı, Bakan TOBB Başkanı, Bakan 
Özhaseki ile görüş Özhaseki ile görüş 

alışverişinde bulundualışverişinde bulundu

Hisarcıklıoğlu, Dışişleri 
Bakan Yardımcısı Bozay 
ile istişarede bulundu

ANKARA

ANKARA

ANKARA
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TOBB Başkanı M. Rifat Hisarcıklıoğlu, TBMM Başkanı Numan Kurtulmuş’u makamında ziyaret ederek, hayırlı olsun dileklerini 
iletti. Hisarcıklıoğlu’na Kredi Garanti Fonu (KGF) Yönetim Kurulu Başkanı Erdoğan Özegen de eşlik etti.

TOBB Başkanı M. Rifat Hisarcıklıoğlu, Emniyet Genel Müdürü Vali Erol Ayyıldız’ı makamında ziyaret ederek hayırlı olsun 
dileklerini iletti. Hisarcıklıoğlu’na TOBB Yönetim Kurulu Üyesi Hakan Ülken, GTİ Yönetim Kurulu Başkanı Arif Parmaksız ve TOBB 

Genel Sekreteri Mustafa Saraçöz eşlik etti.

Hisarcıklıoğlu, TBMM Başkanı Hisarcıklıoğlu, TBMM Başkanı 
Numan Kurtulmuş ile bir araya geldiNuman Kurtulmuş ile bir araya geldi

TOBB Başkanı Hisarcıklıoğlu’ndan 
Emniyet Genel Müdürü Erol Ayyıldız’a ziyaret

ANKARA

ANKARA



EKONOMİK FORUM54

TOBB ULUSAL

Rifat Hisarcıklıoğlu, 
Şanlıurfa Milletvekili 

Yazmacı ile bir araya geldi

Hisarcıklıoğlu’ndan, 
Savunma Sanayii Başkanı 

Görgün’e tebrik ziyareti

Türkiye Odalar ve Borsalar Birliği Başkanı M. Rifat 
Hisarcıklıoğlu, Şanlıurfa Milletvekili Cevahir Asuman 

Yazmacı ile bir araya geldi. 
TOBB Başkanı M. Rifat Hisarcıklıoğlu, TOBB Yönetim Kurulu 

Üyesi Seyit Ardıç ile birlikte Savunma Sanayii Başkanı Prof. 
Dr. Haluk Görgün’ü ziyaret ederek, hayırlı olsun dileklerini iletti. 

ANKARA ANKARA

TOBB Başkanı M. Rifat Hisarcıklıoğlu Niğde programı kapsamında Vali Mustafa Koç’u makamında ziyaret etti. Karşılıklı görüş 
alışverişinde bulunulan nezaket ziyaretinde Hisarcıklıoğlu Vali Koç’a TOBB’un Cihan Harbinde Türkler isimli kitabını hediye etti. 

NİĞDE

Hisarcıklıoğlu, Niğde Valisi KoçHisarcıklıoğlu, Niğde Valisi Koç
ile görüş alışverişinde bulunduile görüş alışverişinde bulundu
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TOBB Başkanı M. Rifat Hisarcıklıoğlu, Sanayi ve Teknoloji Bakanı Mehmet Fatih Kacır ile Bakan Yardımcısı Oruç Baba 
İnan'ın katılımıyla TOBB’da gerçekleştirilen Organize Sanayi Bölgeleri Üst Kuruluşu (OSBÜK) Genişletilmiş Yönetim 

Kurulu Toplantısına katıldı. 

TOBB Başkanı M. Rifat Hisarcıklıoğlu, Adalet Bakanlığı, TOBB ve Adana Sanayi Odası işbirliğinde düzenlenecek "Yargı ve İş 
Dünyası Sempozyumu" için Adana’ya geldi.  Hisarcıklıoğlu, sempozyum öncesinde Adana ve çevre il, ilçelerden gelen Oda ve 

Borsa Başkanları ile bir araya gelerek, başta tarım sektörü olmak üzere yaşanan sıkıntıları ve talepleri değerlendirdi.

ANKARA

ADANA

Hisarcıklıoğlu, OSBÜK GenişletilmişHisarcıklıoğlu, OSBÜK Genişletilmiş
Yönetim Kurulu Toplantısına katıldıYönetim Kurulu Toplantısına katıldı

Hisarcıklıoğlu, Adana ve çevre OdaHisarcıklıoğlu, Adana ve çevre Oda
Borsa Başkanları ile istişarede bulunduBorsa Başkanları ile istişarede bulundu
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Rifat Hisarcıklıoğlu, EdirneRifat Hisarcıklıoğlu, Edirne
TSO heyetini makamında kabul ettiTSO heyetini makamında kabul etti

Türkiye Odalar ve Borsalar Birliği Başkanı M. Rifat Hisarcıklıoğlu, Edirne Ticaret ve Sanayi Odası Yönetim Kurulu Başkanı Sezai 
Irmak ve Yönetim Kurulu Üyelerini makamında kabul etti. 

Burdur Ticaret ve Sanayi Odası Yönetim Kurulu Başkanı Yusuf Keyik ve Meclis Başkanı Ömer Çeliker, beraberlerindeki heyet ile 
birlikte TOBB Başkanı M. Rifat Hisarcıklıoğlu’nu makamında ziyaret etti. 

ANKARA

ANKARA

Rifat Hisarcıklıoğlu, BurdurRifat Hisarcıklıoğlu, Burdur
TSO heyeti ile görüş alışverişinde bulunduTSO heyeti ile görüş alışverişinde bulundu
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TOBB Başkanı M. Rifat Hisarcıklıoğlu, Kayseri Ticaret Odası Yönetim Kurulu Başkanı Ömer Gülsoy, Meclis Başkanı Cengiz Hakan 
Arslan ve Yönetim Kurulu Üyelerini makamında kabul etti. 

ANKARA

Hisarcıklıoğlu, Kayseri TOHisarcıklıoğlu, Kayseri TO
heyetini makamında ağırladıheyetini makamında ağırladı

TOBB Başkanı M. Rifat Hisarcıklıoğlu, Isparta Ticaret Borsası Yönetim Kurulu Başkanı Hüdai Şahin, Meclis Başkanı Nevzat 
Demirel ve beraberlerindeki heyeti makamında kabul etti. 

ANKARA

TOBB Başkanı, Isparta TBTOBB Başkanı, Isparta TB
heyeti ile bir araya geldiheyeti ile bir araya geldi
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Mersin TSO Başkanı 
Çakır’dan Rifat 

Hisarcıklıoğlu’na ziyaret

TOBB Başkanı, Niğde Belediye 
Başkanı Özdemir ile görüştü

Türkiye Odalar ve Borsalar Birliği Başkanı M. Rifat 
Hisarcıklıoğlu, Mersin Ticaret ve Sanayi Odası Yönetim 

Kurulu Başkanı Hakan Sefa Çakır’ı makamında kabul etti. 

TOBB Başkanı M. Rifat Hisarcıklıoğlu, Niğde programı 
kapsamında Niğde Belediye Başkanı Emrah Özdemir’i ziyaret 

etti.  Karşılıklı görüş alışverişinde bulunulan nezaket ziyaretinde 
Hisarcıklıoğlu, Niğde Belediye Başkanı Özdemir'e TOBB’un Cihan 
Harbinde Türkler isimli kitabını hediye etti. Kredi Garanti Fonu 
Yönetim Kurulu Başkanı Erdoğan Özegen, GTİ AŞ Yönetim Kurulu 
Başkanı Arif Parmaksız, Niğde Ticaret ve Sanayi Odası Yönetim 
Kurulu Başkanı Şevket Katırcıoğlu ve Niğde Ticaret Borsası Yönetim 
Kurulu Başkanı Zafer Uyanık da görüşmede hazır bulundu.

ANKARA NİĞDE

Niğde’de çevre il ve 
ilçelerdeki Oda ve 
Borsalarla istişare 
toplantısı yaptı

TOBB Başkanı M. Rifat Hisarcıklıoğlu; Niğde 
Ticaret ve Sanayi Odası Yönetim Kurulu 

Başkanı Şevket Katırcıoğlu, Niğde Ticaret Borsa-
sı Yönetim Kurulu Başkanı Zafer Uyanık ile Bor 
Ticaret ve Sanayi Odası Yönetim Kurulu Başka-
nı Nurettin Eriç'in ev sahipliğinde çevre il ve 
ilçe Oda ve Borsaları ile bir araya geldi.  İstişare 
toplantısında bir değerlendirme yapan Hisar-
cıklıoğlu, geçtiğimiz dönemde yaşanan dep-
rem felaketi sonrası Oda ve Borsa camiasının 
desteği ile başlatılan konut seferberliğine işaret 
etti. Tüm iş dünyasına kampanyaya desteği için 

teşekkür eden Hisarcıklıoğlu, seferberliğin 
devam ettiğini hatırlattı ve destek çağrısını 
yineledi. 365 Oda-Borsa seçimlerinin ardın-
dan TOBB seçimlerini de tamamladıklarını 

dile getiren Hisarcıklıoğlu, tüm seçilenlere 
başarı dileklerini iletti. TOBB’un faaliyetleri 
hakkında bilgi veren Hisarcıklıoğlu, iş dün-
yasının sorun ve çözüm önerilerini dinledi.

NİĞDE
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Hisarcıklıoğlu Niğde’de İletişimHisarcıklıoğlu Niğde’de İletişim
Fakültesi açılışına katıldıFakültesi açılışına katıldı

Niğde’nin ilk 
AVM yatırımının 
temeli atıldı

TOBB Başkanı M. Rifat Hisarcıklıoğlu, Niğde Ömer Halis Demir Üniversitesi için TOBB tarafından yaptırılan İletişim Fakültesi’nin 
açılış törenine ve Niğde Ömer Halis Demir Üniversitesi Mezuniyet Töreni’ne katıldı.  Öğrencilerle bir araya gelenRifat 

Hisarcıklıoğlu, gençlere güvendiklerini ve Türkiye’nin geleceğine eğitimli gençlerin büyük katkılar sağlayacağını ifade etti.

TOBB Başkanı M. Rifat Hisarcıklıoğlu 
Niğde’de, şehrin ilk alışveriş merkezi 

yatırımının temelinin temel atma töre-
nine katıldı. AVM’nin Niğde için hayırlı 
olmasını dileyen Hisarcıklıoğlu, “Bereketli 
bol kazançlar dilerim” ifadesini kullandı. 
AVM ortakları Oktay Beyazıt ve Ömer 
Havuççu’nun ev sahipliği yaptığı törene; 
Hisarcıklıoğlu’nun yanı sıra Niğde Vali-
si Mustafa Koç, Niğde Belediye Başkanı 
Emin Özdemir, Kredi Garanti Fonu Yöne-
tim Kurulu Başkanı Erdoğan Özegen ile 
GTİ AŞ Yönetim Kurulu Başkanı Arif Par-
maksız ile birlikte iş dünyasından çok sa-
yıda temsilci katıldı. Hisarcıklıoğlu burada 
yaptığı konuşmada, hem Niğde Belediye 
Meclisi’nin kararıyla hemşerilik beratını 
ve hem de Üniversite’nin teveccühüyle 
Niğde Üniversitesi fahri doktorasını aldı-
ğını hatırlatarak, Niğde’yi bu bakımdan 
memleketi gibi gördüğünü ifade etti. 

Mağazaları ve sosyal tesisleriyle ailelerin, 
çocukların ve gençlerin keyifle vakit geçi-
rebileceği alışveriş merkeziyle buranın bir 
cazibe merkezi haline geleceğini belirten 
Hisarcıklıoğlu, “AVM’ler sunduğu birbi-
rinden farklı imkânlarla bugün modern 
yaşamın vazgeçilmez bir parçası haline 
gelmişlerdir. Şehirlerin çağdaşlık ve geliş-
mişlik düzeyinin de göstergelerinden biri 

olmuşlardır. AVM’ler sanayimiz açısından 
da çok önemlidir. Zira üretmiş olduğu-
nuz nihai ürünü pazarlayabileceğiniz, 
satabileceğiniz bir mekân olmazsa üreti-
minizin de bir anlamı olmaz. Bu yönüyle 
AVM’ler sadece satış yapılan yerler değil 
aynı zamanda sanayiyi, sanayiciyi des-
tekleyen yerler de olarak görülmelidir” 
diye konuştu.

NİĞDE

NİĞDE
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Hisarcıklıoğlu, Tarsus TicaretHisarcıklıoğlu, Tarsus Ticaret
Borsası’na ziyarette bulunduBorsası’na ziyarette bulundu

Şanlıurfa TSO heyeti Rifat Şanlıurfa TSO heyeti Rifat 
Hisarcıklıoğlu’nu ziyaret ettiHisarcıklıoğlu’nu ziyaret etti

TOBB Başkanı M. Rifat Hisarcıklıoğlu, Tarsus Ticaret Borsası’nı ziyaret ederek, Tarsus Ticaret Borsası Yönetim Kurulu Başkanı Ali Seçer, 
Tarsus Ticaret ve Sanayi Odası Yönetim Kurulu Başkanı Ruhi Koçak ve Meclis Üyeleri ile bir araya geldi. 

Şanlıurfa Ticaret ve Sanayi Odası Yönetim Kurulu Başkanı Mehmet Doğan Yetim ve Meclis Başkanı Serhat Karadağ, beraberlerindeki 
heyet ile birlikte TOBB Başkanı M. Rifat Hisarcıklıoğlu’nu makamında ziyaret etti. 

MERSİN

ANKARA
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Sayısal Takograf değerlendirmeSayısal Takograf değerlendirme
toplantısı TOBB’da gerçekleştirilditoplantısı TOBB’da gerçekleştirildi

İ lgili Kamu Kurum ve Kuruluş temsilcileri, sayısal takograf uygulamalarını değerlendirmek üzere, TOBB’un ev sahipliğinde bir araya 
geldi.  Sayısal takograf uygulaması ile ilgili uluslararası gelişmelere yer verilen söz konusu toplantıda, akıllı takograf sistemi ve ülkemize 

etkileri değerlendirildi. Ayrıca, katılımcılara TOBB ve Ulaştırma ve Altyapı Bakanlığı tarafından yürütülmekte olan ve geliştirme çalışmaları 
devam eden yol kenarı denetim projesinde gelinen son durum hakkında bilgilendirme yapıldı.

ANKARA

Hisarcıklıoğlu 
Keşan'da

Türkiye Odalar ve Borsalar 
Birliği Başkanı M. Rifat 

Hisarcıklıoğlu, Trakya programı 
kapsamında Keşan'a geldi. 

EDİRNE
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TOBB Başkanı, Hamzabeyli TIR Parkına TOBB Başkanı, Hamzabeyli TIR Parkına 
ziyarette bulunduziyarette bulundu

Hisarcıklıoğlu, Kapıkule 
Gümrük Kapısı’nda 
incelemelerde bulundu

TOBB Başkanı M. Rifat Hisarcıklıoğlu ve Ticaret Bakanı Prof. Dr. Ömer Bolat, Hamzabeyli TIR Parkını 
ziyaret ederek incelemelerde bulundular. 

Türkiye Odalar ve Borsalar Birliği Başkanı M. Rifat 
Hisarcıklıoğlu ve Ticaret Bakanı Prof. Dr. Ömer Bolat, Kapıkule 

Gümrük Kapısını ziyaret ederek incelemelerde bulundular. 

EDİRNE

EDİRNE
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Hisarcıklıoğlu, Bor 
TOBB Ana Okulu’nda 
incelemelerde bulundu

TOBB Başkanı M. Rifat Hisarcıklıoğlu, ulusal eğitime katkı verilmesi amacıyla ‘154 ilçeye 154 okul’ projesi kapsamında yapılan Bor TOBB 
Ana Okulu’nu ziyaret ederek incelemelerde bulundu.  Hisarcıklıoğlu ziyarette “81 ilimizi eğitim tesisleriyle donattık. TOBB olarak 307 

eğitim tesisini çocuklarımıza armağan etmiş olacağız. Tüm çabamız ülkemiz ve çocuklarımız için” ifadesini kullandı.

NİĞDE

Rifat 
Hisarcıklıoğlu, 
Dereköy
Gümrük 
Kapısını 
ziyaret etti

Türkiye Odalar ve Borsalar 
Birliği Başkanı M. Rifat 

Hisarcıklıoğlu ve Ticaret Bakanı 
Prof. Dr. Ömer Bolat, Dereköy 
Gümrük Kapısını ziyaret ederek 
incelemelerde bulundular. 

KIRKLARELİ
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Rifat 
Hisarcıklıoğlu, 
nikah törenine 
şahitlik etti

TOBB Başkanı M. Rifat Hisarcıklıoğlu, 
Çorlu Ticaret ve Sanayi Odası 

Meclis Başkanı Erdim Noyan’ın oğlu 
Mert Noyan ve Özge Denizer’in 
nikah törenine katılarak şahitlik etti.  
Hisarcıkoğlu genç çifte ömür boyu 
mutluluklar dilerken, ailelere de hayırlı 
olsun temennilerini iletti.

EDİRNE

ANKARA

TOBB Başkanı M. Rifat Hisarcıklıoğlu, 
Eskişehir Ticaret Odası Yönetim 

Kurulu Başkanı Metin Güler’in oğlu 
Emirhan ile Dilara’nın nikâh törenine 
katılarak, şahitlik etti. Hisarcıklıoğlu, 
Güler ve Öztürk ailelerini tebrik ederek, 
genç çifte ömür boyu mutluluklar diledi. 

Rifat Rifat 
Hisarcıklıoğlu, Hisarcıklıoğlu, 
nikah şahidi oldunikah şahidi oldu

TOBB Başkanı 
Hisarcıklıoğlu, 
nikah törenine 
katıldı

TOBB Başkanı M. Rifat Hisarcıklıoğlu, 
TOBB Yönetim Kurulu eski Başkan 

Yardımcısı ve 19’uncu dönem İTO 
Yönetim Kurulu Başkanı merhum 
İbrahim Çağlar’ın oğlu Mehmet ile 
Elif’in nikah törenine şahitlik etti. 
Hisarcıklıoğlu, Çağlar ve Aydın ailelerini 
tebrik ederek, genç çift ömür boyu 
mutluluklar diledi. 
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TOBB ULUSLARARASI

C umhurbaşkanı Recep Tayyip Er-
doğan ve Almanya Başbakanı 
Scholz’un da video mesajı ile des-

tek verdiği konferansta TOBB Başkanı Hi-
sarcıklıoğlu, Avrupa iş dünyasını deprem 
bölgesinden tedarik sağlamaya davet etti.   
Türk ve Alman iş dünyası temsilcileri,  Al-
manya’nın başkenti Berlin’de düzenlenen 
“Türk-Alman Konferansı: Depremden Et-
kilenen Bölgelerde İş Dünyasının Yeniden 
Güçlendirilmesinde Avrupa Özel Sektörü-
nün Rolü" başlıklı toplantıda, 6 Şubat dep-
reminden etkilenen bölgelerde iş hayatının 
yeniden güçlenmesi konusunu masaya 
yatırdı. Cumhurbaşkanı Recep Tayyip Er-
doğan ve Almanya Başbakanı Olaf Scholz 
da video mesajları ile toplantıya destek 
verdi. TOBB Başkanı M. Rifat Hisarcıklıoğ-

lu, Alman Sanayi ve Ticaret Odaları Birliği 
(DIHK) Başkanı Peter Adrıan, , Türk-Alman Ti-
caret ve Sanayi Odası (TD-IHK) Başkanı Rolf 
A. Königs ve Alman-Türk Ticaret ve Sanayi 
Odası (AHK Türkiye) Başkanı Pınar Ersoy, 6 
Şubat tarihinde Türkiye'nin güneydoğu-
sunu ve Suriye'nin bazı bölgelerini vuran 
yıkıcı deprem karşısında dayanışma ve iş 
birliği çağrısı yaptı. Berlin’deki ilk toplantının 

ardından başka merkezlerde de müteakip 
konferanslar planlanıyor.

Avrupa iş dünyasına çağrı
TOBB Başkanı M. Rifat Hisarcıklıoğlu 

burada yaptığı konuşmada; deprem son-
rası yapılması gerekenlere ilişkin projeler-
den bahsederken bu projelere Avrupa iş 
dünyasının desteğinin çok önemli olaca-

Rifat Hisarcıklıoğlu, Avrupa işRifat Hisarcıklıoğlu, Avrupa iş
dünyasını deprem bölgesindendünyasını deprem bölgesinden
tedarik sağlamaya davet ettitedarik sağlamaya davet etti
Türk ve Alman iş dünyası 
temsilcileri Berlin’de 
düzenlenen panelde; 
depremden etkilenen 
bölge iş dünyasının yeniden 
güçlendirilmesi konusunu 
masaya yatırarak, iş birliği 
ve dayanışma çağrısında 
bulundular. 
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ğını söyledi. Hisarcıklıoğlu, başta Almanya 
olmak üzere Avrupa iş dünyasını deprem 
bölgesinden tedarik sağlamaya davet etti. 
Deprem bölgesindeki insanların maddi 
destekten ziyade, üretim ve ticaret yaparak 
kendi ayakları üzerinde durmaya ihtiyacı 
olduğundan söz eden Hisarcıklıoğlu, “On-
lar için yapabileceğimiz en güzel destek 
budur. Bu süreçte TOBB olarak sizlere her 
türlü desteği sağlayacağız” dedi. TOBB 
olarak, depremin yaşandığı günün saba-
hında bir kriz masası oluşturduklarını ve 
acil ihtiyaç duyulanlardan başlamak üzere 
yoğun bir destek sağladıklarını anlatan 
Hisarcıklıoğlu, şu ana kadar 5 bine yakın 
TIR, 7 gemi, 6 uçak dolusu yardım sağladık-
larının altını çizdi. TOBB Başkanı bu süreçte 
yanlarında olan başta Almanya olmak üze-
re tüm ülkelerin iş dünyası temsilcilerine 
de teşekkür etti.

“Hedefimiz, bölgedeki şirketlerin
en kısa sürede işlerini yeniden
başlatmalarına yardımcı olmak”

DIHK Başkanı Peter Adrian, iş dünyası 
olarak DIHK’nin de sahada kendi kendile-
rine yardımcı olabilmeleri için Türk ortak-
larına destek olma yükümlülüğünü üst-
lendiğini ifade etti. Adrian, hedeflerinin 
etkilenen bölgelerde bulunan şirketlerin 
mümkün olan en kısa sürede ek siparişler 
üretmelerine ve işlerini yeniden başlatma-
larına yardımcı olmak olduğunu belirtti. 
TD-IHK Başkanı Rolf A. Könicgs ise felaketin 
acılarını hafifletebilmek için aktif bir şekilde 
çalıştıklarını söyledi. Könicgs iş birliğinin sü-
receği mesajını verdi. AHK Türkiye Başkanı 
Pınar Ersoy da neredeyse her üyenin maddi 

ve ayni bağışlarla yardımda bulunduğunu 
ifade ederek, “Alman iş dünyası da felaketin 
ilk gününden bu yana Türkiye’nin yanında 
yer aldı” ifadelerini kullandı.

Erdoğan ve Scholz’dan
video mesajla destek

Cumhurbaşkanı Recep Tayyip Erdo-
ğan ve Almanya Başbakanı Olaf Scholz da 
video mesaj ile toplantıya destek verdiler. 
Cumhurbaşkanı Erdoğan, depremden 14 
milyon insanın bizzat etkilendiğine işaret 
ederek, “Milletimiz de bölge için adeta se-
ferber oldu. TOBB yardım ve inşa sürecinin 

en büyük aktörleri arasında yerini aldı. Bu 
zor günde yanımızda olan herkesi şükranla 
hatırlayacağız” diye konuştu. Erdoğan, bu 
süreçte yanlarında olan Alman Başbakanı 
Scholz’a teşekkür etti. Almanya Başbakanı 
Olaf Scholz ise yaşanan yıkımın kendile-
rini de derinden etkilediğine değindi ve 
Almanya’dan da çok sayıda yardım ulaştı-
rıldığını ifade etti. 100 milyar doların üzerin-
de bir hasar oluştuğunu hatırlatan Scholz, 
onun için yeniden yatırımlar ve yapılanma 
gerektiğini belirterek, yerel iş dünyasıyla 
birlikte bölgenin yeniden inşası için el birli-
ğiyle çalışmanın önemine işaret etti.



T ürk Devletleri Teşkilatı’na (TDT) üye 
Türkiye, Azerbaycan, Kazakistan, 
Kırgızistan ve Özbekistan ile göz-

lemci ülkeler Türkmenistan, Macaristan ve 
Kuzey Kıbrıs Türk Cumhuriyeti’nin ticaret 
ve sanayi odaları üst düzey yöneticilerinin 
katıldığı "Özbekistan’da iş ve yatırım fırsat-
ları" konulu toplantıda Özbekistan Gençlik 
ve Spor Bakanı Atham İkramov, TDT Genel 
Sekreter Yardımcısı Ömer Kocaman ve Türk 
Yatırım Fonu Başkanı Baghdad Amreyev 
de hazır bulundu. Toplantının açılışında 
konuşan İkramov, Özbekistan’ın TDT ve 

ona bağlı kuruluşların faaliyetlerinde faal 
olarak yer aldığını kaydederek, söz konu-
su toplantının da bunun bir göstergesi 
olduğunu belirtti. İkramov, son dönemde 
ülkesinde yabancı yatırımcıların iş ve yatı-
rım yapmalarını teşvik etmek için önemli 
kararlar alındığını ifade ederek, bu karar-
ların yabancı yatırımcılara belirli imtiyazlar 
tanıdığını vurguladı. 

“TOBB, ara gümrük kapıları yenileme
ve işletme konusunda başarılı”

TOBB Başkan Yardımcısı Ali Kopuz da 

Özbekistan’a yatırım imkânları Özbekistan’a yatırım imkânları 
Taşkent’te ele alındıTaşkent’te ele alındı

TOBB Başkanı M. Rifat 
Hisarcıklıoğlu’nun Başkanlığını 
üstlendiği, Türk Ticaret ve 
Sanayi Odaları Birliği'nin 
düzenlediği “Özbekistan yatırım 
imkânları” özel gündemli 
toplantı Özbekistan’ın başkenti 
Taşkent’te gerçekleştirildi. 
Hisarcıklıoğlu, daha sonra TOBB 
ETÜ Taşkent’i ziyaret ederek 
öğrencilerle sohbet etti. 
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son dönemde gerçekleştirilen önemli 
reformlarla ata yurdu Özbekistan’ın yatı-
rımcılar için cazip hale geldiğini söyleye-
rek, “Özbekistan, günümüzde bölgenin 
parlayan yıldızı haline gelmiştir” dedi. 
Ticarette önemli konulardan birinin kara 
gümrük kapıları olduğunu anımsatarak, 
TOBB olarak bunları yenileme ve işletme 
konusunda büyük tecrübe ve başarı-
larının olduğunu vurguladı. TDT Genel 
Sekreter Yardımcısı Kocaman ise son 
dönemde örgüte üye ülkelerin dünya 
ülkeleriyle ticaretinin 700 milyar doları 
aştığını, üye ülkeler arasındaki karşılıklı 
ticaretin ise henüz 30 milyar dolar sevi-
yesinde olduğunu dile getirdi. Ayrıca bu 
rakamın teşkilatın gerçek potansiyelini 
yansıtmadığını da belirtti. Toplantıda, 
Özbekistan'da iş ve yatırım fırsatlarının 
yanı sıra üye ülkeler arasındaki ticari ve 
ekonomik ilişkilerin daha da geliştirilme-
siyle ilgili konular da ele alındı.      

Özbekistan Cumhuriyeti GençlikÖzbekistan Cumhuriyeti Gençlik
Politikaları ve Spor Bakan Yardımcısı Politikaları ve Spor Bakan Yardımcısı 
İsmailov TOBB’daİsmailov TOBB’da

Ö zbekistan Cumhuriyeti 
Gençlik Politikaları ve Spor 

Bakan Yardımcısı Murad İsmailov 
başkanlığındaki heyet, Türkiye ziyareti 
kapsamında Türkiye Odalar ve Borsalar 
Birliği’ni ziyaret etti.  TOBB Yönetim 

Kurulu Sayman Üyesi Faik Yavuz ev 
sahipliğinde düzenlenen toplantıda 
heyet tarafından spor alanında 
Özbekistan’da gerçekleştirilmesi 
planlanan yatırım projeleri ve yatırım 
ortamı hakkında bilgi verildi.
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Hisarcıklıoğlu, ABD Hisarcıklıoğlu, ABD 
Büyükelçisi Jeffry Flake Büyükelçisi Jeffry Flake 
ile bir araya geldiile bir araya geldi

Hisarcıklıoğlu, Türk-Alman Hisarcıklıoğlu, Türk-Alman 
TSO Yönetim Kurulu TSO Yönetim Kurulu 
toplantısına katıldıtoplantısına katıldı

TOBB Başkanı M. Rifat Hisarcıklıoğlu, TOBB ve Alman Ticaret ve 
Sanayi Odası (TSO) tarafından kurulan, Berlin’de faaliyet gösteren 

Türk-Alman Ticaret ve Sanayi Odası’nın Yönetim Kurulu toplantısına 
katıldı. Çalışmalar hakkında bilgi aldı.  Toplantıda, Türkiye-Almanya 
iktisadi ve ticari ilişkilerinin geliştirilmesi konusunda yapılabilecekler 
değerlendirildi.

T ürkiye Odalar ve Borsalar Birliği Başkanı M. Rifat 
Hisarcıklıoğlu, ABD Türkiye Büyükelçisi Jeffry 

Flake ile bir araya geldi.   Görüşmede Türkiye-ABD 
ikili ticari ilişkilerinin geliştirilmesi ve yeşil enerji 
konularında görüş alışverişinde bulunuldu.
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ICC Türkiye 69’uncu ICC Türkiye 69’uncu 
Genel Kurulu Genel Kurulu 
gerçekleştirildigerçekleştirildi

M illetlerarası Ticaret Odası Türkiye Milli Komitesi (ICC Türkiye) 69’uncu 
Genel Kurul ve Yönetim Kurulu Toplantısı Ankara’da TOBB İkiz Kuleler 

Sosyal Tesisleri’nde gerçekleştirildi.   TOBB Başkanı ve Milletlerarası Ticaret 
Odası (ICC) Türkiye Milli Komitesi Başkanı M. Rifat Hisarcıklıoğlu’nun açılış 
konuşmasını gerçekleştirdiği Genel Kurul basına kapalı olarak gerçekleştirildi.

TOBB Başkanı ve İslam Ticaret, Sanayi ve Tarım 
Odası (ICCIA) Yönetim Kurulu Başkan Vekili M. Rifat 

Hisarcıklıoğlu, Bakü’de temasları kapsamında beraberindeki 
TOBB heyetindeki Oda ve Borsa Başkanları ile birlikte, İslam 
Ticaret, Sanayi ve Tarım Odası (ICCIA) Başkanı Abdullah 
Kamel ile bir araya geldi.

TOBB Başkanı ve İslam Ticaret, Sanayi ve Tarım 
Odası (ICCIA) Yönetim Kurulu Başkan Vekili M. Rifat 

Hisarcıklıoğlu, Bakü’de gerçekleştirilen İslam Ticaret, 
Sanayi ve Tarım Odası Yönetim Kurulu toplantısına katıldı. 
Toplantıda, üye ülkeler arasında ticari ve yatırım alanında iş 
birliği fırsatları ele alındı. Hisarcıklıoğlu, Bakü’de Azerbaycan  
Sahipkarlar Konfederasyonu Başkanı Mehmet Musayev ve 
Türkiye-Azerbaycan TSO Forumu Eş Başkanı Vugar Abbasov 
ile de bir araya geldi.

Hisarcıklıoğlu, ICCIA Hisarcıklıoğlu, ICCIA 
Başkanı Kamel ile görüş Başkanı Kamel ile görüş 
alışverişinde bulundualışverişinde bulundu

ICCIA Yönetim Kurulu ICCIA Yönetim Kurulu 
toplantısında iş birliği toplantısında iş birliği 
fırsatları değerlendirildifırsatları değerlendirildi
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ICCIA heyeti, Azerbaycan ICCIA heyeti, Azerbaycan 
Ekonomi Bakanı Jabbarov Ekonomi Bakanı Jabbarov 
ile istişarede bulunduile istişarede bulundu

TOBB Başkanı ve İslam Ticaret, Sanayi ve Tarım 
Odası (ICCIA) Yönetim Kurulu Başkan Vekili M. Rifat 

Hisarcıklıoğlu, ICCIA heyeti ile birlikte, Azerbaycan 
Ekonomi Bakanı Mikayil Jabbarov ile görüştü. 
Görüşmede, ticari ilişkiler değerlendirildi. 

T ürkiye Odalar ve Borsalar Birliği Başkanı ve İslam Ticaret, Sanayi ve Tarım 
Odası (ICCIA) Yönetim Kurulu Başkan Vekili M. Rifat Hisarcıklıoğlu, ICCIA 

heyeti ile birlikte Azerbaycan Başbakan Yardımcısı Ali Ahmedov’u ziyaret etti.

ICCIA heyetinden Ali ICCIA heyetinden Ali 
Ahmedov’a ziyaretAhmedov’a ziyaret
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T OBB öncülüğünde, Adana Sanayi 
Odası, Aydın Ticaret Odası, Eskişehir 
Sanayi Odası ve Trabzon Ticaret ve 

Sanayi Odası iş birliğinde devam eden “Gü-
neydoğu Asya Birliği Üye Ülkeleri (ASEAN) 
ile Türkiye Arasında İş Diyaloğu Platformu 
Kurulması Projesi” kapsamında dış ticaret 
raporlarının hazırlanması, dış ticaret eği-
timleri, B2B faaliyetleri gibi birçok faaliyet 
yer alıyor. Merkezi Jakarta'da bulunan ve 
1967 yılında kurulmuş olan Güneydoğu 
Asya Birliği Üye Ülkeleri Birliği (ASEAN)’ne 
Endonezya, Malezya, Singapur, Tayland, 
Vietnam, Filipinler, Myanmar, Brunei, Kam-
boçya ve Laos ülkeleri üye durumda. Proje; 
ASEAN üye ülkeleri ile proje illeri arasında 
karşılıklı ticaret ve yatırım fırsatlarını teşvik 
etmeyi ve ekonomik, sosyal-kültürel diya-

log ve entegrasyonu geliştirmek için sür-
dürülebilir yapı oluşturmayı amaçlıyor. Bu 
kapsamda, ülke toplantıları 30 Mart 2023 
tarihinde Singapur ile başladı. 21 Temmuz 
Cuma günü zoom platformu üzerinden 
online olarak gerçekleştirilen Endonezya 
Ülke Toplantısı Endonezya Ticaret ve Sanayi 
Odası İkili Komiteler Daire Başkanı Agus 
Nuruddin ve ASEAN Sekreteryası temsilcisi 
Rahma Lestari Anggraini’nin açılış konuş-
maları ile başladı.

Endonezya’da yatırım
projeleri ele alındı

Proje tanıtım sunumunun ardından, 
Jakarta Büyükelçiliği’nde görev yapmakta 
olan Ticaret Müşaviri Burak Avcı, Endonezya 
hakkında genel bilgiler, Endonezya'nın eko-

nomik göstergeleri, Türkiye-Endonezya Dış 
Ticareti ve pazarda dikkat edilmesi gereken 
hususlar konularında bir sunum gerçekleş-
tirdi. Endonezya Ticaret ve Sanayi Odası 
İkili Komiteler Daire Başkanı Agus Nuruddin 
tarafından gerçekleştirilen sunumda ise 
Endonezya’da yatırım projeleri ele alındı.

 
Gıda ve İçecek Sektörü
üzerine bir panel düzenlendi

Toplantıda Türkiye ve Endonezya’daki 
Gıda ve İçecek Sektörü üzerine de bir panel 
gerçekleştirildi. Türk Meyve Suyu Endüstrisi 
Derneği Genel Sekreteri İpek İşbitiren, En-
donezya Gıda ve İçecek Sektörü Derneği 
Başkanı Mr. Adhi S. Lukman ve Endonezya 
Gıda ve İçecek Sektörü Derneği Uluslararası 
İşbirliği Dairesi Başkanı İwan Winardi’nin 
katılımları ile gerçekleşen panelde Aydın 
Ticaret Odası, Adana Sanayi Odası, Eskişehir 
Sanayi Odası ve Trabzon Ticaret ve Sanayi 
Odası Üyeleri başta olmak üzere Türkiye 
genelinde 365 Oda ve Borsadan Üyeler 
için fayda sağlayacak network ve danışma 
bağlantıları paylaşılarak katılımcıları soruları 
cevaplandırıldı.

ASEAN Projesi Endonezya ülke 
toplantısı sanal ortamda yapıldı
Güneydoğu Asya Birliği Üye Ülkeleri Birliği (ASEAN) Projesi 
Endonezya ülke toplantısı zoom bağlantısı ile gerçekleştirildi.  
Proje kapsamında hedef ülke ve Türkiye’nin dış ticaretini ele 
almak, katılımcılara ülkeyi tanıtmak, Oda Üyelerine hedef ülkede 
ticaret ve yatırım yapmanın tüyolarını anlatmak amacıyla ülke 
toplantıları düzenleniyor. 
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BAE Devlet Başkanı AlBAE Devlet Başkanı Al
Nahyan’a Togg hediye edildiNahyan’a Togg hediye edildi

TOBB Başkanı M. Rifat Hisarcıklıoğlu, Cumhurbaşkanı Recep Tayyip 
Erdoğan’ın Körfez ziyareti kapsamında gerçekleştirilen Birleşik 

Arap Emirlikleri (BAE) Devlet Başkanı Şeyh Muhammed Bin Zayed 
Al Nahyan’a ziyarete katıldı.  Ziyarette, Cumhurbaşkanı Erdoğan 
tarafından Birleşik Arap Emirlikleri Devlet Başkanı Şeyh Muhammed 
Bin Zayed Al Nahyan’a Pamukkale rengindeki Togg T10X akıllı cihaz 
hediye edildi.

K ıbrıs Türk Sanayi Odası Başkanı Ali Kamacıoğlu ve Yönetim Kurulu üyeleri, TOBB Başkanı M. Rifat Hisarcıklıoğlu’nu makamında 
ziyaret etti. Ziyarette, KKTC ekonomisi ve Türkiye - KKTC iktisadi ve ticari ilişkilerinin geliştirilmesi konusunda görüş 

alışverişinde bulunuldu.

Kıbrıs Türk Sanayi Odası’ndanKıbrıs Türk Sanayi Odası’ndan
Rifat Hisarcıklıoğlu’na ziyaretRifat Hisarcıklıoğlu’na ziyaret
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Tamer Kıran, Dou Tamer Kıran, Dou 
Shaogang ile Türkiye-Çin Shaogang ile Türkiye-Çin 
ticari ilişkilerini görüştüticari ilişkilerini görüştü

Türkiye-AB KİK heyetinden Hisarcıklıoğlu’na ziyaretTürkiye-AB KİK heyetinden Hisarcıklıoğlu’na ziyaret

Ç in Uluslararası Ticareti Geliştirme Konseyi (CCPIT) 
Başkan Yardımcısı Zhang Shaogang, Türkiye Odalar 

ve Borsalar Birliği’ni ziyaret ederek, TOBB Yönetim 
Kurulu Başkan Yardımcısı Tamer Kıran ile görüştü. Çin 
Büyükelçiliği Ekonomi ve Ticaret Müsteşarı Dou Aidong 
ve CCPIT temsilcilerinin de katılım sağladığı görüşmede, 
Türkiye-Çin ticari ilişkileri ve iki ülke arasındaki yatırım 
fırsatları gündeme getirildi. CCPIT Başkan Yardımcısı 
Zhang Shaogang, Ekim 2023’te Pekin’de gerçekleştirilmesi 
planlanan Çin Uluslararası Tedarik Zinciri Fuarı’nın 
(CISCE) tanıtımını yaparak, Türk iş insanlarının katılımını 
beklediklerini iletti.

T ürkiye - AB Karma İstişare Komitesi 
Türkiye kanadını oluşturan; TESK, 

TZOB, MEMUR-SEN, T. KAMU-SEN, HAK-
İŞ, TÜRK-İŞ ve TİSK heyeti, TOBB Başkanı 
M. Rifat Hisarcıklıoğlu’nu ziyaret ederek, 
yeni döneme yönelik hayırlı olsun 
dileklerini iletti.  Heyette, Türkiye Esnaf 
ve Sanatkârları Konfederasyonu (TESK) 

Genel Başkanı Bendevi Palandöken, 
Türkiye Ziraat Odaları Birliği (TZOB) 
Genel Başkanı Şemsi Bayraktar, 
Memur Sendikaları Konfederasyonu 
(MEMUR-SEN) Genel Başkanı Ali Yalçın, 
Türkiye Kamu Çalışanları Sendikaları 
Konfederasyonu (Türkiye KAMU-SEN) 
Genel Başkanı Önder Kahveci, Hak İşçi 

Sendikaları Konfederasyonu (HAK-İŞ) 
Genel Başkanı Mahmut Arslan, Türkiye 
İşçi Sendikaları Konfederasyonu (TÜRK-
İŞ) Genel Teşkilatlandırma Sekreteri 
Eyüp Alemdar ve Türkiye İşveren 
Sendikaları Konfederasyonu (TİSK) 
Yönetim Kurulu İcra Kurulu Üyesi Metin 
Demir yer aldı.



TÜRKİYE’DE ESG: 
SÜRDÜRÜLEBİLİRLİK VE

SÜREKLİLİK ARASINDAKİ 
FARK VE YATIRIMLARDA 

SÜRDÜRÜLEBİLİRLİĞİN ROLÜ

ESG
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Son yıllarda dünya genelindeki şirketlerin çevresel, Son yıllarda dünya genelindeki şirketlerin çevresel, 
sosyal ve yönetişim alanlarında artan farkındalıkları, sosyal ve yönetişim alanlarında artan farkındalıkları, 

yeni iş modellerinin ve yatırım biçimlerinin ESG yeni iş modellerinin ve yatırım biçimlerinin ESG 
olarak adlandırılan kriterlere adapte olmasını gerekli olarak adlandırılan kriterlere adapte olmasını gerekli 

kıldı. Geniş bir çevrenin onayını alan ESG, yatırımcı kıldı. Geniş bir çevrenin onayını alan ESG, yatırımcı 
davranışlarına ek olarak şirket birleşme ve satın davranışlarına ek olarak şirket birleşme ve satın 
almalarını da önemli ölçüde etkilemeye başladı.almalarını da önemli ölçüde etkilemeye başladı.



ESG

EKONOMİK FORUM78

Ş irketlerin sadece potansiyel bü-
yüme ivmelerini değil, çevresel 
ve sosyal sorumlulukları hakkın-
da performans raporlamalarını da 

mercek altına alan ESG kriterleri, anlaşma 
ve yatırım kararlarına daha sürdürülebilir 
bir zemin hazırlamasıyla da öne çıkmaya 
başladı. ESG her ne kadar Türkiye de dahil 
olmak üzere dünya genelinde giderek daha 
fazla kurumsal ve özel yatırımcının ilgisini 
çeken bir megatrend haline gelmiş olsa 
da uluslararası şirket birleşmeleri ve çapraz 
listeleme konularında verdiği profesyonel 
ve şeffaf danışmanlık hizmetleri ile tanınan 
Usul Ventures kurucusu Kaan Özçelik’in 
deyimiyle, “Varlık yönetimi hakkında daha 
fazla bilinçli hale gelen yatırımcıların, sü-
reklilik ve sürdürülebilirlik kavramları ara-
sındaki temel farkları anlaması, ayrıca yeni 
nesil sürdürülebilirlik düzenlemeleri ve bu 
düzenlemelerin potansiyel yatırımlar üze-
rindeki etkilerinin farkına varması” da artık 
hiç olmadığı kadar önemli. 

“Şirketlerin üstlendiği ESG
inisiyatiflerine dair artan beklentiler
karşısında kavram kargaşası riski var” 

Bugünün finans dünyasında, uzun 
vadeli fayda sağlayan amaçlar edinmek 
hem şirketlere hem de pay sahiplerine 
ekonomik katkı sağlayan en önemli kriter-
ler arasında. Usul Ventures kurucusu Kaan 
Özçelik’e göre; şirketlerin çevresel, sosyal 
ve yönetişimsel süreçlerini şeffaf şekilde 
raporlamalarını gerektiren standardize edil-
miş bir veri bütünü olarak ortaya çıkan ESG 
de günümüz yatırım süreçleri üzerinde 
söz sahibi olan ve olası risklerin ortadan 
kaldırılması adına özellikle yatırımcılar ta-
rafından anlaşılması gereken incelikli bir 
konu. Sürdürülebilirlik ve süreklilik olmak 

üzere sık karıştırılan ESG ile ilişkili terimlerin 
tanımlarını ve kullanımlarını netleştirmenin, 
yatırımcıları teşvik ederek şirket büyümesini 
hızlandırma potansiyelini vurgulayan Özçe-
lik, bu iki kavramı ve döngüsel ekonomiyi 
beslemedeki önemini açıkladı. Bir yandan 
çevreyi bir yandan da toplumları iyileş-
tirerek işletmelere gezegen için anlamlı 
büyüme şansı tanıyan ESG’nin, uyum ve 
kontrol listelerinin ötesine geçen yeni nesil 
bir standardizasyon olarak tanımlanabile-
ceğini söyleyen Özçelik, başarı kriterlerinin 
artık sadece finansal ölçütlerle sınırlandırıl-
madığı günümüzde, birçok işletme için sıfır 
emisyona ulaşmanın ve çevreci bir büyü-
me stratejisi benimsemenin, bir anlamda 
değişen dünyaya uyum sağlamak demek 
olduğunu dile getirdi.  Ancak ESG kapsa-
mında sıklıkla karşılaşılan sürdürülebilirlik 
ve süreklilik kavramlarının, birbirini destek-
leyen bağlı iki terim olsalar da; aradaki farkı 
net şekilde kavrayamamanın, hem yatırımcı 

hem pay sahipleri açısından risk teşkil etti-
ğini belirten Özçelik, sürekliliğin, mevcut 
iş modellerinin ve operasyonlarının uzun 
vadeli devamlılığını sağlama çabası olarak 
tanımlanan bir kavram iken; sürdürülebilir-
liğin, şirketlerin gerçekleştirdikleri faaliyet 
ve yaklaşımlarda çevrenin, toplumun ve 
gelecek nesillerin ihtiyaçlarını göz alarak 
hareket etme sürecini ifade ettiğini aktardı. 
Özçelik, “Sonuç üründen yönetişime kadar 
bir dizi kontrol ve işletme basamağına dahil 
olan sürdürülebilirlik, temelde kaynak kulla-
nımında mantıklı davranmayı ve gezegen 
sağlığını, finansal kazancın önünde tutarak 
hareket etmeyi gerektiriyor” diye konuştu.

“Yatırımın değerini artırmadaki en
önemli faktör, mevcut kavram
karmaşasını gidermek”

Bu iki kavramın birbirinin yerine kul-
lanılmasından doğan tekdüzelik ve an-
lam kaymasının, bir dizi yanlış anlaşılmaya 
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neden olarak şirketler için yanlış yatırımcı 
tabanına ulaşma riski doğurduğunu ifade 
eden Kaan Özçelik; aynı kavram karmaşa-
sının, yatırımcıda yarattığı olumsuz etkinin 
ise varlık yönetiminde gerekli ve istenen 
hamlelerde bulunamamak olduğunu be-
lirtti. Ayrıca; çevreci yaklaşımdan doğan 
sürdürülebilirliğin sürekli büyümeyi teşvik 
ettiğinin, uzun vadeli büyümenin ise ancak 
şirket faaliyetlerinin uzun vadede yarattığı 
çevresel etkilerin farkına varılarak elde edi-
leceğinin altını çizerek, yatırımın değerini 
artırmadaki en önemli faktörün mevcut 
kavram karmaşasını gidermek olduğunu 
ifade etti.

“Türkiye’deki finansal büyüme
sürdürülebilir yatırımlardan
daha çok beslenmeye başladı”

ESG’yi; “paydaşların kazancından ödün 
vermeden, iş gelişiminin doğal bir sonucu 
olarak, olumlu çevresel, sosyal ve yöneti-

şimsel etkiler yaratan yenilikçi bir yatırım 
yöntemi” şeklinde tanımlayan sermaye pi-
yasaları ve mali hukuk uzmanı Özçelik, son 
dönemde sürdürülebilir yatırımların küre-
sel pazardaki öneminin artmasıyla birlikte 
daha fazla yerel şirketin ESG kriterlerine 
adapte olmaya başladığını ifade etti. Yatı-
rımcıların şirket faaliyetlerin uzun vadede 
yarattığı etkileri göz önünde bulundurarak 
karar vermesinin piyasalar üzerinde olum-
lu etkiler doğururken, gezegeni koruma 
yaklaşımına sahip potansiyel işletmelerin 
büyüme hızını artırdığını da olumlu bir 
gelişme olarak vurguladı. İklim krizinin 
artışı ile birlikte, Türkiye’deki özel sermaye 
şirketleri ve yatırımcıların ESG unsurlarının, 
yatırımların değerini artırmada oynaya-
bileceği rolü fark ettiğine dikkat çeken 
Özçelik, bu sebeple yatırım ve sermaye 
toplama sürecinde ESG adımlarına enteg-
re olmanın, çevresel sürdürülebilirlik ve iş 
gücü gibi uygulamalarda kötü performans 

sergileme riskini ortadan kaldırarak daha 
inovatif bir geleceğe ilerleme potansiyeli 
taşıdığını dile getirdi. Attığı her adımın 
çevresel ve sosyal etkilerinden haberdar 
olarak gelişen şirketlerin, hem marka de-
ğerini artırdığını hem de yatırımcı sada-
katini kazandığını söyleyen Özçelik, “Bu 
da uzun vadede sürekli büyümeyi ve ino-
vasyonu kaçınılmaz hale getirerek finansal 
karlılık garantisi veriyor” diye konuştu.

“Çevreci yaklaşımlara uzun vadeli
yatırım planlayan şirketler,
satınalma değerlerini artırıyor”

Kaan Özçelik, Türkiye’nin ekonomik 
ve sosyal altyapısına uygun şekilde yeni 
nesil çevreci yaklaşımlara karşı uzun vadeli 
yatırım stratejileri planlamanın sağladığı 
avantajları ise şu şekilde özetledi: “Örne-
ğin; kömür gibi doğal kaynaklar yerine 
yenilenebilir enerji sistemlerine entegre 
olan şirketler, hem yerel hem global sta-
tüde daha sürdürülebilir bir duruş sergile-
yerek satın alma değerini artırıyor. Benzer 
şekilde sosyal ve yönetişimsel iyileştirme-
lere odaklanan markalar, artan tüketici 
desteği ile birlikte süreklilik arz eden bir 
büyüme eğrisi çiziyor. Dolayısıyla karbon 
yoğunluğu az olan operasyonları tercih 
etmek, çevreci hizmet potansiyelini ar-
tırırken finansal endekste yükselen bir 
fiyat-kazanç katsayısı yakalama avantajı 
da sağlıyor. Çünkü bu tür şirketler yatırımcı 
nezdinde giderek daha değerli ve risksiz 
hale geliyor.” 

Özçelik, ESG kriterlerine uyan Türk iş-
letmelerin, global endekslerde görünür 
olması açısından avantaj sağladığını be-
lirtse de henüz regülasyonların belirsiz 
olduğu böyle gri bir alanda, süreklilik ve 
sürdürülebilirlik gibi iki temel kavram arası 
farkların ve yakın ilişkinin net şekilde anla-
şılmasının, çevreci imajı çizerek pazarlama 
çalışmaları yapan ve yanlış bilgi yayan 
işletmeleri eleme açısından zorunlu oldu-
ğunun ise ayrıca altını çizdi. Usul Ventures 
tarafından sunulan fintech destekli reh-
berlik yolculuğunun ise; sermaye toplama 
ve global piyasalara açılma amacı güden 
yerel işletmelere, ESG adımlarını temel 
prensip olarak edinerek süreci etkin şekil-
de yönetme ve mevcut anlam karmaşası 
risklerinden sıyrılarak en doğru çözümleri 
geliştirme açısından yadsınamaz bir artı 
sağladığını ifade etti.



2024 YILININ EN ÖNEMLİ 
10 JEOPOLİTİK 

GELİŞMESİ AÇIKLANDI

EY (Ernst & Young), jeopolitiğin önümüzdeki yıl işletmeleri EY (Ernst & Young), jeopolitiğin önümüzdeki yıl işletmeleri 
nasıl etkileyeceğini inceleyen 2024 Jeostratejik Görünüm nasıl etkileyeceğini inceleyen 2024 Jeostratejik Görünüm 
raporunu yayımladı. Rapora göre; şirketlerin 2024 yılında raporunu yayımladı. Rapora göre; şirketlerin 2024 yılında 
başarılı olabilmek için iş modellerini, stratejilerini, tedarik başarılı olabilmek için iş modellerini, stratejilerini, tedarik 

zincirlerini ve sürdürülebilirlik planlarını jeostratejik zincirlerini ve sürdürülebilirlik planlarını jeostratejik 
gelişmelere göre uyarlamaları gerekiyor.gelişmelere göre uyarlamaları gerekiyor.

JEOSTRATEJİK GÖRÜNÜM
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U
luslararası danışmanlık, dene-
tim ve vergi şirketi EY (Ernst & 
Young), 2024 Jeostratejik Görü-
nüm raporunu yayımladı.  Ra-

porda; jeopolitik gelişmeleri önceden tah-
min etmek ve planlamak isteyen küresel 
şirket yöneticilerinin, 2024'te çok kutup-
luluk ve riskten arındırma gibi iki temel 
konuyu gündemine alması gerekiyor. EY 
2024 Jeostratejik Görünüm raporuna göre, 
2024 yılında jeopolitik ortamın belirleyici 
özelliklerinden biri çok kutupluluk olacak. 
Giderek karmaşık hale gelen küresel sistemi 
daha fazla sayıda güçlü aktör yeniden şekil-
lendirecek. Büyük güçler olarak adlandırılan 
AB, ABD ve Çin, küresel işleyiş ortamını 
şekillendirmeye devam edecek. Hindistan, 
Suudi Arabistan, Türkiye, Güney Afrika ve 
Brezilya gibi herhangi bir büyük güç veya 
blokla özel olarak ittifak halinde olmayan 
ülkeler, uluslararası gündemde daha faz-
la söz sahibi olacak. Daha küçük ülkeler 

ve devlet dışı aktörler de sınırları yeniden 
çizme veya jeopolitik çoklu evrenin kendi 
köşelerini şekillendirme fırsatlarını değer-
lendirecek. Ukrayna'daki savaş ve dünyanın 
birçok yerinde alevlenen jeopolitik çatışma-
lar sadece bir başlangıç olarak görülüyor.

Küresel tedarik zincirlerinin riskleri
EY 2024 Jeostratejik Görünüm raporuna 

göre, 2024 yılında jeopolitik ortamın ikinci 
belirleyici özelliği ise riskten arındırma ola-
cak. COVID-19 salgını ve Ukrayna'daki savaş, 
ülkelerin küresel bağımlılıklarını ve özellikle 
üretimin az sayıda pazarda yoğunlaştığı 
bir dönemde küresel tedarik zincirleriyle 
dayanıklılığa ulaşmadaki zorlukları ortaya 
çıkardı. Hükümetler bu duruma, sanayi po-
litikasını yeniden devreye sokarak ya da bu 
politikaya olan bağlılıklarını artırarak yanıt 
verdi. Ekonomi politikası ile dış veya ulusal 
güvenlik politikaları arasındaki bu bağlantı 
önümüzdeki yıl daha fazla görülecek.

Ülkeler yapay zeka konusunda
yenilik yapmak için yarışacak

Yapay zekâ, 2023 yılındaki ivmesi-
ni sürdürerek 2024 yılında daha önemli 
hale gelecek. Hükümetler sosyopolitik risk 
potansiyelini azaltmak için yapay zekayı 
düzenleme konusunda yarışacak. Ancak 
politika yapıcılar eş zamanlı olarak jeopolitik 
olarak rekabet edebilmek için yerli yapay 
zeka inovasyonunu teşvik etmeye çalışacak. 
Sonuç olarak; yapay zeka, ABD-Çin ilişkile-
rinde merkezi bir dinamik olacak. 2024'te 
yapay zekayı yenilemek ve düzenlemek için 
yapılan ikili yarış, farklı jeopolitik bloklara 
doğru değişimi hızlandıracak.

Okyanuslar jeostratejik öneme sahip
Okyanuslar, önemi giderek artan bir 

ekonomik ve ulusal güvenlik kaynağı hali-
ne geliyor. Okyanusların jeopolitiği küresel 
zamanın ruhunda daha belirgin bir şekilde 
ön plana çıkıyor. Küresel mal ticaretinin 
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yüzde 90 gibi şaşırtıcı bir kısmı deniz yolları 
üzerinden taşınıyor, ancak dünyanın en 
yoğun deniz transit koridorlarının çoğu 
jeopolitik bozulma riskiyle karşı karşıya. De-
rin deniz madenciliğinin, enerji geçişi için 
gerekli olan kritik minerallerin arzının en 
az üçte birini karşılayacağı tahmin ediliyor. 
Şirketlerin tedarik zincirlerini ve sürdürü-
lebilirlik stratejilerini belirlerken okyanus 
jeopolitiğini göz önünde bulundurmaları 
gerekecek.

2024’teki iki temel konu, çok
kutupluluk ve riskten arınma olacak

Güncel olaylar jeopolitik görünümde 
karışıklığa sebep oluyor ve önümüzdeki yıl 
çatışmaların artması riskini beraberinde ge-
tiriyor. Yöneticiler jeopolitik aksaklıkları ön-
görmeye ve planlamaya çalışırken, 2024'te 
iki temel konunun gündeme alınması ge-
rekecek. Bloklar veya ittifak ağları arasındaki 
artan rekabet ortamında jeopolitik güç 
daha da dağıldığından, ilk gündem çok 
kutupluluktur. İkincisi ise ülkelerin küresel 

2Küresel tedarik zincirlerinin 
dayanıklılığını artırın: 

 Birçok şirketin tedarik zinciri süreçleri 
jeopolitik gelişmelere maruz kalıyor. 
Yöneticilerin, jeopolitik aksaklıklara karşı 
dayanıklılıklarını proaktif olarak artırmak 
için şirketlerinin işletim modelini ve 
tedarik zinciri stratejisini nasıl daha iyi 
konumlandırabileceklerini belirlemeleri 
gerekiyor.

3Sürdürülebilirlik stratejilerini 
jeopolitik gerçeklere uyarlayın: 

 Çok kutupluluk ve riskten arındırma, 
hükümetin iklim değişikliği ve doğal 
kaynaklara ilişkin politikalara yaklaşım-
larını etkiliyor ve bu da şirketlerin sür-
dürülebilirlik gereksinimlerini, maliyet-
lerini, rekabet fırsatlarını ve stratejisini 
etkiliyor. Yöneticiler, yeni politika ve dü-
zenlemelerin yanı sıra bu politikaların 
gelecekte nasıl gelişebileceğine dair 
sinyalleri sürdürülebilirlik stratejilerine 
dâhil etmelidir.

bağımlılıklarını azaltmaya yönelik politika 
duruşları ve ulusal güvenliğe daha fazla 
öncelik vermeleriyle riskten arınmadır. 

Şirketlerin başarılı olması
için atması gereken üç adım 

Çok kutupluluk ve riskten arındırma, 
dünya çapındaki şirketler için hem zorluk-
lar hem de fırsatlar oluşturacak. EY 2024 
Jeostratejik Görünüm raporuna göre; önü-
müzdeki yıl yaşanacak belirsizliklerin önüne 
geçmek için şirketlerin atması gereken üç 
önemli adım var.

1İş modellerine ve stratejilerine 
jeopolitik değerlendirmeler 

 ekleyin: 
 Uluslararası sistemdeki derin değişi-

min yaşandığı bu dönemde, jeopoliti-
ğin kurumsal strateji açısından önemi 
en üst düzeyde yer alıyor. Jeopolitik 
dinamikleri kurumsal stratejiye başarılı 
bir şekilde entegre etmek daha fazla 
rekabet avantajı sağlayacak.



Türkiye beyaz eşya 
sektörü 2023 yılında iç 

pazardan güç aldı 

DAYANIKLI TÜKETİM

EKONOMİK FORUM84



85EKONOMİK FORUM

Türkiye Beyaz Eşya Sanayicileri Derneği (TÜRKBESD), Türkiye Beyaz Eşya Sanayicileri Derneği (TÜRKBESD), 
2023 yılı değerlendirmesinde iç pazardaki canlılığın 2023 yılı değerlendirmesinde iç pazardaki canlılığın 
ihracatı dengelediğini vurguladı. Sektörün küresel ihracatı dengelediğini vurguladı. Sektörün küresel 
zorluklara karşı iç pazardan güç aldığını paylaşan zorluklara karşı iç pazardan güç aldığını paylaşan 

TÜRKBESD Başkanı Gökhan Sığın, istikrarlı büyüme TÜRKBESD Başkanı Gökhan Sığın, istikrarlı büyüme 
için tüketicilerin satın alma gücünün devamlılığına için tüketicilerin satın alma gücünün devamlılığına 

dikkat çekti. dikkat çekti. 
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T oplantıda iç pazar dinamizmi, 
ihracat ve yüksek enerji verimli 
ürünler ana gündem maddeleri 
oldu. İthalatçı ve üretici firmalar-

dan oluşan yerli ve uluslararası üye şirket-
leriyle (Arçelik, BSH, Dyson, Electrolux, Haier 
Europe, LG, Miele, Samsung, SEB Groupe, 
Versuni (Philips) ve Vestel) Türkiye Beyaz 
Eşya Sanayicileri Derneği (TÜRKBESD), 
düzenlediği basın toplantısında sektörün 
2023 yılında elde ettiği sonuçları değer-
lendirdi. TÜRKBESD’in paylaştığı bilgilere 
göre; 2023 yılında altı ana üründe yurt içi 
satışlar geçtiğimiz yıla göre yüzde 14 arttı. 
TÜRKBESD’e üye firmaların ihracatları ise bu 
dönemde yüzde 10 oranında düşüş göster-
di. 2023 yılında altı ana üründe ihracat ve iç 
satışlardan oluşan toplam satışlar yaklaşık 
33 milyon adet olarak gerçekleşti ve bir 
önceki yıla göre yüzde 4 oranında azalma 
gösterdi. Üretim miktarı da yüzde 1 azaldı. 
Avrupa’nın en büyük, dünyanın ise ikinci en 
büyük üretim üssü olarak öne çıkan sektör, 
60 bini doğrudan olmak üzere, toplamda 
600 bin kişiye istihdam sağlıyor. Yıllık 32.3 
milyon adetlik üretim ve 23 milyon adetlik 
ihracat kapasitesiyle beyaz eşya sanayi, 
küresel pazarda önemli bir oyuncu olma 
özelliğini koruyor.

“Enerji verimli ürünler ile
Keban Barajı’nın 1 yıllık
üretimi kadar tasarruf mümkün” 

İhracattaki düşüşü iç satışların denge-
leyerek iç piyasanın kaldıraç etkisi yarattığı, 
böylece üretim ve istihdam yapısının ko-
runabildiği değerlendirmesinde bulunan 
TÜRKBESD Başkanı Gökhan Sığın, tüm yıl 
boyunca devam eden dış piyasalardaki 
daralmanın ihracattaki düşüşün en önemli 
sebebi olduğunu belirtti. İhracattaki dü-
şüşü bu zamana kadar iç satışların büyük 
oranda dengelediğini söyleyen Sığın, 2024 
yılı içinde küresel risklerin değişmeyeceği 
öngörüsü ile iç satışların son derece önemli 
olduğunu, üretim ve istihdam seviyeleri-
nin korunmasının yine iç pazardan alınan 
güçle mümkün olacağını kaydetti. İç pazar 
dinamizminin vazgeçilmez olduğuna dik-
kat çeken Sığın, “Sektör olarak ülkemiz ve 
tüketicilerimiz için arzumuz, enerji verim-
li ürünlerin daha da yaygınlaşmasıdır. Bu 
sayede ülkemizin kaynakları korunurken 
tüketicilerimiz için de tasarruf imkânı do-
ğacaktır” diye konuştu. 

TÜRKBESD Başkanı Gökhan Sığın, kre-
di kartı taksit sayılarının azaltılması, kredi 
faiz ve komisyon oranlarının yükseltilmesi 
gibi uygulamaların, enerji verimli ürünlerin 

daha fazla tüketiciyle buluşmasına engel ol-
duğundan söz etti. Oysa bu yeni nesil ürün-
lerin yaygınlaşmasının sadece sanayinin 
varlığı ve sürekliliği için değil; ülkemizin ve 
tüketicilerimizin refahı için de büyük önem 
taşıdığını ifade eden Sığın, ülkemizde beyaz 
eşya endüstrisi olarak Ar-Ge çalışmalarını ve 
yatırımlarını her geçen gün artırarak tüketi-
cilere enerji verimliliği yüksek ürünler sun-
duklarını ifade etti.  Enerji verimli ürünlere 
geçişle 2030 yılına kadar buzdolaplarından 
yıllık yaklaşık 2.7 TWH, çamaşır makinelerin-
den yıllık 2.1 TWh bulaşık makinelerinden 
yıllık 1.2 TWh tasarruf beklendiğini söyle-
yen Sığın, “Yaptığımız hesaplamalara göre 
piyasada enerji verimli ürünlerin hakim 
olması durumunda Keban Barajı’nın 1 yıllık 
üretimine denk şekilde toplam 6 TWh’lık bir 
enerji tasarruf edilebilir” ifadelerini kullandı.

“İhracat teşviklerinin geliştirilerek
devam etmesi son derece kritik”

Toplantıda ihracat pazarlarında sana-
yicilerin desteklenmesi gerektiğinin altını 
çizen TÜRKBESD Yönetim Kurulu Başkan 
Yardımcısı Fatih Özkadı, AB ve bağlantılı 
birçok pazarda da ihracatçıların özellikle 
Uzakdoğulu rakiplerine karşı çetin bir re-
kabet ortamı ile karşı karşıya olduğunu, bu 
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bağlamda, ihracat teşviklerinin geliştirilerek 
devam etmesinin son derece kritik oldu-
ğunu dile getirdi. Özkadı ayrıca, Sınırda 
Karbon Düzenleme Mekanizması (SKDM) 
kapsamında ilk raporlamanın 31 Ocak’ta 
olacağını hatırlatarak, ilerleyen süreçte 
SKDM’den muaf olmak için Türkiye’de de AB 
ile uyumlu bir Emisyon Ticaret Sistemi’nin 
tesisi ve toplanan gelirlerin yeşil dönüşüme 
aktarılmasının önemine işaret etti. 

“Anti-damping soruşturması ihracat
ve istihdam üzerinde etkili olacaktır”

Sektörün önemli temel girdilerinden 
yassı çelik ürünleri ile ilgili olarak da TÜRK-
BESD Yönetim Kurulu Üyesi Mehmet Yavuz, 
sektörde kullanılan soğuk sac, sıcak yassı 
çelikten üretildiğini, bu nedenle, sıcak yassı 
çelik ürünlerindeki herhangi bir değişimin, 
sektörü doğrudan etkilediğini belirtti. Yakın 
tarihte Çin, Hindistan, Japonya ve Rusya 
menşeli yassı sıcak çelik ürünlerine yönelik 
bir anti damping soruşturması başlatıldığın-
dan söz eden Yavuz, “Bu soruşturmanın olası 
sonucunun; nihai ürün maliyetine, istihdam 
ve ihracat kayıplarına etkisini takip ediyoruz. 
TÜRKBESD olarak soruşturma sonucunun 
ihracat ve istihdam gibi önemli faktörler 
üzerinde etkili olabileceğini ve bu etkilerin 

dikkate alınması gerektiğini bir kez daha 
vurgulamak istiyoruz” şeklinde konuştu.

“Yetkili servis bilgileri için en
doğru kaynak, www.servis.gov.tr” 

Son olarak toplantıda yetkili servislerin 
önemine değinen TÜRKBESD Yönetim Ku-
rulu Üyesi Semir Kuseyri, yetkili olmadığı 
halde yetkili servis gibi kendilerini tanıtan 
ve asıl amaçları dolandırıcılık olan kişiler ne-
deniyle çok sayıda tüketici mağduriyetine 

ve ürün kaybına şahit olduklarını söyledi. Bu 
olumsuz durumun ayrıca firmaların ticari 
itibarlarına ve marka değerlerine de zarar 
verdiğini belirten Kuseyri, “Ticaret Bakanlığı 
tarafından açılan Servis Bilgi Sistemi-SERBİS 
yetkili servislere ilişkin bilgilere doğru ve 
kolay bir şekilde erişim sağlanması en doğ-
ru kaynak. www.servis.gov.tr adresli inter-
net sitesi üzerinden Türkiye’deki tüm kayıtlı 
yetkili servislere kolayca ulaşılabiliyor” diye 
konuştu.
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E
Y’nin 51 ülkede bin 500 kurulu-
şu inceleyerek hazırladığı rapora 
göre; şirketler, iklim değişikliği 
stratejilerini kurumsal olarak ele 

alma, bu stratejileri eyleme dökme ve plan-
larını açıklama konusunda yetersiz kalıyor. 
Uluslararası danışmanlık, denetim ve vergi 
şirketi EY (Ernst & Young) tarafından ha-
zırlanan Küresel İklim Riski Barometresi 
raporunun beşincisi yayımlandı. Raporda 
yer alan bilgiler, iklimle ilgili finansal ve-
rilerin raporlanmasını teşvik etmek için 
kurulan “İklimle Bağlantılı Finansal Beyan 
Görev Gücü (Task Force on Climate-related 
Financial Disclosures, TCFD)” tarafından 
belirlenen 11 temel tavsiye ekseninde in-
celendi. Barometre, şirketleri kapsam ve 

kalite bağlamında değerlendirdi. Bu yılki 
rapor, kuruluşların iklim taahhütleri ile ku-
rumsal stratejileri arasında derin bir kopuk-
luk olduğunu ortaya koyuyor. Rapora göre; 
çalışmaya katılan şirketlerin neredeyse 
yarısı (yüzde 47) iklim taahhütlerini açık-
lamalarına rağmen bu taahhütleri hayata 
geçirecekleri yol haritasını açıklamıyor. 
Yüzde 74’ü ise iklim riskinin ölçülebilir et-
kilerini iklim değişikliği stratejileriyle ilgili 
açıklamalarına dahil etmiyor, bu da ko-
nunun kurumsal düzeyde yeterli değeri 
görmediği gerçeğini ortaya koyuyor.

Şirketler iklim taahhütlerini
destekleyecek planlarını açıklamıyor

Barometre, şirketlerin iklim değişikliği 

ile ilgili beyanlarını hem sayısal hem de 
kapsam açısından değerlendiriyor. Buna 
göre açıklamalarını paylaşan şirket oranın-
da ilerleme kaydedilirken (2022'de yüzde 
84, 2023'te yüzde 90'a yükseliyor), pay-
laşılan beyanların kapsamı ise yüzde 50 
gibi görece düşük bir düzeyde kalıyor. Bu 
konuda sadece yıllık bazda +yüzde 6 ora-
nında artan bir iyileşme sağlandığı tespit 
edilmiş durumda. Ülkeler arası karşılaştırma 
yapıldığında, iklimle ilgili en detaylı ve geniş 
kapsamlı açıklama konusunda Birleşik Kral-
lık (yüzde 66), Almanya (yüzde 62), Fransa 
(yüzde 59), İspanya (yüzde 59) ve ABD (yüz-
de 52) öne çıkıyor. Hindistan (yüzde 36), 
Çin ve Filipinler (her ikisi de yüzde 30) ve 
Endonezya'nın (yüzde 22) önemli ölçüde 
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iyileştirmeye ihtiyaç duyduğu belirtiliyor. 
Bu noktada ülkelerin, Uluslararası Sürdürü-
lebilirlik Standartları Kurulu (International 
Sustainability Standards Board, ISSB) dü-
zenlemelerinde otaya konan gerekliliklere 
hazırlanma ihtiyacı olduğu görülüyor. Bu-
nunla birlikte iklimle bağlantılı beyan ge-
rekliliğinin bulunmadığı pazarlar ortalamayı 
aşağı çekiyor ve bu durum çözülene kadar 
ortalamaların düşük kalacağı belirtiliyor.

Kurumsal performans
Barometreye göre; iklimle ilgili risk ve 

fırsatların şirketlerin mali tablolarına yan-
sıtılma düzeyi; bir şirketin iklim değişikliği 
konusundaki anlayışının bir göstergesi ni-
teliği taşıyor. Ankete katılan üç şirketten 
yalnızca biri, mali tablolarında iklim riskleri 
ve yaratacağı etki arasındaki niceliksel veya 
niteliksel bağlantıları açıklıyor. Bu da iklim 
riski ve etkisinin mali performans kapsa-
mında eşit derecede dikkate alınmadığını 
gösteriyor. Ayrıca ankete katılan şirketlerin 
yüzde 42'si, şirketin değer zinciri ve daha 
geniş pazar dinamikleri için senaryo analizi 
yapma konusunda başarısız oluyor. İklim 
değişikliğini hâlâ ticari büyüme kapsamın-
da ele almayan çoğu şirket, iklimle ilgili 
fırsatlara ilişkin stratejilerini açıklamaktansa 
(yüzde 68) riskleri açıklamaya (yüzde 77) 

daha eğilimli. İklim riski ile iş büyüme stra-
tejisi arasındaki bağlantıyı anlayan şirketler, 
Uluslararası Finansal Raporlama Standartları 
(International Financial Reporting Standar-
ds, IFRS) S2 gibi iklimle ilgili yeni raporlama 
gerekliliklerini karşılamakta daha iyi bir ko-
numda.

Tarım sektörü geçiş
planlamasında geride kalıyor

Ankete katılan şirketlerin neredeyse 
yarısı (yüzde 47) iş modellerini ve operas-
yonlarını verilen iklim taahhütlerine nasıl 
uyumlu hale getireceğini açıklamıyor. Plan-
larını açıklayan şirketlerin (yüzde 53) ise 
ayrıntı düzeyi sınırlı kalıyor. En fazla iklim 
riskine maruz kalan sektörlerden, enerji 
(yüzde 60), madencilik (yüzde 60), ulaştırma 
(yüzde 58), telekomünikasyon ve teknoloji 
(yüzde 57) sektörleri en ayrıntılı planlara 
sahipken tarım sektörü bu konuda geride 
kalıyor. Tarım sektöründen ankete katılanla-
rın sadece yüzde 43'ü iklim konusunda bir 
geçiş planı açıklıyor.

Şirketlerin acilen alması 
gereken üç önlem 

EY Küresel İklim Riski Barometresi, şir-
ketlerin acilen alması gereken üç kritik ön-
lemi sıralıyor:

1Niyeti eyleme dönüştürün: 
En iyi performans gösteren şirketler-
de, iklim riskine uyum, eyleme dönüş-
türülebilir bir fırsat olarak görülür. Bu 
şirketlerde ayrıntılı ve titiz bir şekilde 
hazırlanan iklim değişikliği stratejisi, ka-
muoyuna açıklanarak eyleme dökülür.

2Düşük karbonlu bir gelecek için 
veri yönetimini sağlayın: 

 Eylemleri teşvik etmek ve emisyonları 
azaltmak için veriler toplanmalı, risk 
yönetimine entegre edilmeli, karbon 
azaltımını teşvik etmek için kullanılmalı. 
Verileri her zaman stratejik ve operasyo-
nel risk yönetimine entegre olacak şe-
kilde kullanmak ve yönetmek için etkin 
yönetişim yapılarını hayata geçirin.

3Dönüşümde yönetim kurulunun
itici gücünü kullanın: 

 İklim verileri, kurumsal stratejiye bilgi 
sağlamak için yönetim kurulu düze-
yinde kullanılmalı. Liderler tüm kuruluş 
genelinde iklim etkisine bütüncül bir 
yaklaşımı benimseyerek; iklim deği-
şikliği çalışmalarında temel uyumun 
ötesine geçme ve karbondan arındırma 
gündemini gelecek stratejisinin itici 
gücü olarak kullanmalı.

“İklim hedefleri ile kurumsal eylemler arasında bir kopukluk görülüyor”

E Y Türkiye İklim Değişikliği ve 
Sürdürülebilirlik Hizmetleri Lideri Ece Sevin, 

bu yılki EY Küresel İklim Risk Barometresinin; 
net sıfır ekonomiye geçişimizi önemli ölçüde 
hızlandırmamız gereken bir dönemde, belirtilen 
iklim hedefleri ile bunları gerçekleştirmeye 
yönelik kurumsal eylemler arasında bir kopukluk 
olduğunu gösterdiğini ifade etti. İklim riskinin 
açıklanmasının; ayrı bir onay kalemi olarak 
değil, daha kapsamlı bir stratejinin parçası 
ve rekabet avantajı elde etmek için bir fırsat 
olarak görülmesi gerektiğini dile getiren Sevin, 
“Bu, özellikle gerçek değişimi benimsemesi 
ve gerçekleştirmesi gereken liderler için çok 
önemli bir fırsat olabilir. İş dünyası, taahhüt 
zihniyetinden, karbonsuzlaştırma stratejilerinin 
operasyonlarının tamamında uygulandığı bir 
eylem planına geçmelidir” ifadelerini kullandı.



Türkiye’deki 
şirketlerin yüzde
51'i veri odaklı 
sorunlar yaşıyor
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Kaspersky tarafından kısa süre Kaspersky tarafından kısa süre 
önce yapılan bir ankete göre, önce yapılan bir ankete göre, 
Türkiye’deki şirketlerin yüzde Türkiye’deki şirketlerin yüzde 
51'i kurumsal verilerin veya 51'i kurumsal verilerin veya 
müşteri verilerinin kaybına veya müşteri verilerinin kaybına veya 
başkalarının eline geçmesine başkalarının eline geçmesine 
bağlı olarak veri odaklı sorunlar bağlı olarak veri odaklı sorunlar 
yaşadıklarını belirtiyor.yaşadıklarını belirtiyor.
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Ö
zellikle fidye yazılımlarının daha 
sofistike ve hedef odaklı hale 
gelmesi, kurumların verilerini 
güvende tutmak için gerekli 

tüm önlemleri alması gerektiğini ortaya 
koyuyor. Bu konuda atılması gereken ilk 
adımları düzenli yedekleme ve siber gü-
venlik kontrollerinin yapılması oluşturu-
yor. Tehdit aktörleri, geçmişin dağınık ve 
başıboş çeteleri gibi görülmenin ötesine 
geçti. Bunlar günümüzde kurumsal verileri 
mümkün olduğunca etkin bir şekilde tehdit 
etmeyi ve çalmayı amaçlayan, giderek daha 
kazançlı bir sektör olarak faaliyet gösteren 
sofistike varlıklara dönüştüler. Verilerin tüm 
kuruluşlar için ne kadar önemli hale geldiği 
göz önüne alındığında, fidye yazılımı gibi 
kötü amaçlı yazılımların hızla çoğalması 
şaşırtıcı bir durum değil. Günümüzde bir 
çalışanın internetten indirdiği kötü niyetli 
bir dosyaya veya siber suçlular tarafından 
gönderilen bir e-postadaki eke tıklaması 
sadece yerel makinedeki verilerinin şifre-
lenmesine neden olmakla kalmıyor; fidye 
yazılımı kurbanın bilgisayarının iletişim 
kurduğu tüm cihazlardaki verileri (bağlı 
ağ sürücülerini, harici medyayı vb.) boza-
rak kullanılamaz hale getiriyor. Çoğu şirket 
için verilere olan erişimin kaybedilmesi 
operasyonların durmasına neden olarak 
gelir kaybına, itibarın zedelenmesine ve 
durumu düzeltmek adına yapılacak büyük 
masraflara neden oluyor.

Siber tehditlere karşı verilerin
sıkça yedeklenmesi şart

Son dönemde Orta Doğu, Türkiye, Af-
rika (META) bölgesindeki en önemli fid-
ye yazılımı vakalarından biri, Afrika'nın en 
büyük perakende zinciri olan Shoprite'a 
yapılan saldırı oldu. Diğer saldırı örnekleri 
arasında LockBit grubu tarafından Sahra Altı 
bölgesinde gerçekleştirilen saldırılar ve BA-
E'deki kuruluşlara yönelik Cl0p saldırıları yer 
alıyor. Yaşanan bu vakalar, fidye yazılımı ve 
diğer siber tehditlere karşı önlem almak için 
verilerin sıkça yedeklenmesinin önemini 
vurguluyor. Bu noktada çok az şirketin, olası 
bir saldırı ve veri ihlaline karşı bağışıklık sayı-
labileceğini akıldan çıkarmamak gerekiyor.

Verileri güvende tutacak ipuçları

1Verilerinizi düzenli 
olarak yedekleyin: 

Dünya Yedekleme Günü bu temel uygu-

lama hakkında iyi bir hatırlatıcı işlevi 
görse de, dijital dünyaya temas eden 
şirketlerin veri yedekleme işini bu özel 
günün haricinde düzenli ve sık aralık-
larla gerçekleştirmesi gerekiyor. Bunun 
için öncelikle yedeklenmesi gereken en 
önemli verileri belirleyin, sınıflandırın ve 
önceliklendirin. Elle yedekleme yapmak 
zaman alıcı bir süreç olduğundan, bu 
süreyi azaltmak için veri yedeklemenin 
otomatikleştirilmesine olanak tanıyan 
çözümleri tercih edebilirsiniz.

2Yedeklemede doğru yedekleme 
medyasını kullanın: 

 Yedeklerin ana sistemden izole edil-
miş depolara kaydedilmesi mantıklı 
bir yaklaşımdır. USB flash sürücüler ve 
harici sabit diskler işe yeni başlayanlar 
ve KOBİ'ler için yeterli olabilecekken, 
daha büyük şirketlerin ağa bağlı depo-

lamayı düşünmesi gerekebilir. Bununla 
birlikte bulut depolama, her işletmeye 
daha fazla mobilite ve dünyanın her 
yerinden, her cihazdan dosyalarına eri-
şim olanağı sağlar. Söz konusu bulut 
yedekleri, şifreleme kullanan güvenilir 
bir hizmet sağlayıcıda saklanır. Ancak 
dosyaları bulut sağlayıcısına aktarmak 
için kullanılan bağlantının güvenli ol-
duğundan emin olmak şirketin sorum-
luluğundadır.

33-2-1-1 kuralını aklınızdan 
çıkarmayın: 

 3-2-1 yedekleme kuralı uzun zamandır 
standart bir veri yedekleme yaklaşımı 
olarak kabul edilse de, son zamanlarda 
bu kural yerini 3-2-1-1'e bıraktı. Gele-
neksel kural şu şekilde işler: Verilerini-
zin üç kopyasını saklayın, iki kopyası iki 
farklı formatta saklansın ve bir kopya da 
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tesis dışında tutulsun. Buna sonradan 
ilave edilen ‘1’ ile denkleme değişmez 
depolama kavramı eklendi. Değişmez 
demek, bir kez oluşturulduktan sonra 
değiştirilemeyen veya modifiye edile-
meyen veri anlamına geliyor. Bu, gele-
neksel yedeklemeleri tehlikeye atabi-
lecek fidye yazılımlarına karşı koruma 
sağlamak için mükemmel bir yaklaşım.

Şirketler, çalışanlarını kimlik avı
e-postaları konusunda eğitmeli

Kaspersky Teknik Uzmanlar Başka-
nı Emad Haffar, etkili bir veri yedekleme 
stratejisine sahip olmanın, günümüzün 
dijital dünyasında her şirket için tartışılmaz 
öneme sahip bir konu haline geldiğini dile 
getirdi. Diğer kötü amaçlı yazılım türlerinde 
olduğu gibi, fidye yazılımlarıyla mücadele 
ve işletmeye dair verilerinin korunması 
konusunda da dikkatli hareket etmek ve 

mükemmel bir güvenlik yazılımı kullan-
manın doğru bir adım olacağını ifade etti. 
Fidye yazılımlarının tüm iş operasyonlarını 
gerçek anlamda askıya almasına neden 
olabildiğini kaydeden Haffar, veri kurtarma 
sürecini de zor ve pahalı hale getirdiğini 
belirtti. Bundan korunmak için mutlaka 
sofistike önlemler almanın veya büyük ya-
tırımlar yapmanın gerekmediğinden söz 
eden Haffar, basit yedekleme kurallarına 
uymanın ve çalışanları kimlik avı e-postala-
rını açmamaları konusunda eğitmenin, iyi 
bir uç nokta güvenlik ürünü ile kombine 
edildiğinde oldukça işe yarayacağını aktar-
dı. Siber güvenlik yatırımlarının verimliliğini 
en üst düzeye çıkarmanın ve herhangi bir 
saldırı durumunda veri ihlali riskini en aza 
indirmek için, işletmelerin tehdit algılama 
ve müdahale özelliklerine sahip etkili bir 
uç nokta güvenlik çözümü kullanmasının 
büyük önem taşıdığının altını çizdi.





Odalar ve Borsalar

◗	 “Deprem bölgesine süper teşvik paketi uygulanmalı”

◗	 K Yetki Belgeleri Alaplı TSO’dan verilebilecek

◗	 Akyazı TSO Başkanı Bayraktar'dan Akyazı Gıda OSB’ye yatırım çağrısı

◗	 “Yeni OSB çok cazip ve kıymetli bir sanayi bölgesi olacak”

◗	 Çanakkale TSO’nun turizm ilişkilerini güçlendirme çalışmaları devam ediyor

◗	 KUTSO’da Kadın Girişimcilik Ofisi açıldı

◗	 Tarımsal üretim planlaması Mersin TSO'da masaya yatırıldı

◗	 Orhangazi TSO’dan BTSO iştiraklerine ziyaret
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T oplantıya ATSO Meclis Başkanı Ab-
dulgani Bereket, Yönetim Kurulu 
Başkan Yardımcısı Haci Dikmen, 

Yönetim Kurulu üyeleri Bilal Delikanlı, Halil 
Akgün, Aydın Yaşar, Mehmet Recep Yalçın, 
Ahmet Genç ve Murat Ayabak katıldılar. 
Depremde ağır hasar gören birkaç il ol-
duğunu, bunların başında da Adıyaman’ın 
geldiğini söyleyen Adıyaman TSO Başka-
nı Mehmet Torunoğlu, Başta Adıyaman 
olmak üzere Hatay, Kahramanmaraş, Is-
lahiye ve Nurdağı gibi depremden ağır 
hasar gören illere öncelik verilmesi gerek-
tiğini ifade etti. İşçilerin birçoğunun 6’ncı 
Bölgeden faydalanan depremden hasar 
görmeyen diğer illere kaydığını söyleyen 
Torunoğlu, şu anda 6’ncı Bölgeden fayda-
lanan ve depremden hasar görmeyen ille-
rin çok büyük potansiyel sanayi şehri olma 
yolunda ilerlediğini kaydetti. 4 il için Süper 
Teşvik bölgesi gibi geçici bir paket oluş-
turulabileceğine dikkat çeken Torunoğlu, 
“Biz asgari ücretle personellerimizi burada 
tutamıyoruz. Çünkü çocukların eğitimle-
rini, yatacak yerlerini düşünüyorlar. Bizim 
personellere asgari ücrete ilaveten destek 
vermemiz gerekiyor ki personelleri burada 

tutabilelim. Bu konuda sizlerden destek 
bekliyoruz” şeklinde konuştu.

“Tüzel kişiler hak sahipliğinden 
faydalanamıyor”

Bir diğer konunun tüzel kişilerin hak 
sahipliğinden faydalanamaması olduğunu 
dile getiren Mehmet Torunoğlu, ticaretle 
uğraşan vatandaşların kendi şahsi evlerini 
dahi teminat gösterebilmek için şirketleri 
adına kaydedip bankadan kredi kullandık-
larını, şu anda evlerinin yıkıldığını anlattı. 
Sadece bir evleri olduğunu onun da şirket 
adına olduğu için tüzel kişiliklerde hak sa-
hipliği başvurusu yapamadığı için şu anda 
bundan faydalanamadıklarını aktardı. Tüzel 
kişiliklerin hak sahipliğinden faydalana-
madığına dikkat çeken Torunoğlu, “Çok 
büyük bir belirsizlik var. Ne yapacaklarını 
bilmiyorlar. Bu konuda sizlerden destek 
bekliyoruz” dedi. 

“Finansmana erişim noktasında
kredi konusunda sorun yaşıyoruz”

Finansmana erişim noktasında özellikle 
son iki haftadır kredi kullanımında büyük bir 
sorun yaşadıklarından söz eden Torunoğlu, 

Adıyaman TSO Başkanı Mehmet Torunoğlu, depremde ağır hasar gören Adıyaman'a süper teşvik 
verilmesi, tüzel kişilerin hak sahipliğinden faydalanması, KGF ve KOSGEB’in finansman paketlerine 

erişimin kolaylaştırılması ve Kuyulu OSB’nin hızlandırılması noktasında talepte bulundu.

“Deprem bölgesine süper“Deprem bölgesine süper
teşvik paketi uygulanmalı”teşvik paketi uygulanmalı”

KGF’de limitin dolmuş durumda olduğu-
nu, KOSGEB’in verdiği desteklerin belli başlı 
birkaç sektöre yönelik olduğunu ifade etti. 
Bu konudaki mağduriyetlerinin göz önün-
de bulundurularak depremden çok ağır 
hasar gören illere bir destek beklediklerini 
söyleyen Torunoğlu, şöyle devam etti: “E-ti-
caret platformlarından satış yapan markalar 
Adıyaman’da 35 tane fason üretim yapan 
tekstil atölyelerinde dikim işleri yaptırıyorlar. 
Ticaret Bakanlığının kararıyla 1 Ocak 2024 
tarihinde bunun yasaklanması öngörülüyor. 
Adıyaman OSB’de 30 işletmede 4 bine yakın 
istihdam sağlanıyordu. Bununla ilgili Adıya-
man özelinde bir çalışma yapılamaz mı?”

“İkinci OSB bir an evvel 
faaliyete geçmeli”

Kuyulu Organize Sanayi Bölgesi’ni hız-
landırmak gerektiğinin altını çizen Torunoğ-
lu, depreme rağmen sanayicilerin yatırım 
yapmak istediğini, hem devletin desteğiyle 
hem de dışarıdan gelecek yatırımcılara 
kendilerinin yer vermeleri gerektiğini ifade 
etti. Bugün Adıyaman’a yatırım yapmak 
isteyen herkesin eli boş döndüğünü söyle-
yen Torunoğlu, “Yer vermekte zorlanıyoruz. 
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Adıyaman OSB’de toptancı üyelerimiz var. 
Üretim yapmayan üyelerimizde mevcut 
ama zamanında OSB yeni açıldığında elle-
rini taşın altına koyup burada yer almışlar. 

Onlara Toptancılar Sitesi, Mobilyacılar Sitesi 
tarzı gibi bir yer tahsis etmemiz gerek. Bu-
rada da arsa noktasında problem yaşıyoruz. 
Birkaç pürüzden dolayı biz OSB’mizi verimli 

kullanamıyoruz. İkinci OSB’nin de bir an 
evvel faaliyete geçirip yatırımcıları gönder-
mememiz için bir an evvel sizden destek 
bekliyoruz” diye konuştu.

K Yetki Belgeleri Alaplı
TSO’dan verilebilecek

A laplı Ticaret ve Sanayi Odası, Alaplı ilçe sınırları içerisinde 
ikamet işyeri adresi bulunan gerçek veya tüzel kişilere 

verilecek K Türü yetki belgelerinin düzenlenmesi konusunda, 
Türkiye Odalar ve Borsalar Birliği ve Ulaştırma ve Altyapı Bakan-
lığı arasından imzalanan protokol kapsamında yetkilendirildi. 
Alaplı ilçesinde faaliyet gösteren firmalar, K Türü (K1,K2, K3) 
yetki belgeleri düzenleme, yenileme, süre uzatımı, taşıt ekle-
me, taşıt düşümü, vb. işlemlerini için Alaplı Ticaret ve Sanayi 
Odası’na müracaatta bulunabilecekler. Alaplı Ticaret ve Sanayi 
Odası Yönetim Kurulu Başkanı Recep Ocak, Alaplı Şoförler ve 
Otomobilciler Esnaf Odası Başkanı Kemal Çam, Alaplı TSO 
Meclis Başkanı Nedim Kaplancan ve Tüm Yönetim Kurulu 
ve Meclis Üyelerinin katılımı ile yapılan basın açıklamasında, 
Oda’nın Alaplı sınırları içerisinde ticari faaliyet gösteren gerçek 
ve tüzel kişi üyelerine mevzuatlar çerçevesinde İl Odalarınca 
verilen K Türü Yetki Belgesi hizmetini artık İlçe Odası olarak 
kendilerinin vermeye başlanacağı duyuruldu. Bu yeni hizmetin 
üyelere, ulaştırma sektöründe faaliyet gösteren tüm firmalara 
ve nakliyeci esnafa iş ve zaman acısından büyük kolaylık sağ-
layacağını belirtildi. Bölgede bu konuda faaliyette bulunan 

tüm işletmeler ve nakliyeci firmaların K belgesi işlemlerini ve yenilemelerini 
Alaplı TSO’da yaptırmaya davet ettiler. Oda’nın yetkilendirmesi sürecince 
desteklerinden dolayı Türkiye Odalar ve Borsalar Birliği Başkanı M. Rifat 
Hisarcıklıoğlu’na teşekkür edilirken, bu yeni hizmetin üyelerine, ulaştırma 
sektöründe faaliyet gösteren tüm firmalara ve nakliyeci esnafa hayırlı uğurlu 
olması temenni edildi.
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Akyazı TSO Başkanı Z. Şinasi Bay-
raktar, Akyazı Gıda OSB kuruluşu-
nu gerçekleştirecekleri bu  süre 

zarfında iş birliği içinde oldukları Akyazı 
Belediyesi, Sakarya Ticaret ve Sanayi Odası, 
Sanayi ve Teknoloji İl Müdürlüğü ve ilgili 
kurumlar ile istişare toplantıları yaparak 
süreci hızlandırdıklarını belirtti. Her bir 
kuruma iş birliği içinde olmaları müna-
sebeti ile teşekkürlerini ileten Bayraktar, 
OSB’nin konumu nedeniyle de iş dünyası 
için adeta bir cazibe merkezi olduğunu 
kaydetti. İlk etapta 2 bin 500 dönüm arsa 
tahsisine başladıkları Akyazı Gıda  OSB 

sayesinde sektörel ve bölgesel çeşitliliğin 
artacağına inandıklarını belirten Bayraktar, 
“Özellikle Karasu Limanı’na olan yakınlığı 
ve metropollere olan yakınlığı münasebeti 
ile yatırımcılarımıza birçok önemli ulaşım 
ve lojistik avantajı sunuyor. OSB’nin inşa 
süreci tamamlandığında ve tamamı ile 
faaliyete başladığında ülkemizde ve böl-
gemizdeki  ilk ve  önemli Gıda OSB’lerin-
den biri olacak ve hem şehrimizin hem de 
bölgemizin tarımdaki üretim kapasitesini 
çok daha güçlendirecek. Yapacağımız ça-
lışmalar ve girişimlerle Akyazı Gıda  OSB’de 
sanayimizi hava kirliliğinden uzak, modern 

Akyazı Gıda OSB’nin Sakarya  ve  bölgedeki yatırımcılar için önemli 
imkânlar sunacağını  ifade eden Akyazı Ticaret ve  Sanayi Odası 
Yönetim Kurulu Başkan Z. Şinasi  Bayraktar yapılacak yatırımlarla 
bölgenin sanayide, ihracatta ve tarımda daha da güçleneceğini ve 
istihdamın büyük oranda artacağını dile getirdi.

teknoloji ile buluşturarak tüm sektörlere 
yeni bir soluk getirmeyi hedefliyoruz” şek-
linde konuştu.

“Bölgedeki ilk Gıda OSB olacak”
Akyazı Gıda Organize Sanayi Bölgesi’nin 

yapısı, başlanan arsa tahsis işlemleri ve OS-
B’nin önemini artıran unsurlar hakkında da 
bilgi veren  Z. Şinasi Bayraktar, OSB’de arsa 
tahsisi yapılan 1. etap alanın yaklaşık 2 bin 
500 dönüm olduğunu kaydetti. Henüz par-
selasyonu yapılmayan bir alanın da gerek 
görülmesi halinde  gelecek parsel taleple-
rine göre değerlendirileceğini ifade eden 
Bayraktar, Akyazı Gıda  Organize Sanayi 
Bölgesi’nin yaklaşık 25 bin kişiye istihdam 
sağlayacağına dikkati çekti. Akyazı OSB’nin, 
bölgede kurulacak olan  ilk  Gıda Organi-
ze Sanayi Bölgesi olacağına dikkat çeken 
Bayraktar, “OSB genişleme sahası ile birlikte 
büyütülme imkânına sahiptir. Bu noktada 
büyük önem taşıyan bir başka konu da 
OSB’nin ulaşımda sunduğu avantajlardır” 
ifadelerini kullandı.

Konumu itibariyle bir cazibe merkezi
Akyazı Gıda  OSB’nin, Kuzey Marmara 

Otoyolunun dibinde  olması ve Karasu Li-
manına olan yakınlığı ile adeta biz cazibe 
merkezi olduğunu belirten Bayraktar, “Bu 
vesile ile İlçemize ve bölgemize yatırımda 
bulunmak isteyen girişimcilerimizi bekliyor 
Akyazı Ticaret ve Sanayi Odası olarak her 
zaman yatırımcıya yardımcı olacağımızı  ifa-
de ederiz’’ diye konuştu. Ön talep formunu 
doldurduktan sonra akyazitso@tobb.org.
tr adresine pdf yada word formatında gön-
derip 0264 418 84 85 numaralı telefona bil-
gi verebilir yada gerekli bilgiyi alabilirsiniz.

Akyazı TSO Başkanı 
Bayraktar'dan Akyazı Gıda 
OSB’ye yatırım çağrısı
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S amsun Ticaret ve Sanayi Odası’nın 
Haziran ayı Meclis Toplantısı, Meclis 
Başkanı Haluk Akyüz başkanlığında 

gerçekleştirildi. Toplantıda söz alan Sam-
sun TSO Yönetim Kurulu Başkanı Salih Zeki 
Murzioğlu, iki toplantı arasında yürüttükleri 
faaliyetler ve çalışmalar hakkında Meclis 
Üyelerini bilgilendirdi. Sözlerine geçtiğimiz 
günlerde Ankara’da gerçekleştirilen Türkiye 
Odalar ve Borsalar Birliği’nin 79’uncu Genel 
Kurulu’na değinerek başlayan Murzioğlu, 
“TOBB Başkanımız Sayın Rifat Hisarcıklıoğ-
lu’nun teveccühleriyle ilk kez 2013 yılında 
TOBB yönetiminde yönetim kurulu üyesi 
görev almıştım. Akabinde 2018 yılında 
gerçekleştirilen seçimlerde Başkan Yar-
dımcısı oldum. Sizlerin desteği ve Sayın 
Başkanımızın teveccühleriyle bu dönemde 
de Başkan Yardımcılığı görevime devam 
ediyorum. Ülkemiz özel sektörünü ulusal 
ve uluslararası platformda başarıyla temsil 
eden ve yön veren çatı kuruluşumuzda, 
böylesi önemli bir oluşumda şahsıma gö-
rev verilmiş olması büyük bir onurdur. Bu 
güvene layık olmaya, bu görevi layığıyla 
icra etmek adına elimden gelen gayreti 
göstereceğim” dedi.

İhracatta Türkiye’nin ilk bin firması
arasına Samsun, bu yıl ise 10
firma ile adını yazdırdı

Tüm Oda ve Borsaların uzlaşmasıyla tek 
listeyle yapılan çok güzel bir seçim atmos-
feri yaşandığından söz eden Salih Zeki Mur-
zioğlu, Genel Kurul delegelerinin desteği 
neticesinde mevcut Başkan M. Rifat Hisar-
cıkloğlu ile birlikte görev yapacak Yönetim 
Kurulunun yeniden seçildiğini, şüphesiz 
bunda birlik ve beraberlik anlayışının etkisi-
nin çok büyük olduğunu dile getirdi. “Bizim 
derdimiz kentimizin, bölgemizin, ülkemizin 
gelişmesi ve kalkınmasıdır” diyen Murzioğ-
lu, Samsun’un kalkınması adına gerekenleri 
geçmişte olduğu gibi bugünde dile getir-
meye, en doğru yerlere iletmeye devam 
edeceğini belirterek, bu süreçte şahsına 
verdikleri destek için herkese teşekkürlerini 
iletti. Konuşmasında, 2022 yılında yaptıkları 
ihracat tutarlarına göre Türkiye’nin ilk bin 
firması arasına girmeyi başaran Samsunlu 
10 firmayı Meclis huzurunda kutlayan Baş-
kan Murzioğlu, “Türkiye İhracatçılar Meclisi 
(TİM), 2022 yılında yaptıkları ihracat tu-
tarlarına göre Türkiye’nin ilk bin firmasını 
Haziran ayı içinde açıkladı. Geçen yıl listeye 

9 firma ile giren Samsun, bu yıl ise 10 firma 
ile adını yazdırdı. Sampa Otomotiv, Yeşilyurt 
Demir Çelik Endüstrisi ve Liman İşletmeleri, 
Ulusoy Un Sanayi, Samsun Yurt Savunma 
Sanayi, Borsan Kablo, Sürsan Su Ürünleri, 
Unsan-Un Sanayi, Pakun Üretim Gıda, As 
Çelik Döküm ve listede adını açıklamayan 
bir firmamız var” diye konuştu.

“Bölgeyi yatırıma, üretime ve
istihdama kazandırmak istiyoruz”

Samsun’un 2022 yılında gerçekleştirdi-
ği 1 milyar 317 milyon dolarlık ihracatına 
karşılık bu 10 firmanın toplam 874 milyon 
656 bin dolar ihracat gerçekleştirdiğini ak-
taran Salih Zeki Murzioğlu, Türkiye’nin dev 
firmaları arasında kendilerine yer bulan 
değerli firmaların işverenlerini ve emekçi-
lerini kutladı. Kentin üreten, katma değer 
yaratan tüm firmalarının başarılarının tak-
dire şayan olduğunu söyleyen Murzioğlu, 
“Hepsini gönülden tebrik ediyorum. Sam-
sun Yeni OSB konusunda da büyük bir hız 
kazandık” şeklinde konuştu. Samsun Yeni 
OSB’nin, Tekkeköy sınırları içerisinde 260 
hektar alanda oluşturulan Samsun Limanı-
na 16, havalimanına altı, devlet karayoluna 
bir, demiryoluna 15 ve Lojistik Merkez 
Demir Yolu Yükleme Boşaltma Merkezine 
de iki kilometre mesafede konumlandığını 
anlatan Murzioğlu, altyapı ve tahsis süreç-
lerini eş zamanlı olarak tamamlayarak en 
kısa zamanda bölgeyi yatırıma, üretime 
ve istihdama kazandırmak istediklerini 
kaydetti. 

Yeni OSB’nin Samsun için çok cazip ve 
kıymetli bir sanayi bölgesi olacağının altını 
çizen Murzioğlu, “Yeni OSB’de yer almak 
isteyen yatırımcılarımız Odamıza ya da 
Valiliğe başvuruda bulunabilir. Bu bağlam-
da bilhassa burada üretilen ürünler başta 
olmak üzere liman aracılığıyla ulaşımını 
sağlamak adına Samsun Yeni OSB Limanı 
İşletmeciliği Anonim Şirketi’nin kuruluşu-
nu tamamladık. Camiamıza hayırlı olsun” 
ifadelerini kullandı. Murzioğlu ayrıca, 170 
ülkede 45 milyondan fazla şirketi temsil 
eden dünyanın en büyük iş organizasyonu 
olan Milletlerarası Ticaret Odası’nın (ICC) 
Cenevre’de düzenlenen Genel Kurulu’nda 
Yönetim Kurulu’na seçilen TOBB Başkanı 
M. Rifat Hisarcıklıoğlu’nu tebrik ederek, ba-
şarı dileklerinde bulundu. Meclis, gündem 
maddelerinin görüşülüp karara bağlanma-
sının ardından sona erdi.

Samsun TSO Yönetim Kurulu Başkanı Salih Zeki Murzioğlu, Samsun 
Yeni OSB’nin büyük bir hız kazandığını belirterek, “Burası Samsun 
için çok cazip ve kıymetli bir sanayi bölgesi olacak” dedi.

“Yeni OSB çok cazip “Yeni OSB çok cazip 
ve kıymetli bir sanayi ve kıymetli bir sanayi 
bölgesi olacak”bölgesi olacak”
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Türkiye’nin, tarihi şehirleri, muhteşem 
doğası ve eşsiz kültürü ile dünyanın 
her bölgesinden turistler arasında 

bu kadar popüler olmasının şaşırtıcı ol-
madığını içeren haberde Çanakkale’den;  
bilinen şehirlerle birlikte bu sene en çok 
seyahat edilecek destinasyonlar arasında 
yer alacak gizli mücevher olarak bahsedildi. 
Bulgaristan'dan ve dünyadan en güncel 
ekonomik, ticari, finansal, piyasa ve siyasi 

haberlerin yanı sıra ilgi çekici turistik böl-
geler, kültürel ve tarihi miras merkezleri 
hakkında bilgi sunan mecra, Çanakkale’nin 
bir liman Kenti olduğuna ve doğal güzellik-
lere sahip bir bölgede yer aldığına değindi. 
Kentin, dünya tarihinde çok büyük öneme 
sahip iki savaşa tanık olmasının yanı sıra 
arkeolojik kazı alanlarıyla da öne çıktığı 
belirtilen haberde, UNESCO Dünya Mirası 
Listesi’ne giren Troya ile Alexandria Troas 
Antik Kentleri hakkında bilgi verilerek ziya-
retçilerin, zengin bir kültürel ve tarihi miras 
dokusunda keşif imkânı bulabileceğine 
vurgu yapıldı.

“Her mevsim Çanakkale/Every
Season Canakkale” mottosuyla 
turizm sektörü buluştu

2022 yılında Bulgaristan’ın özellikle 
turizmde Çanakkale için çok önemli bir 
aktör haline geleceğini öngörerek çalışma-
lar yaptıklarını belirten Çanakkale Ticaret 
ve Sanayi Odası Yönetim Kurulu Başkanı 
Selçuk Semizoğlu, Oda olarak son yıllarda 

Bulgaristan’ın Brand 
Media Bulgaria medya 
grubu yayıncılığında 
hizmet veren  ve ülkenin 
önde gelen uzmanlaşmış 
ekonomik medyalarından 
biri olan Economic.bg, 
“Türkiye'de 2023'te Popüler 
Olacak Üç Yeni Destinasyon” 
başlığıyla yayımladığı haberde 
Çanakkale’ye yer verdi.

hedefledikleri Bulgaristan pazarı için sos-
yo-ekonomik, ticari ve turistik ilişkilerin 
gelişmesi için birçok adım attıklarından söz 
etti. Geçen yıl Sofya Ticaret Müşavirliği iş 
birliğinde, “Her Mevsim Çanakkale / Every 
Season Canakkale” mottosuyla bir etkinlik 
düzenlediklerini aktaran Semizoğlu, “Ça-
nakkale ve Sofya turizm sektörü temsilcileri 
arasında son derece verimli ve etkili görüş-
meler yapıldı” dedi.

Turizm sektörü buluşmasının devamın-
da yine iş birliği içinde çok gurur duyulan 
bir projeye imza attıklarını belirten Selçuk 
Semizoğlu, Çanakkale Ticaret ve Sanayi 
Odası olarak, Ulu Önder Gazi Mustafa Ke-
mal Atatürk’ün Ekim 1913 - Ocak 1915 yıl-
ları arasında Sofya Ataşemiliterliği görevi 
sırasında resmî belge ve raporlarını yazdığı, 
‘Çalışma Odasının’ restorasyonunu üstlene-
rek, açılışını gerçekleştirdiklerini ifade etti. 
Semizoğlu, “Ata’mızın askeri dehasını yan-
sıtan anılarıyla dolu odasını yenileyerek bu 
mirasa sahip çıkmanın gururunu yaşıyoruz” 
diye konuştu.

Çanakkale Çanakkale 
TSO’nun turizm TSO’nun turizm 
ilişkileriniilişkilerini
güçlendirme güçlendirme 
çalışmaları çalışmaları 
devam ediyordevam ediyor
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Çanakkale TSO’nun geliştirdiği
ilişkiler Türkiye’ye katkı sağlıyor

Üyelerinin ticari faaliyetlerini artırmayı da görev 
edinerek adımlar attıklarını belirten Selçuk Semi-
zoğlu, üretim ve ihracat yapan üyeleri başta olmak 
üzere, gelişmesine katkı sağlamak istedikleri firma-
lar için Bulgaristan özelinde hedef pazar raporları 
hazırladıklarını, ihracat ve iş birliği geliştirebilmeleri 
için fuar katılımları, iş gezileri, heyetler ve B2B gö-
rüşmeler gerçekleştirdiklerini anlattı. Çanakkale’nin 
ve dolayısıyla Türkiye’nin turistik ve ekonomik geli-
şimine katkı sağlamaya odaklandıklarının altını çizdi.

“Çanakkale’ye katkı sağlayacak
projeler üretmeye her zaman hazırız”

Son yıllarda, 1915 Çanakkale Köprüsü’nün hiz-
mete açılarak ulaşım kolaylığı sağlamaya başla-
masının da etkisiyle Bulgaristan’dan Çanakkale’ye 
gelen turist sayısındaki artış ve gösterdikleri ilgiden 
çalışmalarının meyvelerini verdiğini söyleyen Se-
mizoğlu, “Çanakkale’nin potansiyeli, Türkiye’nin 
turizm başkenti olmaya aday olabilecek kültür, tarih 
ve doğal güzellikleriyle her bütçeye ve her tercihe 
göre seçenek sunabilen bir destinasyon merkezi 
olması Bulgar turistler arasında dilden dile yayılıyor” 
ifadelerini kullandı. Bu bakış açısıyla, Çanakkale’ye 
katkı sağlayacak projeleri üretmeye, üretileni des-
teklemeye her zaman hazır olduklarını belirten 
Semizoğlu, “Turizmi önceliklendirerek çalışmalar 
yürütmeye, elimizden geleni yapmaya da devam 
edeceğiz. Yolda bizimle olan, emek harcayan, bize 
desteklerini esirgemeyen herkese şükranlarımızı 
sunuyoruz” şeklinde konuştu.
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Kadın Girişimcilik Ofisinin açılışını, 
Kütahya Ticaret ve Sanayi Odası, 
(KUTSO) Yönetim Kurulu Başkanı 

Esin Güral Argat yaptı. Yönetim Kurulu Baş-
kanı Esin Güral Argat, açılış konuşmaları-
na, “Ülkemizde kadınların desteklenmesi 
için tüm paydaşların ortak çalışması çok 
önemli. KUTSO olarak göreve geldiğimizde 
Kütahya’da daha fazla kadının işgücüne 
katılmasını ve ekonomik olarak güçlenme-
sini odağımıza alacağımızı söylemiştik. Bu 
doğrultuda yaptığımız çalışmalardan biri 
de bugün birlikte açılışını gerçekleştirdi-
ğimiz Kadın Girişimcilik Ofisi oldu” diyerek 

başladı. Açılışa, Kütahya Ticaret ve Sanayi 
Odası Meclis Divan Üyemiz Kemal Emre 
Olçar, Yönetim Kurulu Başkanı Esin Güral 
Argat ve Yönetim Kurulu Üyeleri, Hava Er 
Eğitim Tugay ve Garnizon Komutanı Hv. 
Tugg. Piyade Tuğgeneral Necati Gündüz, 
Kütahya İl Jandarma Komutanı J. Kd. Alb. 
Murat Kırbaç, Kütahya Dumlupınar Üni-
versitesi Rektör Yardımcısı Prof. Dr. Hasan 
Göçmez, Kütahya Baro Başkanı Av. Edip 
İlkay Sunay, Kütahya İl Özel İdaresi Genel 
Sekreteri Murat Koyak, Kütahya Ticaret İl 
Müdürü İsmail Hakkı Uygun, Kütahya Be-
lediyesi Kadın ve Aile Hizmetleri Müdürü 
Keziban Çolak, Zafer Sanayi ve İş Dünyası 
Federasyonu Başkanı Ali Alper Olgun, TOBB 
Kütahya Kadın Girişimciler Kurulu Üyeleri, 
KÜGİKAD, KÜSAD, KİKDER gibi kadın koo-
peratifleri katıldı.

“Kadınların girişimciliği, yeni ve
yenilikçi çözümleri ortaya çıkarıyor”

Cumhuriyetin 100’üncü yılını kutladığı-
mız bir dönemde kadınlar adına kazanımla-
rı korumanın ve ileri taşımanın çok değerli 
ve önemli olduğunu belirten Esin Güral 
Argat, Kadın Girişimcilik Ofisi ile Kütahya’da 
iş gücüne katılmak isteyen, girişimcilik fikri 

KUTSO’da Kütahya’da kadın 
istihdamı hedefinden 
yola çıkılarak, kadınların iş 
dünyasında aktif rol almaları, 
kendi işlerini kurmaları ve 
ekonomik özgürlüklerini 
kazanarak daha sağlam 
adımlarla yürüyebilmelerine 
öncülük etmek için Kadın 
Girişimcilik Ofisi açıldı.

olan kadınlara danışmanlık verileceğini, 
girişimci kadınları doğru iş kollarına, hibe ve 
desteklere yönlendirerek onlara bu yolcuk-
ta yol arkadaşlığı yapılacağını ifade etti. Ar-
gat, kadınların işgücüne katılımı ve iş dün-
yasında önemli rollerde temsil edilmeleri, 
sosyal hayatta da kadınların güçlenmesine 
ve toplumsal cinsiyet eşitliğinin sağlanma-
sına katkı sağladığını söyledi. Burada yanıl-
gıya düşmemek gerektiğine dikkat çeken 
Argat, kadınları desteklemekle bir hayır işi 
yapmış olmadıklarını, tam tersine bugün 
iş gücünde var olmadıkları için büyük bir 
kayıp olan pek çok iyi fikir ve yeteneğin 
ekonomiye kazandırılmasını amaçladıkla-
rını kaydetti. Bunun, kadın girişimciler için 
olduğu kadar, ülkemizin kalkınması için de 
büyük bir kazanç olduğunun altını çizen 
Argat, “Kadın girişimciler, farklı bakış açıları, 
deneyimleri ve yetenekleriyle iş dünyasına 
önemli katkılar sağlıyor. Çeşitlilik, yaratıcı-
lığı ve inovasyonu teşvik eder. Kadınların 
girişimciliği, yeni ve yenilikçi çözümlerin 
ortaya çıkmasını sağlar. Kadın girişimcilerin 
desteklenmesi ve yeni iş imkanları, istih-
damı arttırırken aynı zamanda ekonomik 
kalkınmaya da katkı sağlıyor. Dolayısıyla 
bir kadın girişimciyi desteklediğimizde sa-

KUTSO’da Kadın KUTSO’da Kadın 
Girişimcilik Ofisi açıldıGirişimcilik Ofisi açıldı
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dece bir kişiyi değil, ekosistem içinde bu 
girişimde çalışan, faydalanan yüzlerce kişiyi 
desteklemiş oluruz” diye konuştu.

“Kadınların güçlenmesi, sürdürülebilir
kalkınmanın da bir parçası”

Kadın Girişimcilik Ofisi’nde desteklen-
miş girişimlerin başarılı olmasının önemli 
olduğuna değinen KUTSO Başkanı Esin 
Güral Argat, başarılı kadınların önemli bir 
rol model olduğunu ve girişimci olmak 
isteyen kadınlara ilham verdiğini, bunun da 
kadınların kendi potansiyellerini gerçekleş-
tirmelerini teşvik ettiğini belirtti. Kadınların 
ekonomik olarak güçlenmesinin, sürdürü-
lebilir kalkınmanın da bir parçası olduğun-
dan söz eden Argat, “Kadınların iş gücüne 
katılımı ve girişimcilik faaliyetleri, yoksul-
lukla mücadelede ve toplumların sosyal 
ve ekonomik açıdan daha sürdürülebilir 
olmasında önemli bir rol oynar” şeklinde 
konuştu. Konuşmasının ardından Kütahya 
Ticaret ve Sanayi Odası Yönetim Kurulu 
Başkanı Esin Güral Argat ve beraberindeki 
protokol Kadın Girişimcilik Ofisi’nin açılışını 
gerçekleştirerek, “Bu yolculukta bizleri yal-
nız bırakmadığınız ve kadın çalışmalarını 
desteklediğiniz için sizlere içtenlikle teşek-
kür ediyorum” dedi.

Kadın Girişimcilik Ofisi kadınları
doğru iş kollarına, faydalı hibe ve
desteklere yönlendirmeyi amaçlıyor

Kadın Girişimcilik Ofisi’nde Kütahya’da-
ki iş gücüne katılmak isteyen, girişimcilik 
fikri olan kadınlara danışmanlık vermek 
ve kadınları doğru iş kollarına, faydalı hibe 

ve desteklere yönlendirmek amaçlanıyor. 
Kadınların işgücüne katılımı ve iş dünya-
sında önemli rollerde temsil edilmeleri, 
sosyal hayatta da kadınların güçlenmesine 
ve toplumsal cinsiyet eşitliğinin sağlan-
masına katkı sağlıyor. Kadın girişimciler, iş 
dünyasına yeni fikirler, yenilikler ve girişim-
ler getirerek ekonomik büyümeyi teşvik 
ediyor. Kadın girişimcilerin işletmeleri, yeni 
iş imkânları yaratıyor, istihdamı artırıyor ve 
ekonomik kalkınmaya katkıda bulunuyor. 
Kadın girişimciliği, toplumsal cinsiyet eşit-
liğinin teşvik edilmesine yardımcı oluyor. 
İş dünyasında kadınların daha fazla temsil 
edilmesi, kadınların güçlenmesini sağlıyor 
ve onlara daha fazla fırsat sunuyor. Bu da, 
toplumdaki cinsiyet eşitsizliğiyle mücade-
leye katkıda bulunuyor. Kadın girişimciler, 
farklı bakış açıları, deneyimler ve becerilerle 
iş dünyasına katkıda bulunuyor. Çeşitlilik, 
yaratıcılığı ve inovasyonu teşvik ediyor ve 
kadınların girişimciliği, yeni ve yenilikçi çö-
zümlerin ortaya çıkmasını sağlıyor. Kendi 
işlerini kurarak başarıya ulaşan kadınlar, 
diğer kadınların da iş dünyasında başarılı 
olabileceklerine dair rol modeller oluyor.

Kadınların ekonomik olarak güçlenme-
si, sürdürülebilir kalkınmanın bir parçasıdır. 
Kadınların iş gücüne katılımı ve girişimcilik 
faaliyetleri, yoksullukla mücadelede ve top-
lumların sosyal ve ekonomik açıdan daha 
sürdürülebilir olmasında önemli bir rol oy-
nuyor. Kadın Girişimcilik Ofisi’nin görevleri 
arasında, kurulduğu ildeki kadın girişimci 
potansiyelinin nicelik ve nitelik bakımından 
geliştirilmesi ve girişimcilik kültürünün ka-
dınlar arasında gelişmesine öncülük etmek, 

kadınlara kişisel gelişim yollarını öğreterek 
kariyer geliştirme fırsatları yaratmak, eği-
timlerin ve kapasite geliştirmenin yanı sıra 
kadın girişimcileri iş kurma ve işlerini başa-
rılı bir şekilde sürdürme sırasında da des-
teklemek, kadın girişimcilerin sivil toplum 
kuruluşlarında, yerel yönetimlerde görev 
almalarını teşvik etmek, il ekonomisinin 
gelişmesine katkıda bulunacak sektörlere 
kadın girişimcileri yönlendirmek ve kadın-
ları bu konularda teşvik etmek yer alıyor. 

Kalifiye meslek kollarında kadınların
yetişmeleri için çalışmalar sürüyor

Kütahya Ticaret ve Sanayi Odası’nın 
2021 yılında hayata geçirdiği “Sanayide 
Kadın Eli” projesinde kadınlara olan fayda-
sı ve geri dönüşleri görülüyor. KUTSO bu 
proje kapsamında kadın kaynakçı, kadın 
operatör gibi kalifiye meslek kollarında ka-
dınlarımızın yetişmeleri için çalışmalarına 
devam ediyor. Aynı zamanda TR33 Bölge-
sinde gerçekleşecek olan kadın girişimciliği 
yarışması düzenlenecek. Bu yarışma ile 
TR33 bölgesindeki girişimci kadınlarımız 
kendilerini ve diğer girişimci kadınları tanı-
ma, yaptıkları işleri görme fırsatı bulacaklar.  
Böyle bir yarışmaya öncülük etmek Kadın 
Girişimcilik Ofisinin aktif olarak faaliyetlerine 
başlamasına imkân veriyor. Kütahya’da iş 
fikri olan, kendisini girişimci adayı olarak 
gören ve nasıl girişimci olunacağı konu-
sunda hibe, teşvik ve desteklere ulaşma 
yollarını öğrenmek isteyen tüm kadınların, 
Kütahya Ticaret ve Sanayi Odası bünye-
sindeki Kadın Girişimcilik Ofisi ile iletişime 
geçmeleri bekleniyor.
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Toplantıda, yönetmeliğin bazı ek-
sikler içerdiği vurgulanırken, tüm 
paydaşların görüş ve önerilerinin 

alındığı bir rapor Bakanlığa verilmek üzere 
imzaya açıldı. MTSO Yönetim Kurulu Baş-
kanı Hakan Sefa Çakır, katma değeri olan 
tarım ve hayvancılık sektörünün verimliliği 
adına Tarım ve Orman Bakanlığı’nın hazırlık 
içinde olduğu ‘Tarımsal Üretimin Planlan-
ması Hakkında Yönetmelik Taslağı’nın, sek-
törün uzun süredir talep ettiği ve beklediği 
bir çalışma olduğunu vurguladı. Mersin 
Ticaret ve Sanayi Odası olarak pandemi-
den bu yana ulusal çapta, geniş katılımlı, 
sektörün her paydaşının temsil edildiği 
‘Üretmezsek, Tükeniriz’ temalı buluşmalar 
gerçekleştirdiklerini anımsatan Çakır, bu 
toplantılarda öne çıkan iki konunun, tarım-
da verimsizlik ve planlamanın olmaması 
olduğunu belirtti. Çakır, “Bakanlığımızın 
sesimize kulak vererek başlattığı mevzuat 
çalışmasını önemsiyoruz. Bu zaten tüm sek-
törün beklentisiydi. Ancak, taslağı Mersin’in 
tüm tarım paydaşlarıyla incelediğimizde 
bazı eksikler olduğunu gördük. Bunun da 
nedeni taslağın hazırlanırken sahanın gö-
rüşlerinin yeterince alınmadığı kanısına 
vardık” diye konuştu.

“Ortak aklı yakalayan bir 
yönetmelik hazırlanana 
kadar bu taslak ertelenmeli”

Merkeziyetçi kararların ne yazık ki reel 
sektörün gerçekleriyle uyuşmadığını dile 
getiren Hakan Sefa Çakır, bu anlamda çiftçi-
lerden üretici birliklerine, meslek odalarından 
akademi dünyasına kadar, sektörün tüm pay-

daşlarının düşünceleri alınmadan alelacele çı-
karılacak bir yönetmeliğin faydadan çok zarar 
getireceğine, sorunlar yaratacağına inandık-
larını aktardı. Bu anlamda Mersin tarım sektör 
temsilcileri olarak tüm paydaşların öneri ve 
düşüncelerinin yansıdığı, ortak aklı yakalayan 
bir yönetmelik hazırlanana kadar bu taslağın 
ertelenmesini beklediklerini bildirdi.

Tarım ve Orman Bakanlığınca görüşe açılan ‘Tarımsal Üretimin Planlanması Hakkında Yönetmelik Taslağı’ 
Mersin tarım paydaşları tarafından Mersin Ticaret ve Sanayi Odası’nda yapılan toplantıda masaya yatırıldı. 

Tarımsal üretim planlaması 
Mersin TSO'da masaya yatırıldı
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Zorlama değil, teşvik ve destek
içeren bir tarım planı bekliyoruz

Toplantıda sektör paydaşları, yönetme-
lik taslağında birçok detay konu olsa da, ek-
sikliklerin bir kaç ana omurgası bulunduğu-
nu kaydederek, şu maddelere dikkat çekti;

1 Yönetmelik taslağında eğimi yüzde 6 
altında olan bölgelerde yeni meyve 
bahçesi tesisine izin verilmemesi Çu-
kurova’da meyvecilik yatırımı yapılama-
yacağı anlamına gelir.

2 Üretim izinleri verecek olan kurulda 
ilgili STK’ların, üretici birliklerinin, ürün 
konseylerinin, tarımsal meteoroloji 
uzmanlarının ve üniversitelerin ilgili 
bölümlerinden temsilcilerin bulunma-
ması çok büyük bir eksikliktir. Ayrıca 
planlamalarda pazarlama ve ihracat 
gibi sektörün diğer ayakları göz ardı 

edilmemelidir. İhracatçı birlikleri işe 
dahil edilmelidir. Bu paydaşlar gerek-
tiğinde davet edilecek paydaşlar değil, 
kurulun olmazsa olmaz katkı koyucu ve 
karar vericileri olmalıdır. 

3 Taslak kesinleştiğinde, bu yönetme-
liğin sahada doğru bir şekilde uygu-
lanabilirliğini görebilmek ve yönet-
meliği geliştirebilmek amacı ile pilot 
il/ilçe ve pilot ürünler belirlenip dar 
kapsamda denemeler yapılması yö-
nünde bir uygulama geliştirilmesi 
yerinde olacaktır.

4 Yeterlik oranı ve arazinin eğim konusu 
tarımsal planlamada tek kriter olamaz. 
TÜİK istatistik verileri ile sahanın gerçek-
leri iyi incelenmelidir. Ülke ihtiyaçlarımız 
düşünülürken sadece nüfusa göre tü-

ketim değil, ihracat ve doğal afetler de 
göz önünde tutulmalıdır.

5 Planlamada ana motivasyon zorlama 
değil, teşvik ve destek mekanizmasının 
tesisi olmalıdır.

6 Tarım envanterimiz net olarak yapılma-
dan etkin planlamada zorluklar yaşana-
caktır.

Toplantıya hangi kurumlar katıldı?
Mersin Ticaret ve Sanayi Odası, 
Tarsus Ticaret ve Sanayi Odası, 
Mut Ticaret ve Sanayi Odası, 
Anamur Ticaret ve Sanayi Odası, 
Silifke Ticaret ve Sanayi Odası, 
Erdemli Ticaret ve Sanayi Odası, 
Mersin Ticaret Borsası, 
Tarsus Ticaret Borsası, 
Erdemli Ziraat Odası, 
Mersin Ziraat Odası, 
Tarsus Ziraat Odası, 
Ziraat Mühendisleri Odası Mersin 
Şubesi 
AKİB-AHBİB, 
Ulusal Turunçgil Konseyi, 
Mersin Yatırımcı İş İnsanları Derneği 
(MERYAD), 
Mersin Yaş Sebze ve Meyve 
Komisyoncular Derneği, 
Akdeniz Yaş Sebze ve Meyve 
İşletmecileri Derneği, 
Akdeniz Su Ürünleri ve Hayvansal 
Mamuller İhracatçılar Birliği, 
Mersin Süs Bitkileri Üreticileri Birliği
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Yüksek teknoloji alanlarında araş-
tırma yapmayı hedefleyen genç 
nesillerin yetiştirilmesi ile ülkemizin 

yerli ve milli teknolojilerle uluslararası reka-
bet gücünün artırılması amacıyla kurulan, 
Gökmen Uzay Havacılık Eğitim Merkezini 
(GUHEM) gezen heyeti, BTSO Yönetim Ku-
rulu Üyeleri Hakan Batmaz, Haşim Kılıç ve 
GUHEM Genel Müdürü Halit Mirahmetoğlu 
karşıladı. Merkezin tanıtımını yapan Mirah-
metoğlu, Türkiye’nin ilk uzay ve havacılık 
merkezi olma niteliğini taşıyan GUHEM 
‘i anlattı. Merkezde bulunan similasyon 
sistemlerini deneyimleyen ziyaretçiler, aynı 
zamanda uzay ve havacılık alanında geç-
mişten günümüze yaşanan gelişmelere şa-
hit oldu. Mirahmetoğlu, tüm vatandaşların 
bu merkezi ziyaret etmelerini istediklerini 
ve özellikle çocukların bu alanda ufuklarını 
açacak bir merkez olduğunu dile getirdi. 
Ziyaret programının devamında, BTSO’nun 
vizyon projelerinden olan, BTSO Mutfak 
Akademi tesisleri gezildi. Yeme-içme ve 
hizmet sektörü için son derece önemli bir 
akademi haline gelen ve sektörün personel 
ihtiyacını karşılayan tesisi gezerek detaylı 
bilgi alındı. Bu alanda yaşanan gelişmeler 
hakkında bilgiler veren, BTSO Yönetim Ku-

Orhangazi Ticaret ve Sanayi Odası Meclis Üyeleri, Meslek Komite Başkanları, Kadın ve Genç Girişimciler 
Kurulu Başkanları ile birlikte BTSO’nun iştiraklerine bir dizi ziyaret gerçekleştirdi.

Orhangazi TSO’dan BTSO Orhangazi TSO’dan BTSO 
iştiraklerine ziyaret iştiraklerine ziyaret 

ODALAR VE BORSALAR
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rulu Üyeleri Haşim Kılıç, Abidin Şakir Özen 
ve Meclis Üyesi Irmak Aslan, yüzde 98 iş 
bulma garantili eğitimler hakkında bilgiler 
aktardı. BTSO Mutfak Akademide eğitim 
alan kursiyerler her alanda ihtiyaç duyulan 
personeller haline geliyor.

Bursa’nın yatırımları ve yapılan
çalışmalar deneyimlendi

Ardından Mesleki Yeterlilik Sınav ve Bel-
gelendirme Merkezi’ne (MESYEB) geçen 
heyete, MESYEB Genel Müdürü Ramazan 
Karakök ve ekibi bir sunum gerçekleştirdi. 
İşletmelerin ihtiyaç duyduğu ve alınması 
zorunlu olan mesleklerde, sınav ve belge-
lendirme hizmeti verdiklerini dile getiren 
Karakök, MESYEB’in Türkiye’de sayılı mer-
kezlerden biri olduğunu belirtti. Bursa Mo-
del Fabrika ve Enerji Verimliliği Merkezi’ne 
geçen yetkililer, enerji verimliliği testlerini 
işletmelerine yaptırmak isteyen üyeleri 
merkeze davet etti. Enerji maliyetlerinin 
yüksek olması ve kayıp kaçak konusunda 
gerekli önlemleri almanın önemini anla-
tan yetkililer, bu merkezde işlem yaptıran 
işletmelerden örnekler vererek, üretim aşa-
malarında maliyetlerinin bu sayede düşürü-
lebildiklerini belirttiler. Ziyaret programının 
devamında Bursa Teknoloji Koordinasyon 

ve Ar-Ge Merkezi (BUTEKOM) Genel Koordi-
natörü Murat Kurtlar ve Bursa Ticaret ve Sa-
nayi Odası Eğitim Vakfı (BUTGEM) Kurumsal 
Tanıtım ve Organizasyon Sorumlusu Enfal 
Yöndeş Çaltı’nın gerçekleştirdiği sunumları 
sonrasında, Bursa’nın önemli merkezi hali-
ne gelen yatırımları ve yapılan çalışmaları 
deneyimlendi.

“BTSO, bölgeye vizyon katan
Odaların en güzel örneği”

Orhangazi TSO Meclis Başkanı Cem 
Kapitan, Orhangazi TSO heyeti olarak bu 
ziyareti yapmalarının asıl nedeninin kurul-
larının bu merkezleri yerinde ziyaret ederek, 
Odaların neler yaptığını bire bir tecrübe 
etmelerini sağlamak olduğunu ifade etti. 
Ülkemizin vizyonuna ve gelişimine katkı 
sunan, kritik alanlardaki ihtiyaçların karşı-
lanması ve gelecek nesillerin vizyonuna 
katkı sağlaması için yapılan bu çalışmaların 
son derece önemli olduğunun altını çizen 
Kapitan, “Odalar ne iş yapar? sorusunun ce-
vabını burada çok net gördük. Odalar böl-
geye vizyon katar. BTSO bunun en önemli 
örneği. Bu sebeple BTSO yönetimi başta 
olmak üzere emeği geçen ve çalışmaların 
yürütülmesini sağlayan tüm çalışanlara 
teşekkürlerimizi iletmek istiyorum” dedi.

Tüm merkezlerin ziyareti esnasında 
misafirperverlikleri ve aktardıkları bilgiler 
için teşekkürlerini ileten Orhangazi TSO 
heyeti, günün anısına hediyelerini takdim 
etti. Günün sonunda ziyaretleri tamamla-
yan Orhangazi TSO heyeti, Bursa’ya vizyon 
katan bu çalışmaların ülkemiz açısında ne 
denli önemli yatırımlar olduğunu yerinde 
görmekten memnuniyet duyduklarını dile 
getirdiler. Ayın konusu, ‘Çek ve Personelin 
İşten Çıkışlarının Hukuki Açıdan Değer-
lendirilmesi’ oldu. Programın sonrasında 
Odaya geçen Meclis Üyeleri Haziran ayı 
Olağan Meclis Toplantısını gerçekleştirdi. 
Meclis toplantısının rutini haline gelen “Ayın 
Konusu” bölümünde ise, Oda avukatı Meh-
met Ateş’in “Ticari Hayatta Çek ve İşverenin 
Personel İle İlgili Haklı Sebeple Fesih Hakkı” 
konusunda sunumu ile devam etti.

Çek kullanımında hukuki açıdan
önemli konulara dikkat çekildi

Tacirlerin, ticari hayatta en çok kul-
landığı ödeme yöntemlerinden biri olan 
çekin kullanımı hakkında bilgiler aktaran 
Mehmet Ateş, yanlış kullanımlara örnek 
vererek, bu konuda dikkatli olmaları hak-
kında uyardı. Çek kullanımında hukuki açı-
dan önemli noktalara dikkat çeken Ateş, 
çekin ciro edilmesi ve karşılıksız çıkan çek-
ler sonucunda yapılması gereken hukuki 
işlemlerden bahsetti. Ayrıca, İş kanunun 
25. Maddesi olan, işverenin haklı nedenle 
derhal fesih hakkı ve sonuçları konusun-
da bilgiler verdi. Sağlık sebepleri, ahlak 
ve iyi niyet kurallarına uymayan haller ve 
benzerleri, zorlayıcı sebepler gibi hallerde 
işverenin personelleri ile ilgili işlem yapabi-
leceklerini dile getirdi. Meclis Üyelerinden 
gelen soruları cevaplayan Ateş, ilerleyen 
zamanlarda tekrar buna benzer bir prog-
ramın planlanabileceğini dile getirdi. İnte-
raktif bir şekilde gerçekleştirilen programın 
ardından toplantı son buldu.



İşverenler ve çalışanlar
iş dünyasının yeni normaline 

farklı bakıyor
EY Work Reimagined Araştırması’nın 2023 versiyonu, iş hayatında çalışanların EY Work Reimagined Araştırması’nın 2023 versiyonu, iş hayatında çalışanların 
çalışma alanı tercihleri, teknolojik ilerlemelere karşı tutumları ve yapay zekâ çalışma alanı tercihleri, teknolojik ilerlemelere karşı tutumları ve yapay zekâ 

teknolojisiyle gelişimlerine nasıl yön verdikleriyle ilgili detayları mercek altına teknolojisiyle gelişimlerine nasıl yön verdikleriyle ilgili detayları mercek altına 
aldı. Araştırma sonuçları, işverenlerin ve çalışanların iş dünyasının bir sonraki aldı. Araştırma sonuçları, işverenlerin ve çalışanların iş dünyasının bir sonraki 

normali konusunda oldukça farklı bakış açılarına sahip olduğunu ortaya koydu.normali konusunda oldukça farklı bakış açılarına sahip olduğunu ortaya koydu.

ÇALIŞMA HAYATI
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U
luslararası danışmanlık şirketi 
EY (Ernst & Young), Work Rei-
magined 2023 Araştırması ile iş 
hayatındaki yeni dengeleri, ça-

lışan deneyimlerini ve çalışma ortamlarını 
iyileştirmek için alınması gereken önlemleri 
analiz ederek bu kapsamda önemli bulgular 
sunuyor. Şirketlerin artık yalnızca pandemi 

salgınının kalıcı sonuçlarıyla hareket etmedi-
ğini gösteren araştırmaya göre; işverenlerin 
karşılaştıkları zorlukları iş gücü alanındaki 
baskıların yanı sıra ekonomik ve jeopolitik 
baskıların perspektifinden gördüğü sonu-
cuna ulaşıyor. Bu durum işverenler için ka-
rarların enflasyona, ekonomik yavaşlamaya 
ve paralelinde zayıflayan piyasa talebine ek 

olarak jeopolitik istikrarsızlığa dayandırılması 
anlamına geliyor. Bununla birlikte, işveren-
lerin yeteneklere erişim ve hibrit çalışma 
modeliyle nasıl üretken kalabilecekleri ko-
nusunda endişeleri devam ediyor. Yeni ye-
teneklerin çekilmesi ve mevcut yeteneklerin 
elde tutulması, işverenler tarafından tanımla-
nan iş gücü riskleri listesinde birinci ve ikinci 
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sıralarda yer alıyor. EY araştırmasına göre; 
çoğu çalışan yüksek enflasyon ve yaşam 
maliyeti ortamında; daha iyi prim, özel pa-
ketler, yüksek refah arzusu ve iş esnekliğinin 
sürekli olduğu bir iş dünyası talep ediyor ve 
bu hedefe ulaşmak için gereken becerilere 
sahip olmaya çalışıyor. İlgili araştırmanın öne 
çıkan bulguları ise şöyle:

Çalışanlar iş hayatında 
esneklik istiyor

İşverenlerin yüzde 57’si daha zorlu bir 
ekonomik ortamın çalışanların yeni iş ara-
ma olasılığını azaltacağına inanıyor.  Geçen 
yıla (yüzde 43) göre biraz daha düşük de 
olsa yine önemli bir oranda çalışanların 
yüzde 34’ü, önümüzdeki 12 ay içinde işle-
rini değiştirmeye istekli olduğunu söylüyor. 
Ücret, çalışanların birincil endişe kaynağı 
olmaya devam ediyor. Ayrıca hem işveren-
ler (yüzde 47) hem de çalışanlar (yüzde 37) 
haftada iki veya üç gün uzaktan çalışmayı 
tercih ediyor. Ancak seçim şansı verildi-
ğinde çalışanların yarısı haftada bir gün-
den fazla ofiste bulunmak istemiyor, yüzde 
34'ü ise tamamen uzaktan çalışmayı tercih 
ediyor. Buna göre, iş dünyasında esneklik 
sağlayan şirketlerin yetenek kazanma ve 
elde tutma olasılığı artıyor.

Çalışanlar, yapay zekânın iş
tanımlarını etkileyeceğini düşünüyor

Hem çalışanların hem de işverenle-
rin üretken yapay zekâ konusunda genel 
olarak ilgili oldukları gözlemleniyor. Yapay 
zekânın üretkenliği ve yeni çalışma yön-
temlerini artıracağına inanan işveren ve 
çalışanların oranı yüzde 33, teknolojinin 
daha esnek çalışmayı mümkün kılmasını 
bekleyenlerin oranı ise yüzde 44 olarak 
karşımıza çıkıyor. Bununla birlikte yapay 
zekânın, iş tanımlarını da etkileyeceği düşü-
nülüyor. Gelecekteki teknolojik sıçramalara 
hazırlıklı olmak ve rekabetçi iş gücü piyasa-
sında konumlarını korumak gibi nedenlerle, 
çalışanların çoğu çalışma becerilerini geliş-
tirmeyi önemsiyor. Bu noktada şirketlerin, 
çalışanlarını bu değişime hazırlamak adına 
çeşitli eğitim ve gelişim fırsatları sunarak iş 
deneyimlerini desteklemesi önem taşıyor. 

Daha iyi bir şirket kültürünün
güvene dayalı, insan merkezli bir 
model ile ilişkili olduğu gözlemleniyor

Çalışanların gereksinimlerini karşılamak, 
çalışma ortamlarını iyileştirmek ve çalışan 
bağlılığını artırmak için gerekli önlemlerin 
alınması büyük önem taşıyor. Bu doğrultu-
da, beklentilerin ve ihtiyaçların neler oldu-
ğunu tespit etmek için çalışanlara yönelik 
anketler yapılması oldukça faydalı olacaktır. 
Buna ek olarak, çalışma ortamlarının kalitesi 
iyileştirildikçe şirket kültürünün ve üretken-
liğin de olumlu yönde etkilendiği görülü-

yor. Çalışanlara anlamlı projeler sunmak da 
çalışan bağlılığını destekleyen etmenlerin 
başında geliyor. Çalışanların yüzde 66'sı 
işlerini daha anlamlı kılan projelerde yer 
almanın memnuniyetlerini artıracağını be-
lirtiyor. Şirketlerin tüm bu faktörleri göz 
önünde bulundurarak modellerini yeniden 
şekillendirmeleri, daha iyi bir şirket kültürü 
geliştirilmesine katkı sağlayacaktır.

Araştırma, çalışanların ihtiyaçlarına
odaklanan çözümler gerektiğine 
işaret ediyor

EY Türkiye Danışmanlık Hizmetleri 
Bölüm Başkanı ve Şirket Ortağı Gökhan 
Gümüşlü, EY araştırmasının iş dünyasında 
yeni dönemde atılması gereken adımlar 
için yol gösterdiğini, başka bir ifadeyle iş 
dünyasının "bir sonraki normali" için yeni 
ortaya çıkan ufuk çizgisini ortaya koyduğu-
nu dile getirdi. Araştırma sonuçlarına göre 
“bir sonraki normal”, hem işverenlerin hem 
de çalışanların karşı karşıya olduğu iç ve dış 
baskılarla şekilleniyor. “Araştırma; çalışanla-
rın iş-yaşam dengelerini önemsediklerini ve 
beklentilerini kavrayarak kuruluşların, etkin 
bir strateji belirlemeleri gerektiğini ortaya 
koyuyor” diyen Gümüşlü, bu kapsamda 
yeniden tasarlanan çalışma stratejilerinin, 
esnek ve sürdürülebilir bir iş gücü yapısını 
teşvik ettiğini belirtti. Aynı zamanda, tekno-
lojiyi ve yapay zekâyı iş süreçlerine entegre 
edip verimliliği artırarak çalışanlara daha 
iyi bir çalışma deneyimi sunulabileceğinin 
düşünüldüğünü söyleyen Gümüşlü, “Bun-
ların tümü, insan merkezli bir modelde 
çalışanların ihtiyaçlarına ve deneyimlerine 
derinlemesine odaklanan çözümler gerek-
tiğine işaret ediyor” ifadelerini kullandı.



Türkiye’deki çalışanlar, 
dijital becerilerini 
geliştirdikleri 
takdirde gelirlerinin %35 
artabileceğine inanıyor
Yeni Kaspersky anketine göre, Orta Doğu, Türkiye ve Afrika bölgesindeki 
çalışanların yarısından fazlası bilgisayar ve diğer dijital cihazlar üzerinde 
çalışırken dijital becerilerin eksikliğini hissediyor. Çalışanlar, daha yüksek dijital 
becerilere sahip olmaları halinde ortalama yüzde 41 daha fazla kazanacaklarını 
düşünüyor. Türkiye için bu oran yüzde 35 olarak öne çıkıyor.

DİJİTAL BECERİ
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Ç alışanlar yeni dijital beceriler edin-
menin ve mevcut becerilerini 
geliştirmenin öneminin farkında. 
Orta Doğu, Türkiye ve Afrika böl-

gesinde genel olarak çalışanların yüzde 
79'u ücretli veya ücretsiz dijital okuryazarlık 
eğitimlerini kendi başlarına almaya çalışı-
yor. Anket sonuçlarına göre Türkiye'de bu 
oran yüzde 81 düzeyinde. Dijital becerilerin 
eksikliği sadece kişinin kariyerini sekteye 
uğratıp ek gelirden mahrum bırakmakla 
kalmıyor, aynı zamanda istihdam edildiği 
kurumun siber güvenliği için de ciddi riskler 
oluşturuyor. 'İnsan güvenlik duvarı' siber 
olaylara karşı en önemli savunmalardan 
birini simgeliyor. Çünkü çalışanlar kimlik 
avı bağlantısını açabiliyor, kurumsal cihaza 
fidye yazılımı indirebiliyor ve tüm bunlar şir-
kette mali kayba ve itibar kayıplarına neden 
oluyor. Bu nedenle üst düzey yöneticiler-
den stajyerlere kadar her seviyedeki çalışan 
uygun BT ve siber güvenlik eğitimi almalı.

Çalışanların dijital becerilerini
geliştirmelerine yardımcı 
olmak için öneriler

Kaspersky Türkiye Genel Müdürü İlkem 
Özar, günümüzde dijital becerilerin kari-

yer gelişiminin temelini oluşturduğundan 
söz etti. İşverenlerin bireysel becerilerin 
geliştirilmesiyle kurumsal siber güvenlik 
arasındaki sinerjiyi unutmaması gerektiğini 
söyleyen Özar, şirketlerin, çalışanları için 
BT ve siber güvenlik eğitimlerine yatırım 
yaptıklarında yalnızca çalışanlarının refahını 
önemseyen işverenler olarak itibarlarını 
artırmakla kalmayacağını, aynı zamanda 
kurumsal altyapının siber güvenliğinin art-
masına da katkıda bulunduklarını ifade etti. 
Kaspersky Automated Security Awareness 
Platform gibi özel çözümlerin, her iki hede-
fe de etkili bir şekilde ulaşılmasına yardımcı 
olduğunu dile getirdi. Kaspersky uzmanları, 
çalışanların dijital becerilerini geliştirmele-
rine yardımcı olmak için şunları öneriyor;
• İşiniz için en çok hangi dijital becerilere 

ihtiyaç duyulduğunu anlamak adına 
düzenli kontroller yapın.

• Çalışanların becerilerini geliştirebilme-
leri için siber okuryazarlık kursları ve 
eğitimleri düzenleyin. Çalışanları siber 
güvenlikle ilgili konularda eğitmeye 
yardımcı olacak çevrimiçi öğrenme 
aracı Kaspersky Automated Security 
Awareness Platform kullanın.

• Çalışanların kimlik avı, dolandırıcılık, fid-
ye yazılımı saldırıları gibi gündemdeki 
siber tehditleri ve bunları nasıl fark edip 
önleyeceklerini bildiklerinden emin 
olun.



PLASTİK SEKTÖRÜ 2023 
YILINDA DA BÜYÜDÜ

2023 yılının gerek ülkemize özgü sorunlar gerek ticareti zorlaştıran 2023 yılının gerek ülkemize özgü sorunlar gerek ticareti zorlaştıran 
bölgesel gelişmeler sebebiyle bir hayli zorlu geçtiğini dile getiren Plastik bölgesel gelişmeler sebebiyle bir hayli zorlu geçtiğini dile getiren Plastik 

Sanayicileri Federasyonu (PLASFED) Yönetim Kurulu Başkanı Ömer Sanayicileri Federasyonu (PLASFED) Yönetim Kurulu Başkanı Ömer 
Karadeniz, “Tüm bu olumsuz gelişmelere rağmen plastik sektörümüzün Karadeniz, “Tüm bu olumsuz gelişmelere rağmen plastik sektörümüzün 

miktar bazında ihracatını artırdığı gibi toplam üretimde de yılı büyümeyle miktar bazında ihracatını artırdığı gibi toplam üretimde de yılı büyümeyle 
kapattığını görüyoruz” dedi.kapattığını görüyoruz” dedi.

PLASTİK SANAYİ
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P
lastik sektörünün 2023 yılını 
hem ihracatta hem üretim-
de artışla kapattığını belirten 
Ömer Karadeniz, 2023 yılında 

çok sayıda insanın hayatını ve malını kay-
betmesine neden olan ve ülkemizi yasa 
boğan depremler, ihracat pazarlarındaki 
talep daralması, seçim süreci, bölgesel 
çatışmalar ve finansmana erişimdeki zor-
luklar gibi çeşitli olumsuz faktörlerin etki-
siyle plastik sektörünün performansının 
yavaşladığını ifade etti. İlk üç çeyrekte 
yalnızca yüzde 2.5 oranında büyüyen 
sektörün, son çeyrekte ise sevindirici 
bir performans sergileyerek yılı yüzde 5 
civarında bir büyümeyle tamamladığını 
belirten Karadeniz, Türkiye'nin dış ilişki-

lerde doğru konumlanması sayesinde, coğrafyamızda yaşanan bölgesel 
çatışmaların ülke ticaretimizi olumsuz etkilemediğini gözlemlediklerini 
dile getirdi. Hatta geleneksel ihracat pazarlarımızdaki talep daralmasına 
bağlı ihracat kayıplarımızın, bu doğru konumlanma sayesinde gelişen 
yeni pazarlara açılmamız sayesinde telafi edildiğini belirten Karadeniz, 
bu gelişmelerle birlikte, plastik ihracatının yılsonu itibariyle yaklaşık 
yüzde 2’lik artışla 4.6 milyon tona yükseldiği bilgisini verdi.

Katma değerli üretimin anahtarı nitelikli işgücü
Küresel piyasalarda plastik hammadde fiyatlarında yaşanan düşüşün, 

ihracatın değer bazında gerilemesine neden olduğunu söyleyen Ömer 
Karadeniz, ihracatın değer bazında yılı yaklaşık yüzde 7 civarında bir ka-
yıpla tamamladığını ifade etti. Plastik sektörünün, otomotiv başta olmak 
üzere 30’dan fazla sektöre ara girdi sağladığına dikkat çeken Karadeniz, 
“Bu nedenle, ihracatının önemli bir bölümü dolaylı olarak gerçekleşiyor. 
Hesaplamalarımıza göre, dolaylı ihracatı da dikkate alarak plastik sektö-
rünün 2023 yılı ihracatının yaklaşık olarak 16 milyar dolar seviyesinde 
gerçekleştiğini söyleyebiliriz” şeklinde konuştu. Yüksek katma değerli 
üretim için sektörün üretim kompozisyonunda değişikliğe gidilmesi 
gerektiğini ifade eden Karadeniz, sektörün yıllardır süre gelen en başat 
sorunlarından birinin düşük katma değerli üretim yapmaları olduğunu 
dile getirdi. Karadeniz, yüksek katma değerli üretime geçmek adına 
sürekli hedefler konuluyor olsa da üretim kompozisyonunu değiştirmek 
için en önemli ihtiyaç olan nitelikli insan kaynağına erişimin çok kısıtlı 
olduğunu göz ardı etmemek gerektiğinin altını çizdi. 

“Ülke olarak verimliliğimizi artırmak için 
kaynaklarımızı eğitime aktarmalıyız”

“Eğer ülke olarak verimliliği artıracaksak kaynaklarımızı mutlaka 
eğitime aktarmamız gerekiyor” diyen Ömer Karadeniz, öte yandan, son 
yıllarda önemi hızla artan bir diğer önemli sorunun ise yaşanmakta 
olan finansman darboğazı olduğunu belirtti. Bu dönemde finans kuru-
luşlarının vadeleri kıstığını ve finansmana erişimin giderek zorlaştığını 
söyleyen Karadeniz, “Firmalar işletme sermayesi bulmakta dahi güçlük 
çekerken yatırım planları öteleniyor ve buna bağlı olarak ülkemiz dış 
ticaretteki rakiplerine pozisyon kaybediyor. İmalat sanayimizin büyüme 
potansiyelini gerçekleştirebilmesi adına finansmana erişim imkânlarının 
geliştirilmesi gerekiyor” diye konuştu.



YAPAY ZEKA, BİLİM, TEKNOLOJİ VE GELECEĞİN 
SINIRLARINI YENİDEN ŞEKİLLENDİRİYOR

Liv Hospital Beyin ve Sinir Cerrahisi, Doç. Dr. Abuzer Güngör yapay zekâ ve beyin Liv Hospital Beyin ve Sinir Cerrahisi, Doç. Dr. Abuzer Güngör yapay zekâ ve beyin 
cerrahisi ilişkisini anlattı. Güngör, yapay zekânın, ameliyatları daha güvenli ve cerrahisi ilişkisini anlattı. Güngör, yapay zekânın, ameliyatları daha güvenli ve 

etkili hale getirme potansiyeli ile beyin cerrahisini dönüştürme yeteneğine sahip etkili hale getirme potansiyeli ile beyin cerrahisini dönüştürme yeteneğine sahip 
olduğunu dile getirdi.olduğunu dile getirdi.

YAPAY ZEKA
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Y
apay zekânın, insan beyninin 
karmaşık işlevlerini taklit etmek 
ve bazı durumlarda aşmak için 
öğrenme, mantık, problem çöz-

me, algı ve dil gibi yetenekler geliştiren 
bilgisayar sistemlerini tanımladığını söyle-
yen Doç. Dr. Abuzer Güngör, yapay zekâ ve 
insan beyni karşılaştırılırken, bu iki sistemin 
ne kadar benzer ve ne kadar farklı olduğu-
nu görmek gerektiğine dikkat çekti. İnsan 
beyninin, sinir hücrelerinden (nöronlar) 
oluşan karmaşık bir ağ olduğunu ve bilgiyi, 
elektriksel ve kimyasal sinyallerle işleyerek 
iletişim kurduğunu anlatan Güngör, insan 
beyninin 100 milyardan fazla nöronu ol-
duğunu belirterek, “Bu nöronların her biri, 
birden fazla başka nöronla bağlantılar (si-
napslar) kurar. Bu eşsiz ağ, insanlara karma-
şık düşünme, öğrenme, hafıza ve duygusal 
yetenekleri sağlar” dedi. Öte yandan, yapay 
zekanın, özellikle derin öğrenme algorit-
maları, beyindeki sinir ağlarını taklit ettiğini 
kaydeden Güngör, yapay sinir ağlarının, 
giriş ve çıktı arasında bir dizi hesaplama 
yaparak bir dizi 'katman' üzerinden bilgiyi 
işlediğini ancak, bu sistemlerin insan bey-
ninden belirgin farkları olduğundan söz 
etti. Örnek olarak, yapay zekanın "öğrenme" 
yeteneğinin genellikle belirli bir görevi veya 
dizi görevi optimize etmeye dayandığını 
söyleyen Güngör, genellikle bir insanın 
yaşam boyu öğrenme ve uyum sağlama 
yeteneği ile kıyaslanamayacağını belirtti.

Beyin cerrahisini dönüştürme 
yeteneğine sahip 

Yapay zeka ve beyin cerrahisi arasındaki 
ilişkinin ise daha da ilginç olduğuna dikkat 
çeken Doç. Dr. Abuzer Güngör, yapay zeka-
nın, ameliyatları daha güvenli ve etkili hale 
getirme potansiyeli ile beyin cerrahisini 
dönüştürme yeteneğine sahip olduğunu 
dile getirdi. Örneğin, Manyetik Rezonans 
Görüntüleme ve Bilgisayarlı Tomografi ta-
ramalarını analiz ederek ve ameliyat öncesi 
planlamada yardımcı olabilecek karmaşık 
3D modeller oluşturarak, cerrahların daha 
hassas müdahaleler yapmasına yardımcı 
olabileceğini anlattı. Ayrıca, bir hastanın 
beyin fonksiyonlarını daha iyi anlamak ve 
nörolojik hastalıkların tedavisini geliştirmek 
için geniş veri setlerini analiz etme yeteneği 
sunduğunu belirtti.

Beyin fonksiyonunu
anlama konusunda yardımcı

İlginç bir şekilde, yapay zekâ ve nöro-
bilim arasındaki bu etkileşimin, her iki alanı 
da ilerlettiğini ifade eden Abuzer Güngör, 
yapay zekâ modellerinin beyin fonksiyo-
nunu anlama çabalarını şekillendirdiğini ve 
desteklediğini, öte yandan nörobilimdeki 
keşiflerin, daha etkili yapay zekâ sistemleri 
tasarlamaya yardımcı olduğunu dile getirdi. 
Örnek olarak, beyindeki öğrenme ve hafıza 
mekanizmalarını daha iyi anlamanın, yapay 
zekânın daha karmaşık görevleri öğrenme-

sine ve genelleştirmesine yardımcı olabildi-
ğini söyleyen Güngör, “Ancak, bu etkileşim 
aynı zamanda etik ve toplumsal sorunları 
da beraberinde getiriyor. Beyin-bilgisayar 
ara yüzleri ve nörolojik bozuklukların teda-
visi için yapay zekânın kullanılması, özellikle 
kişisel verilerin ve mahremiyetin korunması 
konusunda yeni sorunları ortaya çıkarabilir” 
değerlendirmesinde bulundu.

İnsan zekâsını daha iyi anlama ve
taklit etme yeteneğini artırıyor

Yapay zekâ ve nörobilim arasındaki bu 
etkileşimin, insan zekâsını daha iyi anlama 
ve taklit etme yeteneğini artıracağını dile 
getiren Abuzer Güngör, toplumun çeşitli 
yönlerini; sağlık hizmetlerinden eğitime, 
iş dünyasından kişisel yaşama kadar derin-
den etkileyeceğinin altını çizdi. Ancak, bu 
gelişmelerin getirdiği fırsatları tam olarak 
değerlendirebilmek ve olası risklerini yö-
netebilmek için, bu teknolojik ilerlemeleri 
yönlendiren ve etkileyen etik ve toplumsal 
konuları dikkatle düşünmek ve tartışmak 
gerektiğini vurguladı. Güngör, yapay zekâ 
ve beyin araştırmalarının hızla ilerlediği bu 
çağda, bu konuları dikkatle ele almak ve iyi 
bir denge kurmanın büyük önem taşıdığını 
ifade etti.

Hassas hareketler yapılabilmesini sağlayarak 
beyin cerrahisinin geleceğini şekillendiriyor

R obotik cerrahiye gelince ise, yapay zekânın getireceği 
katkıların çığır açıcı olabileceğini vurgulayan Abuzer 

Güngör, robotik cerrahi sistemlerin, insan elinin erişemediği 
veya yapamayacağı hassas hareketleri yapabilme yeteneğiyle, 
beyin cerrahisinin geleceğini şekillendirdiğini aktardı. Yapay 
zekânın, burada birkaç şekilde devreye girdiğinden söz eden 
Güngör, öncelikle yapay zekânın, robotik cerrahi sistemlerin 
anatomi ve cerrahi prosedürler konusunda daha fazla bilgi 
sahibi olmasını sağladığını belirtti. İkincil olarak, yapay zekânın 
bir diğer yararının ise, cerrahın elindeki tremorları (istemsiz 
hareketleri) filtreleyebilmesi ve böylece robotun çok daha 
istikrarlı ve hassas hareketler yapabilmesi olduğunu anlatan 
Güngör, son olarak, yapay zekânın, ameliyat sırasında gerçek 
zamanlı karar verme ve adaptasyon sağlayabildiğini söyledi.



HARCAMA YAPMADAN ÖNCE KENDİNİZE 
BUNU SORUN: İSTEK Mİ İHTİYAÇ MI?

Finansal okuryazarlık konusunda gençlere önerilerde bulunan Finansal Finansal okuryazarlık konusunda gençlere önerilerde bulunan Finansal 
Okuryazarlık ve Erişim Derneği Başkanı Zekeriya Öztürk, harcama yapmadan önce Okuryazarlık ve Erişim Derneği Başkanı Zekeriya Öztürk, harcama yapmadan önce 
“İstek mi ihtiyaç mı?” sorusunu kendilerine sormalarını önererek, “Bütçe yapmayı, “İstek mi ihtiyaç mı?” sorusunu kendilerine sormalarını önererek, “Bütçe yapmayı, 

birikim yapmayı, birikimi yatırıma yönlendirmeyi, tasarruf etmeyi ve sabırlı birikim yapmayı, birikimi yatırıma yönlendirmeyi, tasarruf etmeyi ve sabırlı 
olmayı hiç unutmayın” dedi. olmayı hiç unutmayın” dedi. 

BİREYSEL BİRİKİM
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T
üm ekonomik zorluklara kar-
şın tüketim çılgınlığı özellikle 
gençler arasında hız kesmeden 
devam ediyor. Araştırmalara 

göre, her iki gençten biri para harcama 
ve para yönetiminde iyi olduğunu dü-
şünüyor ancak gençlerin yüzde 83’ünün 
harcama planı yapma alışkanlığı bulun-
muyor. Finansal Okuryazarlık ve Erişim 
Derneği (FODER) Başkanı Zekeriya Öz-
türk, 10 yıldır FODER kurumsal üyesi 
olan Yeditepe Üniversitesi’nde gerçek-
leştirilen Finansal Okuryazarlık Semi-
neri’nde, Türkiye ve dünyanın finansal 
okuryazarlık durumuna ilişkin bilgiler 
verdi. Öğrencilerin yoğun olarak ilgi 
gösterdiği seminerde Öztürk, gençle-
re önemli önerilerde bulundu. Dünya 
Bankası’nın verilerine göre, dünyada 
2011 yılında kişisel hesap sahipliği oranı 
yüzde 51 iken bu oranın 2021’de yüzde 
76’ya yükseldiğini belirten Öztürk, Tür-
kiye’de hesap sahipliği oranının yüzde 
74 olmasına karşın kadınlarda bu oranın 
yüzde 63 olduğuna dikkat çekti. Bir özel 
bankanın Türkiye’nin Tasarruf Eğilimleri 
Araştırması’yla ilgili de bilgi veren Ze-
keriya Öztürk, “Araştırmanın II. Çeyrek 
Raporu’na göre 2023 yılında tasarruf 
yapanların oranı 2019’da yüzde 14 civa-
rındayken 2023 yılında bu oran yüzde 
25’e çıktı. Buna göre Türkiye’de 2023 yı-
lında her 4 kişiden biri tasarruf yapmaya 
başladı” dedi. 

“Bilgi davranışa dönüşmeli”
2018 yılında Bankalararası Kart Mer-

kezi’nin gençlerin finansal tutum ve dav-
ranışlarına ilişkin bir araştırma yaptığını 
anımsatan Zekeriya Öztürk, bu araştır-

maya göre; gençlerin finansal kavramları 
bilme düzeyinin yüzde 50’nin altında, 
finansal okuryazarlık oranının yüzde 64, 
her dört gençten birinin banka hesabı 
olduğunu ve her iki gençten birinin para 
harcama ve para yönetiminde iyi oldu-
ğunu düşündüğünü ifade etti. Ancak 
gençlerin yüzde 83’ünün harcama planı 
yapma alışkanlığına sahip olmadığını 
söyleyen Öztürk, “Finansal okuryazarlık 
kişinin para kullanma konusunda bilgi 
edinmesi, bu bilgiyle değerlendirme 
yapması ve etkili karar vermesi yetkin-
liğidir. Finansal bilgi ve değerlendirme 
davranışa dönüşmüyorsa etkili olmaz” 
diye konuştu.

“Hayal ve hedef arasındaki 
tek fark planlama”

“Harcama hızlı olurken birikim za-
man alır” ifadelerini kullanan Zekeriya 
Öztürk, şunları kaydetti: “Hedefinize 
ulaşmak için kendiniz ve geleceğinizle 
ilgili bir planınız olsun. Hedef ve hayal 
arasındaki tek fark planlamadır. Finansal 
davranış, bireyin finansal tutumunu 
eyleme geçirecek alışkanlıklar edin-
mesidir. Bu alışkanlıkları da, gelir-gider 
takibi, borç yönetimi, örneğin kredi 
kartının son ödeme tarihinin takibi, 
alışverişlerde fiyat kontrolü, yatırım var 
ise getirisi ve risk takibi, bireysel emek-
lilik için yatırım şeklinde özetleyebiliriz.” 
Gençlerin harcama yapmadan önce 
“İstek mi ihtiyaç mı?” sorusunu kendi-
lerine sormaları gerektiğine işaret eden 
Öztürk, şöyle konuştu: “Bütçe yapmayı, 
birikim yapmayı, birikimi yatırıma yön-
lendirmeyi, tasarruf etmeyi ve sabırlı 
olmayı hiç unutmayın.”



TOBB ETÜ MED
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“OEM, yüksek lisans kabulü 
almamda oldukça etkili oldu”

TOBB ETÜ Mezunlar Derneği röportajlar 
köşesinin Temmuz ayı konuğu, Psikoloji 
Bölümü 2023 mezunu Behiç Buğra Biber. TOBB 
ETÜ’yü tercih etme sebebinin uzun dönemli 
staj imkânları, akademik kadrosu ve yurt 
imkânları olduğunu söyleyen Biber, “OEM ile 
rol aldığım araştırma projeleri ve bunlardan 
çıkan ürünler yüksek lisans kabulü almamda 
oldukça etkili oldu” dedi.

B ehiç Buğra Biber, uzun dönemli staj 
imkânlarının bulunması, akademik 
kadrosu ve yurt imkânlarının TOBB 
ETÜ’yü tercih etmesini sağladığından 

söz etti. TOBB ETÜ’de Psikoloji bölümü çatısı 
altında Algı ve Davranış Dinamikleri Laboratu-
varının (PADLab) kurulmasında ve projelerin 
kurgulanıp yürütülmesinde yer alma şansı yaka-
ladığını anlatan Biber, Üniversitelerarası Sportif 
Salsa Şampiyonasında TOBB ETÜ’yü temsil ederek 
şampiyon olmasının da kendisine sportif alandaki 
disiplinli çalışma kültürünü hayatının her alanına 
uygulamanın önemini öğrettiğinden bahsediyor. 



İlk ortak eğitimimi ODTÜ Çocuk ve Ergen 
Gelişimi Laboratuvarında akademik bir 
projede asistan olarak geçirdiğini aktaran 
Biber, diğer iki ortak eğitimini de TOBB ETÜ 
Psikoloji bölümü Algı ve Davranış Dinamik-
leri Laboratuvarında (PADLab) yaptığını dile 
getirdi. Türk Psikologlar Derneği’nin 21’inci 
Ulusal Psikoloji Kongresinde yaptığı araştır-
mayı sözlü olarak sunma ve bir akademik 
yayında yazar olma fırsatı bulduğundan 
bahseden Biber, bunların yanında öğrenci 
topluluklarında çok aktif rol oynadım hatta 
bir seneyi aşkın bir süre boyunca Eşli Dans-
lar Topluluğu Yönetim Kurulu Başkanlığı 
görevini yerine getirdiğini anlattı. Behiç 
Buğra Biber’in çok yönlü akademik hayatını, 
başarılarla dolu kariyerini ve aktif sosyal 
yaşamını gelin kendisinden dinleyelim:

Bize biraz kendinizden bahsedebi-
lir misiniz?

Amasya’da doğdum ve daha 1 yaşına 
gelmeden ailemin işi nedeniyle Balıke-
sir’e taşındık ve tüm çocukluk ve gençlik 
yıllarımı burada geçirdim. Kendimi sos-
yal ve çalışkan olarak tanımlamayı tercih 
ederim. Bunun nedeni olarak da araştırma 
projelerinde aktif rol alarak geçirdiğim ve 
yüksek onur derecesiyle tamamladığım 
lisans eğitimimi ve lise yıllarımdan itiba-

ren amatör olarak başlayıp profesyonelliğe 
evrilen dans hayatımı gösterebilirim. Sıkı 
çalışma ve bununla beraber hedefe yönelik 
kararlı ve disiplinli hareket etmenin hem 
sosyal hem de akademik başarı için ne ka-
dar önemli özellikler olduğunu yaşayarak 
öğrendim. TOBB ETÜ’de Psikoloji bölümü 
çatısı altında Algı ve Davranış Dinamikleri 
Laboratuvarının (PADLab) kurulmasında ve 
projelerin kurgulanıp yürütülmesinde yer 
alma şansı yakaladım. Çok değerli hocam 
Dr. Didem Kadıhasanoğlu’nun önderliği, 
ben ve benim gibi diğer laboratuvar üye-
lerimize gerektiğinde sorumluluk almayı, 
ekip çalışmasını ve belki de en önemlisi 
hedef belirleme ve bu doğrultuda planlı 
çalışmayı öğretti. Seçmeli bir dersin açıl-
ması ile başlayan serüvenimiz alanında çok 
önemli araştırmalar üreten bir laboratuvar 
haline geldi. Bunların yanında 2022 yılının 
Mart ayında düzenlenen Üniversitelerarası 
Sportif Salsa Şampiyonasında TOBB ETÜ’yü 
temsil ederek şampiyon olmam bana spor-
tif alandaki disiplinli çalışma kültürünü ha-
yatımın her alanına uygulamamın önemini 
öğretti. Beni tanımlayabilecek son şeyden 
bahsedecek olursam, ben fiziksel aktiviteyi 
ve sosyal hayatı oldukça zorlaştırabilecek 
bir hastalıkla yaşıyorum. Tip 1 diyabet has-
talığını hayatımı engelleyici değil de bana 

ben hayatı yaşarken eşlik edecek bir özellik 
olarak gördüm. Bazı zamanlar şampiyona-
daki rakiplerim kadar atletik olamayacağımı 
düşündürdü bazı zamanlar da akranlarım 
kadar aktif bir sosyal hayatım olamayaca-
ğımı düşündürdü. Fakat yaşamayı ve çalış-
mayı sevmek bu düşüncelerin üstesinden 
gelmemi ve bu hastalığın beni kısıtlama-
masını sağladı.

TOBB ETÜ’yü tercih etmenizde 
en önemli etkenler neler oldu? TOBB 
ETÜ’deki eğitim yıllarınızla ilgili neler 
paylaşmak istersiniz?

Üniversiteye geçiş sınavında aldığım 
puan ile TOBB ETÜ gibi birçok vakıf üniver-
sitesine tam burslu gitme fırsatını elimde 
tutuyordum. Fakat uzun dönemli staj im-
kânlarının bulunması, akademik kadrosu 
ve yurt imkânları tercihlerimi bu yönde 
yapmamı etkiledi. Eğitimimin son ayları-
na kadar yurtta kaldım ve gerek konumu 
gerekse konforlu oluşu nedeniyle oldukça 
güzel yıllar geçirdim. İlk ortak eğitimimi 
ODTÜ Çocuk ve Ergen Gelişimi Labora-
tuvarında akademik bir projede asistan 
olarak geçirdim. Diğer iki ortak eğitimimi 
de TOBB ETÜ Psikoloji bölümü Algı ve Dav-
ranış Dinamikleri Laboratuvarında (PADLab) 
gerçekleştirdim. Tüm ortak eğitimlerimi 
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araştırma üzerine yapmam zaten üniversi-
tenin başında koymuş olduğum akademik 
kariyer hedeflerime ulaşmamda çok yar-
dımcı oldu. Türk Psikologlar Derneği 21’inci 
Ulusal Psikoloji Kongresinde yaptığımız 
araştırmayı sözlü olarak sunma ve bir aka-
demik yayında yazar olma fırsatı buldum. 
Bunların yanında öğrenci topluluklarında 
çok aktif rol oynadım hatta bir seneyi aşkın 
bir süre boyunca Eşli Danslar Topluluğu 
Yönetim Kurulu Başkanlığı görevini yerine 
getirdim. 2023 Mayıs ayında tamamlanan 
TOBB ETÜ serüvenime dönüp baktığımda 
alacakaranlık gecelerinde ders çalıştığımı 
ve arkadaşlarımla verdiğim uzun kahve 
molalarını hatırlıyorum. Evet çok çalışmak 
gerekiyor dönemler diğer üniversitelere 
göre daha kısa ve yoğun geçiyor ama yeri 
geldiğinde eğlenme fırsatlarını da geri çe-
virmemek gerekiyor. Yıllarımı bu dengeyi 
sağlamaya çalışarak ve oldukça eğlenerek 
geçirdim.

Psikoloji Bölümünü seçmenizin 
özel bir sebebi var mıydı? 

Ben çocuk gelişimi alanında akademis-
yen olan bir babanın çocuğuyum. Kendisi 
hem rol model olarak hem de kendi karar-
larımı almamda cesaretli ve bağımsız olma-
mı teşvik ederek beni araştırmacı olmaya 
ve buna başlamak için psikoloji bölümü 
okumaya sevk etti. İnsan davranışı ve özel-
likle teknolojinin insan doğasına olan etkisi 
daha lise yıllarımda aklımdaki soru işaret-
leriydi. Başta kendimi anlamak ardından 
insan davranışı alanında teknoloji üretmek 
en büyük motivasyonlarımdı.

Ortak Eğitim Model’ini nasıl de-
ğerlendiriyorsunuz? İş hayatınızda 
yaptığınız stajlardan elde ettiğiniz 
tecrübelerden yararlanıyor musunuz? 

Benim için ortak eğitimde yaptıkla-
rım gelecek kariyer adımlarımı oldukça 
etkiledi. İlk olarak gelişim psikolojisi me-
todolojisinin hakim olduğu bir projede 
yaptığım stajım o alanın bana göre olma-
dığını, diğer stajlarımın da bilişsel psikoloji 
ve özellikle görsel algı alanında uzman-
laşmak istediğimi bana fark ettirdi. Sanal 
gerçeklikte görsel algı ve ilişkili davranışı 
araştırmak, bunun için programlama ve 
istatistiksel analiz becerilerimi geliştirmek 
beni oldukça tatmin etti. Kısa dönemli yani 
20 veya 30 iş günü olan bir staj bana yük-

sek lisansta hangi alanda çalışma yapmak 
istediğimin kararını vermemde yardımcı 
olamazdı. Ayrıca rol aldığım araştırma pro-
jeleri ve bunlardan çıkan ürünler yüksek 
lisans kabulü almamda oldukça etkili oldu. 
Bir hoca ile yakından çalışmak o hocanın 
sizin hakkınızda çalışma şekli, düşünce 
yapısı ve ne kadar özverili olduğunuz 
hakkında bilgi sahibi olmasını sağlıyor. 
Bunun sonucunda da lisansüstü veya iş 
başvurularında yazacağı referans mektu-
bunda sizden detaylıca bahsetme fırsatı 
bulunuyor. Bütün bunlar göze alındığında 
ortak eğitim modelini akıllıca kullanan bir 
öğrenci hem gelecek hakkında daha ka-
rarlı hareket edebilir hem de birçok fırsatı 
elde etme şansı yakalayabilir.

Yüksek lisans kabul süreciniz nasıl 
gerçekleşti? Eğitim için yurtdışına git-
mek isteyen TOBB ETÜ öğrencilerine 
verebileceğiniz tavsiyeler nelerdir?

Hangi alanda uzmanlaşacağınıza, ne tür 
bir laboratuvarda ve nasıl bir akademik geç-
mişi olan bir hoca ile çalışacağınıza karar 
vermek bu başvuru aşamasının yarısından 
çoğunu oluşturuyor. Bu kararı vermek için 
de alanınızda yazılmış popüler makale-
leri ve bunların alıntılarını detaylıca ince-
lemelerini arkadaşlarıma tavsiye ederim. 
İngilizce puanı ve güçlü bir niyet mektubu 
yazmak bu işin ölçülebilir ve gereklilik kıs-
mını oluşturuyor ama bunların haricinde 
kararlı hareket etmek ve içsel motivasyonu 
düşürmemek de oldukça önemli. İletişim 

kurmaktan çekinmemenizi ve hem teorik 
hem de pratik alt yapınızı küçümsememe-
niz gerektiğini hatırlatmak isterim.

Yorucu temponuzda kendinize va-
kit ayırabiliyor musunuz?

Tamamen dışa dönük bir insanım diye-
bilirim. Kendime ayırdığım vakit dediğimde 
aklıma arkadaşlarımla vakit geçirmek geli-
yor. Yüksek onur derecesiyle mezun olan 
bir öğrenci olarak hiçbir zaman derslerin 
sosyal hayatımın önüne geçmesine izin 
vermedim. Derslerden başarılı olmak kadar 
sosyalleşmeye ve eğlenmeye ihtiyacımız 
olduğunu düşünüyorum. Bu dengeyi sağ-
lamak hem öğrenciler hem de iş hayatında-
ki insanlar için kolay olmadığını biliyorum 
fakat planlı olmak ve bunun üstüne plana 
sadık olmak hem hayatı kolaylaştırıyor hem 
de keyif almanızı sağlıyor. Benim için dans 
etmek, içinde disiplini de barındıran bir 
sosyallik alanıydı.

TOBB ETÜ Mezunlar Derneği hak-
kındaki düşünceleriniz, beklentileriniz 
nelerdir? 

Mezunlar Derneği’nin okul içindeki öğ-
renci toplulukları ve sosyal etkinliklerde 
daha aktif rol almasını bekliyorum. Bugü-
nün öğrencisi zaten yarın mezun olup bu 
okulun ailesinde kalmak adına mezunlar 
derneğinde yer alacaktır. Bu nedenle öğ-
rencilerin hayatını kolaylaştırma ve eğlence 
anlamında daha fazla etkinlik düzenleme-
lerini isterim. 
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➠	Kozmetik ve Temizlik 
Ürünleri Sanayi Meclisi, 
Kozmetik ürün sektörü 
mevzuat gelişmelerini 
istişare etti

➠	Otomotiv Sanayi 
Meclisi, Revize Bölgesel 
Konvansiyon ve sanayiye 
etkisini değerlendirdi

➠	Perakendecilik 
Meclisi, depozito 
sistemini masaya 
yatırdı

➠	Girişim Sermayesi 
Meclisi, 2023 
yılının ilk dönem 
sektör verilerini 
değerlendirdi

➠	İklimlendirme 
Meclisi, TS 825 
standardının 
mütalaa sürecine 
ilişkin talepleri 
değerlendirdi

Sektör Meclisleri
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SEKTÖRLER

T OBB Yönetim Kurulu Başkan Yar-
dımcısı ve aynı zamanda GS1 Tür-
kiye Vakfı Yönetim Kurulu Başkanı 

Ender Yorgancılar ve TOBB Yönetim Kurulu 
Üyesi Cengiz Günay’ın katılımı ile Meclis 
Başkanı Ahmet Pura başkanlığında yapılan 
toplant, özel sektör ve sivil toplum kuru-
luşlarının üst düzey temsilcilerinin yoğun 
ilgisi ile TOBB İstanbul Hizmet Binasın-
da gerçekleştirildi.   TOBB Yönetim Kurulu 
Üyesi Cengiz Günay; Ender Yorgancılar’a 
katılımları ve sektöre olan destekleri için 
teşekkürlerini ve TOBB Yönetim Kurulu 
Başkan Yardımcılığı görevi için tebriklerini 
ileterek açılış konuşmasına başladı. Gü-

nay, bilgi sistemlerine daha hızlı ve doğ-
ru bilgi aktarılmasını sağlayarak tedarik 
zincir yönetiminde etkinliği ve verimliliği 
artırmayı amaçlayan GS1 sisteminin öne-
mine değinerek konuşmasını sonlandırdı. 
Meclis Başkanı Ahmet Pura ise GS1 Türkiye 
Vakfı’na sektöre olan desteklerinden dolayı 
teşekkürlerini ileterek, konuşmasına baş-
ladı. Sektör için önem arz eden öncelikli 
sorunların çözümü kapsamında GS1 Tür-
kiye Vakfı temsilcilerinin desteğinin çok 
kıymetli olduğunu ifade etti. Pura, Meclis 
Üyeleri’ne de yaptıkları çalışmalardan do-
layı şükranlarını sunarak açılış konuşmasını 
sonlandırdı.

QR kod ile sağlanacak
kolaylıkların altı çizildi

TOBB Yönetim Kurulu Başkan Yardım-
cısı ve GS1 Türkiye Vakfı Yönetim Kurulu 
Başkanı Ender Yorgancılar ise; satın alınan 
malı stoktan düşüren, üretilen malın hangi 
firmadan, hangi depodan geldiğini, içeri-
ğini anlatan, bütün bilgileri kapsayan, veri 
toplanmasını ve toplanan verinin ticari or-
taklarla paylaşılmasını sağlayan GS1 siste-
mini anlatarak konuşmasına başladı. Ürün 
takibi konusunda da kolaylıklar sağlayan 
sistemin barkod, bandrol ve QR kodları 
ile sağlandığını fakat 2027 yılı itibariyle 
sadece QR kodu ile devam edileceğini vur-

Kozmetik ve Temizlik Kozmetik ve Temizlik 
Ürünleri Sanayi Meclisi, Ürünleri Sanayi Meclisi, 
Kozmetik ürün sektörü Kozmetik ürün sektörü 
mevzuat gelişmelerini istişare ettimevzuat gelişmelerini istişare etti

TOBB Türkiye Kozmetik ve Temizlik Ürünleri Sanayi Meclisi Toplantısı, GS1 Türkiye Temsilcilerinin 
katılımıyla İstanbul’da gerçekleştirildi. TOBB Yönetim Kurulu Üyesi Cengiz Günay, tedarik zincir 
yönetiminde etkinliği ve verimliliği artırmayı amaçlayan GS1 sisteminin önemine değindi.
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gulayan Yorgancılar, QR kod ile sağlanacak 
olan kolaylıkların altını çizdi. Konu hakkın-
da Meclis Üyeleri tarafından gelen soruları 
yanıtlayarak konuşmasını sonlandırdı.

Biyosidal ürün ruhsat yenileme
süreçlerindeki son durum ele alındı

Toplantıda Meclis Üyeleri; biyosidal 
ürün ruhsat yenileme süreçlerindeki son 
durumu ele alarak, başta halk sağlığı ol-
mak üzere üretim süreçlerinin devamlığı 
için ruhsat probleminin bir an önce çözü-
me kavuşturulması gerektiğini ifade etti.  
Sektörde önem taşıyan diğer bir konu 
olan Tıbbi Cihazlar mevzuat ve uygulama-
ları hakkında değerlendirmede bulunan 
Meclis Üyeleri; Tıbbi Cihaz Satış, Reklam 
ve Tanıtım Yönetmeliği, Tıbbi Cihaz Yö-

netmeliğinde Değişiklik Yapılmasına Dair 
Yönetmelik ve SGK Geri Ödeme Uygula-
maları hakkındaki sorun ve çözüm önerile-
rini iletti. Kozmetik ürün sektörü mevzuat 
gelişmeleri hakkında değerlendirmede 
bulunan Üyeler, Kozmetik Ürünler Yönet-
meliğinde yapılan değişiklik ile ilgili fikir-
lerini ifade etti. 

Tüketici Değerlendirmeleri
Hakkında Kılavuz Taslağı’na
ilişkin bilgilendirme yapıldı

Ayrıca, Kozmetik Ürünlerin İddiaları-
na İlişkin Kılavuz Sürüm 6.0 hakkındaki 
sorunlar da ele alındı. Bunların yanı sıra; 
Kozmetik Ürünlerin İthalat Denetimi Tebli-
ği Taslağı ve Türkiye İlaç Ve Tıbbi Cihaz Ku-
rumu Hizmet Bedellerinin Belirlenmesi Ve 

Güncellenmesine İlişkin Usul Ve Esaslar 
konularında son durum ile ilgili bilgilen-
dirmeler yapıldı. Sektörde son dönemde 
üzerinde hassasiyetle konuşulan; Kim-
yasalların Kaydı, Değerlendirilmesi, İzni 
ve Kısıtlanması Hakkında Yönetmelik 
hakkında değerlendirme yapılan toplan-
tıda, Meclis Üyeleri tarafından sorunlar 
ve öneriler dile getirildi. Ayrıca, Tüketi-
ci Değerlendirmeleri Hakkında Kılavuz 
Taslağı’na ilişkin bilgilendirme yapılarak, 
sorun ve öneriler ifade edildi. Toplantı, 
Piyasa Gözetim ve Denetim Kurumu-
nun tek çatı altında toplanması hakkında 
yapılanma ve Avrupa Yeşil Mutabakatı 
uyumu konusundaki gelişmeler hak-
kında değerlendirmelerin yapılmasıyla 
sonlandırıldı.

Otomotiv Sanayi Meclisi, Revize Bölgesel 
Konvansiyonu ve sanayiye etkisini değerlendirdi

T OBB Türkiye Otomotiv Sanayi Mec-
lis toplantısı; Meclis Başkanı Cengiz 

Eroldu başkanlığında TOBB Genel Sekre-
ter Yardımcısı Cengiz Delibaş’ın ve kamu 
temsilcilerinin yoğun katılımı ile Ankara’da 
gerçekleştirildi.  

Toplantıda; açılış konuşmalarının 
ardından Meclis Başkan Yardımcısı Öz-
lem Güçlüer tarafından otomotiv sanayi 
Ocak-Haziran 2023 yılı iş sonuçları de-
ğerlendirmesi yapıldı. Güçlüer, 2023 yılı 
Ocak-Haziran döneminde toplam pazarın 
geçen yılın aynı dönemine göre yüzde 
55 artarak 581 bin 109 adet düzeyinde 
gerçekleştiğini, bu dönemde otomobil 
pazarının ise yüzde 55 oranında arttığını 
ve 429 bin 870 adet olarak gerçekleştiğini 
belirtti. Toplantıda; son dönemde devreye 
giren ve taslak olarak sunulan mali düzen-
lemeler, ikinci el ithalatına ilişkin basına 
yansıyan haberler, Atık Pil ve Akümüla-
törlerin Yönetimi Hakkında Yönetmelik 
Taslağı, otomotiv sanayi geri dönüştürül-
müş plastik ihtiyacı, Revize Bölgesel Kon-
vansiyon ve sanayimize etkisi, Türkiye-BK 
STA’sı menşe revizyon ihtiyacı gündem 
maddeleri Meclis Üyeleri tarafından kamu 
temsilcileri ile paylaşıldı.
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SEKTÖRLER

M eclisten Sorumlu TOBB Yöne-
tim Kurulu Üyesi Cengiz Günay, 
Meclisin gündeminde sektörün 

gelişimi için önemli konuların olduğunu 
söyleyerek alınacak kararların hayata geçi-
rilmesi için takibinin sağlanacağını önem-
le vurgulayarak, Meclis Üyelerine gayretli 
çalışmaları için teşekkürlerini iletti. Meclis 
Başkanı Alp Önder Özpamukçu ise en son 
yapılan toplantıdan bugüne yaşanan ge-
lişmeler hakkında kısa bir bilgilendirmede 
bulundu. Meclis Başkanı Özpamukçu, sek-
tör için önem arz eden konular konuşu-
lurken önemli olan şeyin somut öneriler 
ile Kamuya gitmek olduğunu hassasiyet-
le ifade etti. Toplantıda, market-restoran 
harcamalarında satış fişi yerine e-fatura / 
e-arşiv düzenlemesinin önünün açılması 
gerektiğini belirten Üyeler, ithalata dayalı 
maliyetlerin en az seviyeye indirgenmesi 
için gerekli çalışmaların tamamlanmasının 
önemine dikkat çekti ve bu uygulamaya 

başlayan firmaların yol haritalarının tem-
silciler ile paylaşılmasının kıymetli olduğu 
fikrinde birleştiler.

Eleman sıkıntısına, ihtiyaca göre
eğitim planlaması yapılması önerildi

Perakende sektöründe çalışan bula-
mama sorununun, sebeplerinin araştırıl-
ması ve çözüm üretilmesinin aslında bir 
ülke meselesi olduğunu söyleyen Üyeler, 
ihtiyaca göre eğitim planlaması yapılma-
sının gerekli olduğunu dile getirdi. Son 
dönemde sıkça gündemde olan, depo-
zito sistemini ele alan Üyeler, ilgili Kamu 
kurumları nezdinde çalışmaların yapıl-
dığını, pilot uygulamaya geçiş sürecinin 
ertelenmesi gerektiğini bununla birlikte 
daha verimli bir süreç planlanmasının 
sektör için önem arz ettiğini belirtti. Ay-
rıca toplantıda, esnek çalışma modelinin 
hayata geçirilmesi için mevzuat değişik-
liği önerisi, açık fiyat platformu ile fahiş 
fiyat ve stokçuluk denetimleri görüşü-
lerek, bahse konuların Kamu kurumları 
nezdinde takibinin sağlaması gerektiği 
dile getirildi.

Perakende sektörü
İEP’e tekrar eklenmeli

Hem tüketimi azaltma hem de çevre 
duyarlılığı, sıfır atık gibi hedeflerle paralı 
hale gelen poşetlerdeki uygulamanın şu 
andaki fiyatlama ile amacından saptığını 
ve kullanımın arttığını, uygulamanın yeni-
den gözden geçirilmesinin aciliyet arz et-
tiğini bildirdiler. İş Başı Eğitim Programına 
tekrar perakende sektörünün eklenmesi-
nin faydalı olacağını söyleyen Üyeler, ilgili 
kurumlar nezdinde adımların atılmasının 
gerekli olduğunu dile getirdiler.

Perakendecilik Meclisi, 
depozito sistemini 
masaya yatırdı
TOBB Türkiye Perakendecilik Meclisi Toplantısı; Meclisten 
Sorumlu TOBB Yönetim Kurulu Üyesi Cengiz Günay’ın katılımı 
ile Meclis Başkanı Alp Önder Özpamukçu başkanlığında video 
konferans yöntemiyle gerçekleştirildi.
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Girişim Sermayesi Meclisi, 2023 yılının
ilk dönem sektör verilerini değerlendirdi

T OBB Türkiye Girişim Sermayesi Meclisi 
toplantısı; TOBB Yönetim Kurulu Üyesi 

Mehmet Büyüksimitci ve Meclis Başka-
nı Altan Küçükçınar başkanlığında, sektör 
temsilcilerinin katılımıyla video konferans 
yoluyla gerçekleştirildi.   TOBB Yönetim Ku-
rulu Üyesi Mehmet Büyüksimitci yaptığı 
açılış konuşmasında; önümüzdeki sürecin 
yapısal reformlara odaklanabilecek bir dö-
nem olduğunu vurgulayarak, bu döne-
min tüm sektörler adına önemli bir fırsat 
penceresi olacağını düşündüğünü ifade 
etti. TOBB olarak Türkiye’de, yurt dışındaki 
girişimleri sadece izleyen değil, dünyaya 
açılan girişimlere ev sahipliği yapan bir 
ekosistem kurulmasını arzu ettiklerini be-
lirten Büyüksimitci, Dijital Dönüşüm Ofisi 
tarafından geçtiğimiz aylarda yayınlanan 
State of Türkiye Tech 2023 raporunda yer 
alan sektörel verilerden bazılarını Meclis 
Üyeleriyle paylaştı. Meclis Başkanı Altan 
Küçükçınar yaptığı açılış konuşmasında; 
sektörün genel değerlendirmesini yaptı. 
Küçükçınar, çalışanlar için hisse opsiyonu ve 
hisseye dönüştürülebilir finansman araçları 
konu başlıklarının önümüzdeki dönemde 

çözüm bekleyen en önemli gündem mad-
deleri arasında olduğunu ifade etti. Ayrıca 
toplantıda, Startup Bilgi Teknolojileri A.Ş 
Genel Müdürü Serkan Ünsal tarafından 
2023 yılı ilk dönem sektör verilerinin de-
ğerlendirmesinin yapıldığı bir sunum ger-

çekleştirildi. Meclis Başkanlık Divanı olarak 
son toplantıdan bu yana gerçekleştirilen 
faaliyetler hakkında bilgilendirmelerde de 
bulunulan toplantı Meclisin önümüzdeki 
dönem yol haritasının istişare edilmesiyle 
son buldu.

İklimlendirme Meclisi, TS 825
standardının mütalaa sürecine
ilişkin taleplerini değerlendirdi

T OBB Türkiye İklimlendirme Meclis 
Toplantısı; Meclisten Sorumlu TOBB 

Yönetim Kurulu Üyesi Selçuk Öztürk’ün 
video konferans katılımıyla, Meclis Başkanı 
Zeki Poyraz’ın başkanlığında, İstanbul’da 
gerçekleştirildi. 

Toplantıda; Meclis Başkanı Zeki Poyraz’ın 
açılış konuşmasının ardından, İç Hava Kalitesi 
Komitesi Başkanı değişikliğine ve Komite 
tarafından Eylül ayında gerçekleştirilecek 
çalıştaya ilişkin bilgilendirmede bulunuldu. 
Daha sonra, Ashrae Turkish Chapter öğrenci 
üyeliklerinin yenilenmesi için firmalar tara-
fından verilecek bütçe hakkında görüşüldü. 
Verimli, ısıtma/soğutma nasıl yaygınlaştırılır, 
sanayi ve bina etütleri ile tasarruf potansiyeli 
ve uygun ekipmanın kullanımına yönelik 
teknik yardım projesi hakkında bilgilendirme 
yapılarak, konuya ilişkin tekrardan toplantı 
yapılmasına karar verildi. Son olarak ise TS 
825 standardının mütalaa sürecine ilişkin 
talepler değerlendirildi.
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THE SOLIDARITY OF THE TURKISH NATION 
FACING THE DISASTER OF THE CENTURY
Great disasters and great sorrows are times when nations' unity, 
togetherness, brotherhood, and strength are tested. Our nation 
turned the disaster of the century into the solidarity of the 
century, ensuring the overcoming of those difficult days. The 
State and the Nation joined hands, recording once again our 
spirit of solidarity in history.

TOBB President M. Rifat Hisarcıklıoğlu:

We experienced one of the most 
devastating earthquakes in 
world history. It is impossible 

to account for the great economic 
devastation along with the lost lives 
and disrupted lives. On this occasion, I 
extend once again my condolences to 
our citizens who lost their lives and wish 
speedy recovery to our injured. The 
earthquake caused severe destruction in 
11 provinces, 124 districts, and nearly 7 
thousand villages and neighborhoods, 
directly affecting 14 million of our citizens. 
According to the damage assessment 
studies conducted in the 11 cities affected 
by the earthquakes, a total of 850 thousand 
independent sections, including 680 
thousand residences and 170 thousand 
workplaces, became unusable due to 
severe damage. While nearly 39 thousand 
buildings collapsed, more than 200 
thousand buildings are in heavily damaged 
condition. Seventy-three percent of bank 
branches and thirty-four percent of ATMs 
in the region were out of service due to 
the earthquake. The production volumes 
of the OSBs (Organized Industrial Zones) 
in Adıyaman, Hatay, Kahramanmaraş, and 
Malatya, which were most affected by 
the earthquake, decreased by around 70 
percent. The estimated cost of the disaster 
of the century is around 104 billion dollars.

Our unity and solidarity were tested 
Great disasters and great sorrows are 

times when nations' unity, togetherness, 
brotherhood, and strength are tested. Our 
nation turned the disaster of the century 
into the solidarity of the century, ensuring 

the overcoming of those difficult days. The 
State and the Nation joined hands with all 
their resources, and the entire country came 
together as one to rush to the aid of our 
earthquake-stricken brothers and sisters. 
150 thousand trucks of relief supplies, 20 
million food packages, and 215 thousand 
containers for temporary shelter were sent 
to the earthquake zone. In the midst of 
very harsh winter conditions, we will not 
forget the tremendous effort of the local 
and foreign rescue teams who reached 
the earthquake zone with extraordinary 
dedication. We extend our heartfelt thanks 
to each and every one of them.

When we are united, there is no 
obstacle we cannot overcome

This great disaster has not only provided 
many lessons but also demonstrated the 
highest level of solidarity between the state 
and the nation. Being the children of such 
loyal and self-sacrificing people should 
be a source of pride. Once again, in the 
disaster of the century, we have seen that 
there is no difficulty, no obstacle that we 
cannot overcome when we stand together 
in solidarity as a nation. Just as in every 
national issue, our Chambers of Commerce 
and Exchanges, Sector Councils, Women's 
and Youth Entrepreneurship Committees 
swiftly mobilized. They immediately sprang 
into action, mobilizing all their resources to 
the disaster-stricken area.

We addressed the wounds 
with a crisis desk 

At TOBB headquarters, on the morning 
of the earthquake, we set up a crisis desk 

to assess the needs. We ensured the 
procurement and delivery of urgently 
needed search and rescue equipment, 
as well as supplies for food, water, fuel, 
heating, blankets, lighting, and hygiene 
to the earthquake zone. We focused on 
providing temporary shelter through 
tents, containers, and heaters. We provided 
assistance with 4,700 trucks, 7 ships, and 6 
plane loads. We dispatched 36 thousand 
tons of food, 3,900 containers, 6 thousand 
tents, over 100 thousand heaters, 817 
thousand blankets, and 530 tons of fuel. We 
also facilitated the dispatch of 551 pieces 
of machinery and mobile cranes to the 
region. Setting up kitchen facilities in 24 
locations, we distributed hot meals to 3.5 
million people affected by the earthquake. 
We ensured the allocation of our Sector 
Council members' buses for the evacuation 
of earthquake victims.

The second step:
 Meeting housing needs 

In the subsequent phase, we initiated a 
campaign with our own resources to meet 
the need for permanent housing in the 
region. We allocated all available financial 
resources to this endeavor. Additionally, we 
launched various initiatives to revive the 
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region's economy and employment. Firstly, 
through the "Supplier From the Earthquake 
Region Program," we matched companies 
wanting to purchase goods from the 
earthquake zone with local producers. 
We directed National Food Retailers to 
Secure Supplies from the Earthquake Zone, 
ensuring the purchase of agricultural and 
food products remaining in the earthquake 
zone by national supermarket chains. 
We ensured support from E-commerce 
Marketplaces to the producers in the 
earthquake zone, allowing sellers in the 
earthquake zone to sell on e-commerce 
platforms commission-free.

We must lift our people up through 
production and trade

 Our people in the earthquake-stricken 
areas now need to stand on their own feet 
by engaging in production and trade. As 
of January, while 4 out of the 11 affected 

provinces have increased their exports, 
7 have experienced a decline in exports. 
Economic activity in these areas has not yet 
caught up with the pre-earthquake levels. 
The physical destruction in cities has largely 
been cleared, and now it is time to ensure 
that people and businesses return to their 
normal lives. We must lift our earthquake-
affected cities up. We should provide 
an environment that enables people to 
continue their lives independently. We 
need to revive economic activity, and this 
will be possible through the reconstruction 
of destroyed homes and businesses.

Supply from the earthquake zone
In this regard, I invite everyone to 

source supplies from the earthquake zone. 
This is the best support we can offer to 
them. We will heal our wounds and lift our 
earthquake-affected cities back up. Let us 
not forget that when we come together 

hand in hand, there is no difficulty we 
cannot overcome.

Let us not forget that our beautiful 
country is prone to earthquakes. Turkey 
faces a serious earthquake risk. We have 
experienced significant losses and sorrows 
due to the lack of science, competence, 
conscience, morality, and oversight. 
However, we have seen that the same 
mistakes are being repeated. Yet, it is 
possible to reduce the loss of life and 
damage caused by earthquakes and natural 
disasters. We must always remember that 
dying in an earthquake is not fate, and 
earthquakes do not kill, buildings do. If we 
learn from our experiences and mistakes, 
if we heed the warnings of scientists and 
address our shortcomings, if we stay away 
from populist practices such as urban 
renewal and amnesty, and if we build 
resilient and smart cities, then our strength 
will be sufficient to withstand earthquakes.

J ust a year ago, at the beginning 
of 2023, economists and market 
analysts were warning about an 

impending downturn, stagflation, and 
potential financial crisis. However, the dire 
predictions did not materialize, and the 
global economy entered 2024 with much 
more optimism. As of today, most major 
economies are embracing the expectation 
of a soft landing for 2024. At this point, is it 
possible to consider alternative scenarios 

contrary to the general expectation? It is 
certainly necessary to consider. Especially, 
it is necessary to shape the analysis by 
putting geopolitical front and many 
unknown parameters at the forefront, 
leaving aside the predictions.

When we look at the essence of the 
matter, it is useful to put forth a binary 
equation for 2024. Either we will experience 
a tense year filled with economic risks, or 
we will follow the dominant narrative 

and pursue the idea of a soft landing. 
Nevertheless, let us still dwell on alternative 
scenarios.

When making predictions about a 
concept as vast as the global economy, 
it is clear as day that we should not 
overly rely on forecasts. Because in the 
current period, we need to talk about the 
unknowns lurking on the geopolitical 
front. When evaluating risks associated 
with inflation, forecasters need to closely 

Is it a new year Is it a new year 
filled with filled with 
economic risks, economic risks, 
or is it a period of or is it a period of 
soft landing?soft landing?

RISKS AND GEOPOLITICAL FRONT ISSUERISKS AND GEOPOLITICAL FRONT ISSUE
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monitor  factors  such as  monetar y 
growth, inflation expectations, and wage 
increases.

Geopolitical shocks can 
hinder growth

It is a fact that reducing poverty and 
prAs of today, there is a prevailing and 
encouraging consensus in the markets. 
However,  many factors ,  especia l ly 
geopolitical ones, are positioned to derail 
the global economy. While the worst-case 
scenarios, including a serious recession 
leading to credit and debt crises, may not 
seem highly probable, geopolitical shocks 
arising from new tensions between the 
United States and China could hinder 
growth.

Is it realistic to expect strong global 
growth in 2024? Frankly, this does not seem 
very likely. Because the optimism prevailing 
in the markets today largely stems from 
expectations of aggressive interest rate 
cuts by central banks, particularly during 
the softest periods of soft landings for 
the US economy. However, it is a fact that 
central bank policies alone may not be 
sufficient to ward off the adversities faced 
by the global economy and to generate 
the necessary growth momentum. It is 
necessary to provide a few examples to 
strengthen this thesis. The likelihood of a 
recession in the United States is still around 
30 percent, compared to the normal yearly 
rate of around 15 percent. Additionally, the 
significant efforts of Chinese leaders to 
restore annual economic growth to around 
5 percent imply the emergence of many 
daunting challenges.

The most at risk are 
emerging markets

 The most vulnerable in today's 
conjuncture are undoubtedly the emerging 
markets. If global growth expectations 
cannot be met, we will witness a period 
in which emerging markets struggle to 
prevent a crisis. In other words, weak global 
growth spells disaster for developing 
economies. If these countries are to reverse 
the tide, they should focus their policies 
on generating a widespread investment 
boom. It is crucial to avoid policies that 
often derail economic progress and 
contribute to instability.
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As of today, we must keep in mind the 
four major challenges the world is facing. 
These include climate transition, the issue 
of decent jobs, an economic development 
crisis, and the quest for a new, healthier 
form of globalization. Can the challenges 
facing the global economy be overcome? 
Absolutely, but only if we act together and 
embrace a comprehensive struggle. It is 
time to move away from entrenched ways 
of thinking and seek creative, actionable 
solutions. These efforts should initially be 
uncoordinated and experimental so that 
subsequent moves can achieve the desired 
success.

Inflation Outlook to 
Increase Difficulty 

On the other hand, investment firms 
are expecting further slowdown in 2024. 
Clearly, many analysts at investment firms 
are puzzled by the fact that we haven't 
experienced a significant downturn yet. 
Of course, the inflation outlook for 2024 
poses an even greater challenge. The past 
few years have shown that inflation can be 
significantly influenced by uncertainties 
and unknowns, at least on a headline basis.

 A heated debate continues regarding 
the inf lat ion outlook ;  some highly 
respected and experienced businesspeople 
are expressing doubts about whether 
central banks have the issue under 
control. The latest consumer price data for 
the Eurozone, the United States, and the 
United Kingdom offer some encouraging 
news about headline inflation trends, but 
core inflation (excluding volatile energy 
and food prices) remains uncomfortably 

above central bank target rates.
 Of course, in the world's second-

largest economy, China, this issue seems 
to be nonexistent. On the contrary, the 
latest consumer price data shows deflation 
with a decrease in the core consumer 
price index. There was a time when 
many analysts suspected that China was 
transmitting deflationary pressures to the 
rest of the world, especially through low-
cost manufacturing exports and increased 
market share in foreign markets. If we were 
still in those days, some of the current 
inflationary fears might have eased. But it 
seems those days are behind us.

Questions of 2024
What will be the long-term inflation-

adjusted interest rates? 
Given the turbulence in the real 

estate sector and the high levels of local 
government debt, can China prevent a 
more dramatic slowdown? 

Can the Bank of Japan (BOJ), which has 
maintained interest rates close to zero for 
20 years, normalize interest rates without 
triggering systemic financial and debt 
crises?

Will the delayed effects of interest rate 
hikes by the central bank eventually lead 
the United States into a recession?

Can emerging markets maintain 
stability for another year?

Finally, what event will trigger the next 
major source of geopolitical instability? 

Will it be China's blockade on Taiwan, 
former President Donald Trump winning 
the US presidential elections in November, 
or could it be an unforeseen event?
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HAVADA, KARADA, AÇIK DENİZLERDE

 “DÜNYANIN REDÜKTÖRÜ”

> Dünyanın tercih ettiği redüktörlerden “Dünya Kadar” 
üretiyor ve tüm dünyanın kullanımına sunuyoruz.  Avrupa’dan 
Asya'ya, Amerika'dan Afrika'ya tüm dünyada 100'den fazla 
ülkeye yaptığımız ihracatla "YILMAZ REDÜKTÖR" adını 
gururla tanıtıyor, ekonomiye değer katıyoruz.

> By producing whole lots of gearboxes as “YILMAZ” and 
exporting to more than 100 countries all over the world from 
Europe to Asia, from America to Africa, we are proud of serving 
the universe and adding value to the economy.

“A World of Gearboxes”
for the universe from “YILMAZ” 
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